
Bojkot lokalnih volitev 
člani hajdinske krajevne 

skupnosti so se v petek zvečer 
odločili, da bodo krajanom in 
krajankamHajdine predlaga-
li, naj bojkotirajo decembrske 
lokalne volitve župana in 
mestnih svetnikov. Hkrati so 
se odločili, da bodo pričeli pri-
prave za izvedbo izločitvene-
ga referenduma, na osnovi ka-
terega se nameravajo izločiti 
iz mestne občine in oblikovati 

občino Hajdina, 
Za tako potezo so se odločili, 

ker vse do petka niti držami zbor 
niti ustavno sodišče nista ugodila 
njihovi zahtevi po spremembi za-
kona o določitvi območij novih 
občin, ki vsa naselja hajdinske 
krajevne skupnosti uvršča v ptuj-
sko mestno občino. 
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Krajani Hlaponcev so se 
odločili, da bodo z zbiranjem pod-
pisov in pritiskom na občinske in 
državne uradnike ter politike na-
redili vse , da bodo Hlaponce 
vključili v občino Dornava, ka-
mor sicer spadajo vsa druga na-
selja krajevne skupnosti Po-
lenšak. 

Ogorčeni so zaradi "/.../ 
nepoštene in goljufive igre posa-
meznikov pri organiziranju novih 
občin". Prepričani so namreč, da so 
pol i t ični veljaki iz Juršincev s 
pomočjo poslancev Ljudske stran-
ke v državnem zboru dosegli, da so 
naselje Hlaponci neupravičeno 
uvrstili v juršinskoobčino, šepose-
bej zato, ker je to edini primer v Slo-
veniji, ko so neko naselje izločili iz 
dosedanje krajevne skupnosti in ga 
pridružili sosednji občini. Zadeva 
je toliko bolj nerodna, ker so Hla-
ponci življenjsko vezani na Po-
lenšak, nekaj hiš tega naselja pa 
sega celo v samo osrčje Polenšaka. 
Če nebodo dosegli,da jih "vrnejo" k 
Polenšaku, bodo krajani Hlapon-
cev bojkotirali volitve. 

V nedeljo in ponedeljek so zbrali 
129 podpisov volilnih upravičen-
cev od skupno 139 in vsi so se 
odločili za občino Dornava. S tem 
so pokazali, da so trditve Alojza 
Kaučiča, predsednika sveta kra-
jevne skupnosti Juršinci, o tem, 
kako si nekatari prebivalci Hla-
poncev želijo v juršinsko občino, iz 
trte zvite. 

Darja Lukman Zunec 

PTUJ / TUDI TO JE PTUJ 

Ko je prejšnji teden ptujska obcinsica vlada ukazala odstraniti spomladi nameščene zapornice po mestu in so tisoči 
tistih, ki morajo vsakodnevno kaj poopraviti v Ptuju, zaradi neprevoznosti mesta nehali bentiti kar po vrsti čez 
oblastnike, še niso vedeli, da jih čaka novo presenečenje: v ponedeljek zjutraj mesto ponovno ni bilo prevozno. 

Tokrat gre bolj za-
res, saj so zapornice 
kljub vsemu imele to 
prednost, da jih je 
lahko vrsta možakar-
jev, za katere je 
občina pred meseci 
odprla nekaj novih 
delovnih mest, dvi-
govala in spuščala in 
si tako imel ob 
plačilu 90 tolarjev 
kljub vsemu možnost 
prepeljati se skozi 
mestne kapilare na 
drugo stran starega 
infarktneža. 

Tokrat so dejansko 
zaprli dve za prehod z 
ene s t rani mesta na 
drugo vitalni cesti. 
Ena jeCafova (cesta za 
osnovno šolo Olge 
Meglič), ki je bila v 
zadnjih letih skupaj s 
Prešernovo zaradi 
raznoraznih vzrokov 

že večkrat povsem raz-
kopana in takšna je 
tudi sedaj. Lastniki 
lokalov v bližini trdi-
jo, da so stranke sku-
paj s prometom v tem 
času odtekale drugam 
in tudi sedaj se bojijo 
prav tega, še huje pa 
seveda je, da se ves 
promet usmerja v 
mesto po drugi strani 
gradu. 

Tu pa čaka doma-
čine in tudi številne 
druge avtomobiliste 
in tovornjakarje, ki se 
pripeljejo recimo čez 
Vurberg iz Maribora, 
nova zapora: do na-
dal jn jega je zaprta 
Trs t en jakova cesta 
(cesta mimo edine 
ptujske lekarne). Ptuj-
ski očak je dobil tako 
prvič "obvoznico": 
mimo gradu navzdol 

in po Potrčevi skozi 
s e m a f o r i z i r a n o 
kr iž išče, nato po 
CMD in na desno v 
težko razrešljiv pro-
metni klobčič pred za-
pornicami. Nujno po-
trebna prava obvozni-
ca pa se ob izteka-
jočem se mandatu se-
danje občinske garni-
tureizmika. 

Nič hudega sluteči 
vozniki se z dejstvom, 
da je mesto neprevoz-
no, soočijo prvič šele 
kakšnih 15 metrov 
pred zaporo na 
Trstenjakovi, zato je 
promet pred "staro 
Delto" te dni skrajno 
kaotičen, vedno daljše 
pa so tudi kolone 
predvsem ob jutranjih 
in popoldanskih "špi-
cah". Zanimivo je, da 
občinar j i , ki vendar 

dajejo dovoljenja za 
posege in zaprtja ulic, 
ne pomisl i jo , da 
takšne prisilne zapore 
Ptuja mestnemu jedru 
sicer prijajo, ljudem 
pa čisto nič. In kot da 
senihčenespomni,da 
ne gre mesta naenkrat 

zapreti z obeh strani. 

Če pa že, zakaj niso 
zapore vsaj pra-
vočasno prometno 
označene? In zakaj za 
božjo voljo vsaj v 
začetku "ukrepov" in 
ob večji gneči ne 
usmerja jo prometa 
policist i? Lahko je 

občane kaznovati z 
listki o nepravilnem 
parkiranju in kazni-
mi za neupoštevanje 
katerega od promet-
nih pravil, pri tem pa 
tem istim ljudem ne 
ponudi t i nobene 
boljše možnosti. 

Milena Zupanič 
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PTUJ/ NOVI PLAČILNI POGOJI ZA MLEKO 

N o g r a j e i u i t e e k s t r c i 
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Pred letom dni je xačel veljati strožji pravilnik o kakovosti 
mleka. Kmetje so ga pričakali s strahom, saj je postavil 
bistveno ostrejše odkupne in plačilne pogoje. Izkazalo pa 
se je, da je bil v zadnjem času narejen na tem podorčju velik 
korak naprej, saj je kar polovoca vsega mleka v ekstra, 
prvem ali drugem razredu. Polovica mleka torej vsebuje v 
mililitru manj kot 400 tisoč mikroorganizmov. Doslej je bilo 
to mleko deležno dodatkov na osnovno odkuono ceno. 

v ptujski Mlekarski zadrugi so 
lani ob sp re j emu o m e n j e n e g a 
pravilnika zamižali na eno oko in 
ma l im p r i d e l o v a l c e m mleka 
olajšali prehod. Vsi, ki so lani od-
dali do 10 tisoč litrov mleka, so 
prejeli plačilo na osnovi skupne-
ga vzorca zb i r a ln i ce . T a k o 
odločitev je upravni odbor Mle-
karske'adruge sprejel zato, ker je 
bilo ugotovljeno, da lahko vrhun-
sko kakovos t mleka d o s e g a j o 
predvsem usmerjene, tržno nar-
avnane kmetije. 

S prvim novembrom pa je kocec 
prehodnega obdobja in začetek je-
manja vzrocev in določanja števila 
mikroorganizmov pri vsakem 
proizvajalcu posebej. Skupno šte-
vilo mikroorganizmov bodo ugot-
avljali na posebni napravi (badkos-
can) v celjskem laboratoriju, ka-
mor bodo dvakrat mesečno dos-
tavljali konzervi rane vzorcemleka. 
Cena vzorca je 600 tolarjev in bo 
upoštevana pri plačilu mleka. Sle-
hernega proizvajalca bo tako mle-
karna sproti obveščala o kakovosti 
oddanega mleka, obračun v no-
vembru in decembru pa bo še 
temljil na oktobrskih rezultatih; 
dva meseca torej rezultati indivi-
dualnih vzorcev še ne bodo vplivali 
na plačilo mleka. Zares pa bo šlo od 
1. januarja dalje. Do takrat naj 
manjši proizvajalci mleka še kaj 
s tor i jo za pravi lnejšo molžo, 
čiščenje in dezinfekcijo molzne 
opreme, hlajenje mleka takoj po 
molži, pravilno krmljenje živine, 
zračnost in čiščenje hlevov. To so 
namreč kriteriji, ki najbolj vplivajo 
na kakovost mleka. 

Omenjeni strogi pravilnik je s 
prvim novembrom letos doživel še 
spremembo v dodatni zaostritvi 
pogojev pri plačilu oddanega mle-
ka. Odslej bo deležno dodatkov na 
osnovno ceno samo mleko v ekstra 

razredu, ki vsebuje do 50 tisoč mi-
kroorganizmov v mililitru. Doda-
tek na osnovno ceno znaša 10 od-
stotkov. Mleko v prvem kakovost-
nem razredu (do 100 tisoč mikroor-
ganizmov) je bilo doslej deležno 5-
odstotne stimulacije, odslej ta od-
pade. Mleko v drugem razredu (do 
400 tisoč mikroorganizmov) že pri-
naša 5-odstotni odbitek. Tretji ka-
kovostni razred mleka, ki vsebuje 
do 800 tisoč mikroorganizmov, 
prinaša sedaj 15-odstotni odbitek 
(doslej 5 odstotkov) od osnovne 
cene, v četrtem razredu (do 3 mili-
jone mikroorganizmov) se je odbi-
tek povečal s 30 na 40 odstotkov, 
mleko v petem razredu (z več kot 
tremi milijoni mikroorganizmov v 
mi l i l i t ru ) pa bo tudi vnaprej 
plačano po polovični ceni. 

Precejšen problem so za Mlekar-
no ostanki antibiotikov in drugih 
zaviralnih elementov v mleku. Za-
radi teh namreč nastanejo težave 
pri proizvodnji jogurtov in sirov 
ter velika škoda. Mleko zdravlje-
nih krav naj torej popijejo teleta in 
prašiči, kmetovalci, ki nasveta ne 
bodo upoštevali, pa lahko pričaku-
jejo precej visoke kazni, prav goto-
vo večje, kot je zaslužek s takim 
mlekom. 

Se z enim problemom se je na 
zadnjem sestanku ukvarjal upravni 
odbor Mlekarske zadruge: sprejeti 
j e bilo potrebno odločitev, kaj z zbi-
ralnicami, kjer je dnevno prevzete-
ga manj kot 200 litrov mleka. Ta 
količina namreč ne pokriva 
s t roškov prevzema in odvoza. 
Odločili so, da zaenkrat ukinejo 4 
do 5 zbiralnic, ki nedosegajo 100 li-
trov mleka dnevno, mlekarji na teh 
območjih pa naj se preusmerijo na 
drugo, najbližjo zbiralnico. Ukrep 
vel ja seveda le toliko časa, dokler se 
količina mleka znova ne poveča. 
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PTUJ/ KONČAN ODKUP GROZDJA 

£ l e t o š i i j o g r o z d n o 

t e t i n o z a d o v o l i n i 
Letošnj i odkup grozdja je pri 

Kmetijskem kombinatu Ptuj - Vi-
narstvu Slovenske gorice - Haloze 
končan, končana pa je tudi pozna 
trgatev. Skupaj so letos iz svojih vi-
nogradov prevzeli okrog 2.200.000 
kilogramov grozdja, preko zadruge, 
ki jeposkrbela za zasebne vinograd-
nike, pa 580.000 kilogramov 
grozdja. 

Kot je povedal Albert Gonc iz Vi-
narstva Slovenske gorice - Haloze, 
so z letošnjo grozdno letino zado-
voljni. Do konca prejšnjega tedna, ko 
so odkup grozdja končali, je bilo 
prevzetih okrog 2 milijona 800 tisoč 
kilogramov grozdja; modrih sort 
okrog 260 tisoč kilogramov, mešane-
ga belega grozdja okrog 40 tisoč kilo-
gramov. Dobro se je letos izkazal 
laški rizling, saj so ga odkupili kar 1 
milijon 200 tisoč kilogramov, belega 
grozdja so odkupili skupaj 2 milijona 
550 tisoč, rdečega pa 250 tisoč kilo-
gramov. Med letošnjimi sortami, ki 
so jih pripeljali v ptujsko vinsko klet, 
so odkupili šipon, traminec, rulan-
dec, sauvignon, renski rizling, beli 
pinot, zeleni rizvanec, muškat oto-
nel in rumeni muškat. 

Tudi z grozdjem, ki so ga odkupili 
od svojih letošnjih kooperantov, so 
zelo zadovoljni. Čeprav jim je tudi le-
tos nagajalo deževno vreme, so trga-
tev končali po predvidevanjih. Zado-
voljni so tudi s sladkorno stopnjo po-
sameznih sort vina, čeprav, kot 
pravijo na Vinarstvu SlovenskeGori-
ce - Haloze, bo letošnji letnik bistve-
no slabši od lanskega. Jagodnega iz-
bora letos ne bo, bo pa izbor pri neka-
terih kvalitetnejših sortah. Posebej 
zadovoljni so s sortami renski rizling, 
laški rizling, sauvignon in traminec. 
Že marca, ko se vino "vleže", bodo let-
nik '94 lahko dokončno ocenili. 

Tatjana Mohorko 

PTUJ/ NOVA PRODAJALNA MERCATORJA MlPA-a 

Odprti gradbeni center 
Mercator Mip Ptuj je prejšnjo sredo odprl gradbeni center, ki so ga uredili v bivšem izvoz-
nem obratu Zaščite na Ormoški cesti. Na več kot 1600 m^ pokritih površin in 5500 m^ asfal-
tiranih ponujajo okrog 2500 izdelkov, ki se uporabljajo pri gradnji - od osnovnega mate-
riala do zaščite. Maloprodajnim kupcem, podjetjem, obrtnikom in grosistom želijo na 
enem mestu ponuditi vse za gradnjo pod ugodnimi pogoji in cenah. Doslej so gradbeni in 
drugi tovrstni material prodajali v dveh maloprodajnih trgovinah ter v delu veleprodajne 
dejavnosti. 

z odprtjem gradbenega centra 
so tudi v p raks i pr iče l i ure-
sn ičeva t i p r e s t r u k t u r i r a n j e 
tehnične trgovine v okviru pod-
jetja. Nov prodajni center je po-
m e m b e n tudi zato, ker je prva 
tehnična trgovina v okviru pos-
lovnega sistema Mercator, kjer 
so p r iče l i p r o d a j a t a t i s č r tno 
kodo, je na otvoritvi povedal di-
rektor podjetja SranJiofirodnjafe. 

Slovesnosti ob odprtju so se ude-
ležili številni gostje, med njimi 
predsednik ptujske vlade Branko 
Brumen in podpredsednik poslov-
odnega odbora za razvoj trgovine 
poslovnega sistema Mercator Pav-
le Brglez, ki je poudaril pomen ot-
vori tve za poslovni sistem in 
območje, na katerega gravitira. 
Branko Brumen pa je izrazil pre-
pričanje, da bo Mercator Mip Ptuj 
ob taki razvojni viziji, kot jo ima. 

sposoben prevzemati razvojno 
funkcijo tudi za širše območje. V 
imenu 18-članskega kolektiva je 
kl juč novega centra od Pavleta 

Brgleza prevzel direktor centra 

Franjo Sedič, 
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Gradbeni center je bogato založen. Foto: OM 

PTUJ / S SEJE IZVRŠNEGA SVETA 

Čeprav brez podrobne analize, 
ki bi pokazala pozitivne in nega-
tivne učinke začasne prometne 
ureditve Ptuja v poletni sezoni, je 
p t u j s k i izvršni svet na sej i v 
prejšnjem tednu nekaterim dose-
danjim prometnim ukrepom po-
daljšal veljavnost do 31. marca 
prihodnjega leta, nekaj pa jih je 
sprejel na novo. V občinski vladi 
so prepričani, da se je v teh mese-
cih v prometu v mestu le nekaj 
spremenilo na bolje. Vzpostavl-
jen je večji red pri dostavi blaga, 
manj pa je bilo tudi avtomobilov, 
ki bi po mestu vozili brez nalepke. 
Obiskovalcem od drugod - teh je 
bilo vletošnji turistični sezoni ve-
liko - je bilo letos na voljo več par-
kirišč kot v prejšnjih letih. Res pa 
je tudi, da Ptujčani in obiskovalci 
mesta v veliki večini še vedno ne 
spoštujejo prometne ureditve, na 
roko pa jim gre tudi nedosledno 
izvajanje predpisanega reda. 

Ptujski izvršni svet je sklenil, da 
bo po delih Slomškove ulice. Slo-
venskega trga in Prešernove ulice 
tudi v bodoče vzpostavljen eno-
smerni promet, na najbolj promet-
nih ulicah in trgih bodoorganizira-
li parkiranje s pobiranjem parkir-
nine, nadzor bodo poostrili tudi s 
pomočjo novega komunalnega 
nadzornika, ki ga bodo zaposlili za 
določen čas, preučili možnost za 

ureditev začasnega parkirišča za 
Dinosom in pospešili aktivnosti za 
gradnjo garažnih hiš v starem 
mestnem jedru ter razpisali konce-

sijo za mestni promet . Najpo-
membnejše pa je, da bodo z novimi 
začasnimi oziroma dopolnjenimi 
ukrepi rampe odstranili, razen na 
parkirišču na Novem in Cvetko-
vem trgu. 

V ptujski občinski vladi se zave-
dajo, da tudi najnovejši ukrepi za 
ureditev prometa v Ptuju ne bodo 
rešili vseh težav in da bo tudi novi 
mestni svet imel z njim še veliko 
dela. Sprejeli so jih v prepričanju, 
da bodo sprejemljivi za večino in da 
bodo z njimi pomagali spreminjati 
podobo Ptuja, ki si prizadeva posta-

ti poslovno-kulturno in prireditve-
no središče, ne pa parkirišče avto-
mobilov. Večino prometnih zagat 
naj bi rešil novi zakon o varstvu v 
cestnem prometu. 

MESTNA OBČINA S 
KRAJEVNO BOLNIŠNICO 

Ptu j sk i izvršni svet je v 
prejšnjem tednu razpravljal tudi o 
osnutku predloga o kategorizaciji 
slovenskih bolnišnic. Ministrstvo 
za zdravstvo Republike Slovenije 
oziroma njegova komisija za bol-
nišnično dejavnost ga je pripravila 
z namenom, da bi se v bodoče jasno 
vedelo, kaj posamezna bolnišnica 
sme in mora opraviti, koliko zapos-
lenih mora imeti za delo v rednem 
delovnem času, koliko postelj in 
kakšno opremo. Ptujsko splošno 
bolnišnico so ljubljanski pripravl-
jalci gradiva uvrstili med krajevne, 
kot da ne bi vedeli, da je Ptuj opre-
deljen kot mestna občina in da mu 
tudi gledenazgodovinsko tradicijo 
pripada vloga in položaj najmanj 
območne, če že ne regijske bol-
nišnice. Ugovor na predloženo ka-
tegorizacijo splošnih bolnišnic v 
Sloveniji bodo Ptujčani ministrst-
vu za zdravstvo poslali, ko bodo 
pridobili tudi stališče bolnišnice. 
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POLITIČNO, NE PA 
STROKOVNO MNENJE! 
Osnutek predloga za katego-
rizacijo slovenskili bolnišnic 
so z vso odgovornostjo 
obravnavali tudi v ptujski bol-
nišnici. Njihov strokovni svet 
je ocenil, da ima bolnišnica 
vse pogoje za območno usta-
novo. Direktor dr. Lojze Arko 
je povedal, da od občinske 
vlade glede na predlog kate-
gorizacije pričakujejo poli-
tično mnenje, ne pa strokov-
nega. 

Sklad stavbnih zemljišč občine Ptuj objavlja na podlagi 1. 
odstavka 51. člena Zakona o stavbnih zemljiščih (Uradni 
list SRS št. 18/84), 4. člena Odloka o oddajanju stavbnih 
zemljišč v občini Ptuj (Uradni vestnik občin Ormož in Ptuj 
št. 43/86) 
JAVNI RAZPIS 
za oddajo v uporabo nezazidanega stavbnega 
zemljišča družbene lastnine za gradnjo poslovno-sta-
novanjskega objekta ob Mariborski cesti v Ptuju 
1. Predmet oddaie je zemljišče, ki ga tvori pare. št. 1114/3 
tr. v izmeri 720 m , pripisana pri vi. št. 702 k.o. Hajdina. 
2. Vrednost zemljišča, ki je predmet javnega razpisa, 
znaša 1.758.240 SlTin zajema ceno za stavbno zemljišče 
in stroške komunalne ureditve zemljišča. Komunalna ure-
ditev zajema vodovodno, električno in kanalizacijsko 
omrežje ter cesto v asfaltni izvedbi. Bodočega uporabni-
ka zemljišča - investitorja bremenijo tudi stroški komunal-
nih priključkov in prispevkov od obstoječih vodov na par-
celo, kakor tudi prispevek za spremembo namembnosti 
kmetijskega zemljišča. 
3. Na zemljišču je dovoljena gradnja poslovno-stanovanj-
skega objekta. V poslovnem delu objekta se lahko opravl-
ja izključno mirna obrtna dejavnost. Pogoji za gradnjo 
bodo določeni z lokacijskim in gradbenim dovoljenjem 
pristojnega upravnega organa. 
4. Interesenti za nakup stavnbega zemljišča vložijo pisne 
ponudbe do 25/11-1994 pod oznako "Javni razpis" na 
Sklad stavbnih zemljišč občine Ruj, Prešernova 29, Ptuj. 
Ponudbi priložijo: 
- potrdilo o vplačilu varščine v višini 200.000 SIT. Varščino 
nakažejo na ŽR Sklada stavbnih zemljišč občine Ruj št. 

52400-654-25659. Neuspelemu ponudniku se varščina 
vrne v osmih dneh po končanem javnem razpisu, uspele-
mu pa poračuna pri plačilu zemljišča po sklenjeni pogod-
bi o oddaji. Če uspeli ponudnik brez upravičenega razlo-
ga odstopi od nakupa, varščina zapade v korist sklada 
- idejno-programsko zasnovo poslovno-stanovanjskega 
objekta, ki ga namerava graditi 
- potrdilo o državljanstvu za fizične osebe oz. izisek iz sod-
nega registra za pravne osebe. Fizične osebe morajo 
predložiti trudi veljavno obrtno dovoljenje ali priglasitveni 
list za samostojnega podjetnika posameznika. 
5. Pravočasno prispele in vsebinsko ustrezne ponudbe 
bo obravnavala komisija za oddajo stavbnih zemljišč 
občine Ptuj v roku 10 dni po preteku razpisa ter o izboru 
obvestila vse ponudnike, ki se bodo nanj prijavili. 
6. Rok za sklenitev pogodbe je 15 dni po končanem pos-
topku javnega razpisa. 
7. Plačilo stavbne parcele se opravi v 15 dneh po podpisu 
pogodbe, v nasprotnem primeru ponudnik izgubi pravico 
uporabe na pridobljenem stavbnem zemljišču. 
8. Rok za pričetek gradnje je eno leto, rok za dokončanje 
pa tri leta po podpisu pogodbe o oddaji stavbnega 
zemljišča. 
9. Davek na promet nepremičnin plača uspeli ponudnik -
investitor. 
10. Vrednost zemljišča, ki je izračunana na dan 31/10-
1994, se valorizira na dan sklenitve pogodbe. 
11. Vsa pojasnila v zvezi z razpisom lahko interesenti do-
bijo pri Skladu stavbnih zemljišč občine Ptuj, Prešernova 
29, telefon 062/772-731. 

Sklad stavbnih zemljišč občine Ptuj 

BOSNA IN H E R C E G O V I . 
NA: Bosanski ofenzivi, ki ne po-
jenja, so se Srbi začeli čedalje bolj 
silovito postavljati po robu. V ne-
deljo okrog polnoči je Sarajevčane 
prebudil srdit topniški in pehotni 
spopad v okolici Hrasnice in 
Ilidže, ki mu je sledil prelet Štirih 
Natovih letal. Beograjska vlada je 
v sporočilu za javnost obsodila 
stopnjevanje državljanske vojne v 
BiH in "nekatere države", med ka-
terimi je "žal tudi Članica kontakt-
neskupine, ki podpira kršitevpre-
mirja". 

RUSIJA: Z imenovanjem Ana-
tolija Čubajsa, dosedanjega pred-
sednika državnega odbora za last-
ninjenje (ministra za privatizaci-
jo), o katerem pravijo, da je v Rusi-
jo vrnil kapitalizem, za prvega na-
mestnika premiera je ruski pred-
sednik Jelcin sprejel najboljšo ka-
drovsko odločitev v zadnjih treh 
letih. Čubajs je dobil v vodenje in 
up rav l j an je vse resorje, ki se 
ukvarjajo z gospodarstvom, Jelcin 
pa je tako popravil slab vtis ob 
zadnjih kadrovskih menjavah. 

UKRAJINA: Ukra j insk i ko-
munisti in njihovi zavezniki so 
predsedniku Leonidu Kučmi na-
povedali vojno, saj so prepričani, 
da bo njegova reformska politika 
uničila gospodarstvo. Predsednik 
Kučma je v petkovem govoru na-
javil povišanje cen nekater ih 
osnovnih potrebščin, levičarska 
opozicija pa je državljane pozvala, 
naj se udeležijo množičnih protes-
tov, ki se bodo začeli ob 77. oblet-
nici bolj ševiške revolucije. 

^ ^ ^ 

NEMČIJA: Čeprav ima kanc-
ler Kohl polne roke dela s koalicij-
skimi pogajanji, je že mogoče reči, 
da bo prvi del njegovega četrtega 
mandata namenjen predvsem ev-
ropskim temam, Nemčija mora 
namreč do sestanka EU v Essnu 
kot predsedujoča država pripravi-
ti predloge o vkl jučevanju 
s rednje- in vhodnoevropsk ih 
držav v Evropsko unijo. Prve naj-
bol j ve r je tne nove članice so 
Poljska, Češka, Slovaška, Madžar-
ska, Romunija in Bolgarija. 

ZDA: Ameriško politično pri-
zorišče je po dveh letih spet v zna-
menju volitev. Gre za volitve pos-
lancev v ameriški predstavniški 
dom, v katerem imajo za sedaj 
večino demokrati. Od 435 sedežev 
jih zasedajo 256, medtem ko jih 
imajo republ ikanc i le 178, en 
sedež pa pripada neodvisnemu 
poslancu iz države Vermont. Na 
volitvah se bodo volivci odločali 
tudi o usodi 35 senatorjev, torej o 
dobri tretjini stočlanskega"zgorn-
jega doma" ameriškega kongresa, 

ITALIJA: Močno deževje pre-
teklega tedna je v severozahodni 
I ta l i j i , v Španij i in Franci j i 
povzročilo poplave in zemeljske 
plazove. V italijanski pokrajini 
Piemont je v treh dneh padlo kar 
60 centimetrov dežja na kvadratni 
meter. Narasle vode so terjale 32 
življenj, devet ljudi pa pogrešajo. 

NEMČIJA: Zaradi deaktivi-
ranja3,6-tonskebritanskeletalske 
bombe, ki so jo našli na neki njivi 
na obrobju Ludwigshafna, so eva-
kuirali petnajst tisoč prebivalcev 
tega mesta, kar je največja evakua-
cija v povezavi z vojnimi sredstvi v 
zgodovini Zvezne republ ike 
Nemčije. 

ZDA: Nekdanji ameriški pred-
sednik Ronald Reagan je v čustve-
no napisanem pismu ameriški jav-
nosti sporočil, da ima neozdravlji-
vo alzheimerjevo bolezen. Medi-
cinske raziskave naj bi pokazale, 
da je bolezen, ki napade možgane 
in postopno vodi k popolni izgubi 
spomina, še v začetni fazi, Reagan 
pa se trenutno dobro počuti. 

Pripravil: D.Sterle 

TEDNIKe naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga je us-
tanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za radijsko in časopisno de-
javnost 
RADIO-TEDHIK Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in 
glavni urednik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgo-
vornega urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo 
dani, Majda Goznik, Darja Lukman Žunec. 
Martin Ozmec, Marija Slodnjak, Dušan 
Sterle. Vida Topolovec in Milena Zupanič 
(novinarji). 

: TEHNIČNI UREDNIK: Slavko Ribarič. 
PROPAGANDA Oliver Težak. 

v 776-207 
; Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 
i Ptuj, p.p.95: t r (062) 771-261, 779-371, 
» 771-226: faks (062) 771-223. 

Celoletna naročnina 3.640 tolarjev, za tujino 
j 7.280 tolarjev. 

Ptuj: 52400-603-31023 
• Tisk: GZP Mariborski tisk Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za informiranje Re-
• publike Slovenije št. 23158-92 z dne 

12.2 1992 se šteje Tednik za izdelek infor-
mativnega značaja iz 13. točke tarifne 
številke 3 , z a katerega se plačuje davek od 
prometa proizvodov po stopnji 5 odstotkov. 



AIDS iN DRUŽINA 

Ministrstvo za zdravstvo bo v sodelovanju z Inštitutom za varovanje 
zdravja ob letošnjem prvem decembru, svetovnem dnevu aidsa, pri-

pravilo vsemedijsko akcijo, ki naj prispeva k omejevanju okužb z virusom 
HIV. Osrednja tema sporočil ob prvem decembru je aids in družina. 

Po septembrskih podatkih je bilo v Sloveniji prijavljenih 37 bolnikov z 
aidsem. Največjih je bi los stalnim prebivališčem v Ljubljani. Po izjavah 

strokovnjakov pri nas še vedno lahko govorimo o zgodnji etapi epidemije 
in infekcij z virusom HIV, pri tem pa se moramo zavedati, da vsak čas lahko 
izbruhne širša epidemija, zato je potrebno nenehno osveščanje ljudi o kugi 
20. in 21. stoletja. 

DRUŠTVO KADROVSKIH DELAVCEV 

Zadnji petek voktobru se je sestalo ptujsko društvo kadrovskih delavcev. 
Po strokovnem predavanju Lada Močivnika o ugotavl janju izo-

braževalnih potreb so izvedli še letno skupščino, na kateri so oblikovali 
naloge za naslednje leto, izvolili pa so tudi nov izvršilni odbor in predsed-
nico. Društvo, kateremu je doslej predsedoval sociolog Jože Glazer, bo 
odslej vodila psihologinja Brigita Ačimovič, ki je zaposlena v Talumu. 
Društvo kadrovskih delavcev Ptuj deluje samostojno od leta 1989, njego-
va poglavitna vloga pa je povezovanje kadrovskih delavcev, izmenjevanje 
izkušenj, seznanitev z novo zakonodajo in organizacija izobraževalnih se-
minarjev za lastne potrebe. (McZ) 

SREČANJE SODNIKOV ZA PREKRŠKE 

Včeraj in danes (sreda in četrtek) poteka v motelu Podlehnik pri Ptuju 
redni letni občni zbor in seminar Društva sodnikov za prekrške Slove-

nije. V okviru delovnega programa srečanja bo v sredo okrogla miza o 
prekrških v kaznovalnem pravu, v četrtek pa pogovor s predstavnikom Mi-
nistrstva za notranje zadeve o problematiki uporabe kaznovalnega prava 
za tuje državljane. 

Za udeležence srečanja so pripravili tudi ogled Ptuja tersprejemvMestni 
hiši. (DS) 

AKTIVNOSTI MENEŽERSKEGA KLUBA 

Ptujski klub menežerjev je pod vodstvom novega predsednika Draga 
Vobnerja pripravil bogat program aktivnosti do konca leta. Včeraj so 

v sodelovanju z mariborsko borzno posredniško hišo organizirali preda-
vanje na temo Postanite delničar prej kot drugi, na katerem so govorili o 
ljubljanski borzi vrednostnih papirjev, splošni predstavitvi vrednostnih pa-
pirjev, vrednostnih papirjih, ki kotirajo na ljubljanski borzi, in o perspekti-
vah razvoja delničarstva v Sloveniji. 16. novembra pa bo posvet o vlogi 
ožjega menedžmenta pri uvajanju slovenskih računovodskih standardov 
in revidiranju družb. Pogovor bo vodil profesor dr. Franc Kolednik, soust-
varjalec standardov in predpisov o revidiranju. 

ZA ZDRAVO ŽIVLJENJE 

S^ruštvo za zdravje srca in ožilja s šest tisoč člani si prizadeva, da bi vedno 
^ ^ v e č ljudi spoznalo pomen zdravega načina življenja. Na torkovi tiskov-
ni konferenci v Ljubi jani so predstavili evidenčno kartico za merjenje krvne-
ga tlaka, maščob in sladkorja, znak varovalnega živila, novo številko revije 
društva Za srce in nekatere druge akcije, ki jih društvo vodi za večjo kako-
vost življenja. Evidenčna kartica za merjenje krvnega tlaka, maščob in 
sladkorja je akcija nacionalnega pomena. Dobilo jo bo sto tisoč naključno 
izbranih državljanov v starosti od 30 do 50 let. 

NOVEMBRA DOBER OBISK 

Pober turistični obisk Ptuja in okolice se nadaljuje tudi novembra. V 
prvem tednu je pri nas prenočevalo 423 gostov, od tega 1 72 tujih. 

PTUJSKI TELEVIZIJSKI UTRIP 

¥pn/i ptujski novembrski televizijski oddaji, ki bo v soboto ob 21. uri na 
tretjem kanalu, si bomo lahko ogledal i v sliki in besedi dogodke 

zadnjih štirinajst dni. Mercator Mip je na Ormoški cesti v Ptuju odprl grad-
beni center, v Novi ljubljanski banki so odprli numizmatično zbirko, ki so jo 
posvetili svetovnemu dnevu varčevanja, v Mladiki so v petek odprli razsta-
vo domačih živali, ki bo na ogled do nedelje, predstavilo se bo društvo 
kmetijskih inženirjev in tehnikov, gost oddaje bo Branko Jovanovič - Bren-
di, oddajo pa bo Tinček Ivanuša zaključil z utrinkom s ptujskega festivala. 

•c^MG 

COVORISE,.. 
... DA imamo v starem mestu 
dvoje močnih, konkurenčnih si 
osebnoprevozniških firm. Ce 
vozi ena s praznimi avtomobili 
po ulicah, začne početi to še 
druga. Ce ena na dan spomi-
nov ne napolni avtobusov z obi-
skovalci mestnega pokopa-
lišča, se tega tudi druga ne 
spomni. 

... DA so realizatorji iskanja 
skritega zaklada v TV oddaji 
Poglej in zadeni predlagali, da 
bi se potegujoči za Krekov za-
klad na ptujskem gradu pome-
rili v streljanju z loki, pač v skla-
du z zgodovino, ki jo grad 
ohranja. Še dobro, da se niso 
spomnili na obmetavanje s ka-
tapulti. 

... DA se ptujskoobčinski vladi 
ni bilo težko odločiti za odstra-
nitev znamenitih mestnih za-
pornic. Gotovo so že vedeli, da 
jih bodo mnogo bolj učinkovito 
zamenjali razkopavalci ulic. 
...DA ima ena od strank samoi-

menovanega kandidata za 
župana. Svojo kandidaturo 
dotični utemeljuje takole: 
"Znam hoditi, govoriti, jesti in 
piti, imam torej vse pogoje za 
župana." 

VIDISE.., 

... DA ima čistomestni direktor 

rad vse čisto: čisto Dravinjo, 

zato se je tudi udeležil čistilne-

ga spusta po njej, in čisto vsebi-

no v steklenici. Zato si je z nje-

nim požirkom očistil celo grlo. 

-o SAMO EKART / BORZNI KOTIČEK 

v privatizacijskem procesu, ki poteka pri nas, bomo 
vsi postali delničarji. Ker pa sta borza in dogajanje 
okrog nje precej neznana, bom najprej predstavil 
borzo. 

Borza je orga-
niz i ran kra j za 
povezovanje po-
n u d b e in pov-
p r a š e v a n j a po 
vrednostnih 

^ papirjih (vred-
nostni papi r je 
pisna l i s t ina , s 

katero sc izdaiaielj zavezuje, da 
bo izpolnil na njej zapisano ob-
veznost n j e n e m u zakon i t emu 
lastniku). Borza sama nesodeluje 
pri nakupu in prodaji, ampak to 
počnejo člani borze (banke ali 
borzne hiše). Poznamo tudi dru-
ge tipe borz, kjer se trguje s stvar-
mi (blagovne borze), storitvami 
ali devizami. 

Borza vrednostnih papirjev je 
l ahko promptna ( t akšna je 
Ljubl janska borza vrednostnih 
papirjev), kar pomeni, da se trgu-
je z namenom takojšnjega naku-
pa in prodaje, ali terminska, kjer se 
trguje na daljši rok in ne pride do 
t a k o j š n j e g a zak l jučka posla 
(predmet trgovanja so izvedeni 
vrednostni papirji). Druga deli-
tev borz je glede na borzne člane, 
zato poznamo kontinentalni, an-
glosaksonski in mešani tip. Konti-
nentalni tip borz je prevladujoč 
na celinskem delu Evrope, glavni 
borzi pa sta frankfurtska (Frank-
f u r t e r W e r t p a p i e r b 6 e r s e ) in 
pariška. Tuka j lahko sodelujejo 
samobanke(t.i .univerzalneban-
ke), na borzi pa ne smejo trgovati 
med sabo, ampak preko poseb-
nih borznih posrednikov - mak-
lerjev. Ti skrbijo za normalno de-
lovanje trga. Ta način pozna tudi 
r a z l i č n e s e g m e n t e t rga. Naj-
strožji pogoji so za uradni trg, ne-
kaj lažji za regulirani, najmilejši 
pa za prosti trg. Tuka j poznajo 
tudi t.i. fixing, kar pomeni, da se 
vsi posli opravijo po enem tečaju, 
kjer sta ponudba in povpraševan-
je izenačeni. Ta tečaj potem velja 
do n a s l e d n j e g a dneva , do 
določitve naslednjega fixinga. Ta 
sistem borz je zastarel, boljši je 
anglosanksonski tip borz. Tukaj 
s o d e l u j e j o samo b o r z n e hiše , 
b a n k a m je p r e p o v e d a n o ude-
ležba na borzi. Glavni predstav-
nik je borza v New Yorku (New 
York Stock Exchange), v Evropi 
pa londonska borza. Tukaj trg ni 
segmentiran, zato vrednostni pa-
pir lahko kotira ali ne. Trguje se 
kontinuirano, tečaji se spremin-
jajo nenehno . To je glavni t ip 
borz na svetu z daleč največ pro-
meta. Tretja vrsta je mešani tip, 
kjer so lahko člani borze banke in 
borzne hiše, poznajo pa tudi seg-
mentiranje trga na različne kota-
cije. Glavni predstavnik je borza 
v Ziierichu (Effektenborsenve-
rein Ziirich). Ljubljanska borza 
je p reds t avn ik mešanega t ipa 
borz. 

Načela, ki veljajo na borzi, so: 

- likvidnost: vrednostne papir-
je je mogoče vsak trenutek kupiti 
ali prodati, 

- transparentnost: trg je zelo 
pregleden, v vsakem trenutku so 
na razpolago najnovejše cene, 

- varnost: odvisna od želja in 
hotenj posameznikov, 

- poštenost: borzna pravila so 
jasna in strogo določena, 

- učinkovitost: sodobno poslo-
vanje brez "gore" papirjev. 

Borza je zelo pomembna za go-
spodarstvo. Podjetja, ki jim pri-
manjkuje denarja, izdajajo vred-
nos tne pap i r je , kdor pa denar 
ima (pravna ali fizična oseba), pa 
lahko kupi te papirje in tako se ti 
denarni presežki usmerjajo k tis-
tim, ki jih potrebujejo. Zato so v 
razvit ih državah z večstoletno 
borzno tradicijo borze pomem-
ben b a r o m e t e r s t an j a gospo-
darstva. V kon junk tu rnem ob-
dobju tečaji vrednostnih papir-
jev naraščajo, v recesijskem pa 
padajo. Pri nas je trg še premalo 
razvit in zato ne kaže pravega 
s t a n j a . Ko bo p r i v a t i z a c i j a 
končana in bo na trgu veliko naj-
različnejših vrednostnih papir-
jev ali njihovih izvedenk, takrat 
bo tudi naša borza dajala real-
nejšo sliko gospodarstva. 

Borzni začetki segajo daleč v 
srednji vek. Prva borza je bila us-
tanovljena v Brugesu na Nizo-
zemskem leta 1406. Ustanovil jo 
je trgovec Van der Boerse (v grbu 
je imel mošnjo). Razlag za nasta-
nek borz je sicer več, a je ta naj-
verjetnejša. Nizozemci kot spret-
ni trgovci so ustanovili še borzi 
najprej v Antvverpnu in kasneje v 
Amsterdamu. Leta 1585 je bila 
ustanovljena danes najpomemb-
nejša borza na kont inentalnem 
delu Evrope - f rankfur tska , te-
mel j pa je b i la s tara t rgovska 
usmer jenos t mesta F rankfu r t . 
Pri nas je bila ustanovljena prva 
borza leta 1924. Delovala je do 
d ruge sve tovne vojne , g lavni 
predmeti trgovanja pa so bili bla-
go, devize in vrednostni papirji. 

Sedanja borza v L jub l j an i je 
bila ustanovljena 26. decembra 
1989, delati pa je pričela 29. mar-
ca 1990. Prvo leto je bil promet še 
majhen (2 mio DEM), vendar je 
naraščal in je znašal lansko leto že 
1,2 mi l i ja rde D E M . T r e n u t e n 
dnevni promet se giblje okrog 4 -
5 mio DEM, dosegel pa je tudi že 
10 mio DEM. Na L j u b l j a n s k i 
borzi vrednostnih papirjev, d.d., 
(uraden naziv borze) kotira 15 
obveznic, 17 delnic, 10 blagaj-
niških zapisov in izvedeni vred-
nostni papir - nakupni bon. Z nji-
mi trgujejo člani borze, ki jih je 
t renutno 62. Trgovanje poteka 
vsak dan, in sicer v ponedeljek, 
sredo in petek preko BIS-a (borz-
nega elektronskega sistema), v 
torek in četrtek pa potekajo borz-
ni sestanki naborzi v Ljubljani (v 
našem žargonu mflooru oz. na 
p a r k e t u ) . Borzn i s e s t ank i v 
L j u b l j a n i po teka jo po nač inu 
prostega izklicevanja (open out-
cry). Vodja trgovanja (uslužbe-
nec borze) izklicuje posamezne 
vrednostne papirje (najprej ob-
veznice in nato delnice, pri teh 
upošteva abecedni vrstni red), 
borzni posredniki pa jim višajo 
ali z n i ž u j e j o ceno g lede na 
naročila, ki jih imajo. Ti sestanki 
so javni in jih vsakdo l ahko 
spremlja z galerije. Vrednostne 
papirje v kotacijo in člane borze 
sprejema pod posebnimi pogoji 
odbor za sprejem. 

Nas lednj ič bodo podrobneje 
predstavljeni vrednostni papirji 
in tprainira T iiihliancl^f hrir-ẑ « 

PTUJ / PL^ČE V BOLNIŠNICI NIZKE 

C L m mt ^ M fll 

Na ponedeljkovem sestanku predstojnikov posameznih 
oddelkov ptujske bolnišnice so se med drugim pogovarjali 
o plačah, ki so glavni razlog za trenutno nezadovoljstvo 
članov zdravniškega sindikata Fides in zaradi katerih bodo 
predvidoma 14. novembra ukinili dežurstva v mariborski in 
ptujski bolnišnici, 21. pa tudi v vseh drugih slovenskih bol-
nišnicah ter zdravstvenih zavodih. 

Kot je zatrdil direktor ptujske 
bolnišnice dr. Lojze Arko, so se 
plače njihovih zdravnikov po 
uveljavitvi zakona o plačah v 
javnih zavodih in pravilnika o 
napredovanju v zdravstvu v 
povprečju povečale za več kot 
30 odstotkov. 

Takšno povečanje sta junija v 
p tu j sk i boln išn ic i napovedala 
ministerzazdravstvodr. Božidar 
Voljč in državni sekretar prima-
rij dr. Janez Zajec. Res pa je, da so 
se najmanj povečale pri zdravni-
kih pr ipravnikih (od sedem do 
devet odstotkov), ki tudi nimajo 
možnosti za napredovanje, naj-
višje povišanje zdravniške plače 
pa je bilo skoraj 66-odsiotno. V 
povprečju so se plače pri zdravni-
kih specia l i s t ih v p tu j sk i bol-
nišnici povečale za 36 odstotkov, 
ob upoštevanju plač specializan-
tov za 30,96 in ob upoš tevanju 
z d r a v n i k o v p r i p r a v n i k o v za 
30,23 odstotka. V povprečju tre-
n u t n o p r e d s t o j n i k i odde lkov 
ptujske bolnišnice brez dežurst-

va zaslužijo od 130 do 170 tisoč 
tolarjev, to pa seveda ni veliko. 
K e r pa vsi t ud i dežura jo , zas-
lužijo več. Najvišja plača pred-
stojnika skupaj z dežurstvom je 
b i l a po z a d n j i h p o d a t k i h 260 
tisoč tolarjev. 

Zdravn ik i z novimi izračuni 
p l ač k l j u b p o r a č u n o m od 23. 
aprila niso zadovoljni, saj naj bi 
bila osnovna plača zdravnika tri 
povprečne plače v slovenskem 
gospodarstvu, tega pa sedaj ni-
majo . V nas ledn j ih dneh bodo 
njihove plače tema številnih po-
govorov, tudi na državni ravni. 
Ministerzazdravstvodr. Voljčse 
je z d i r ek to r j i s lovenskih bol-
nišnic o tem pogovarjal v sredo. 
Če pogovori oziroma pogajanja 
ne bodo uspela, se ve, da bodo 
kratko potegnili le pacienti. 

V ptujski bolnišnici bodo po-
govore nadaljevali danes. Ker pa 
imajo škar je in p la tno v rokah 
drugi, je vprašanje, kaj lahko pri-
nesejo takšni pogovori. 

•^M.Goznik 



S T R U N J A N / ZDRAVSTVENA TERAPEVTSKA KOLONIJA ZA OTROKE S CEREBRALNO PARALIZO 

Uspešno ki juh denaf iiiin teiavoiiii 
Nekaj let je Društvo za cerebralno paralizo Ptuj-Ormož organiziralo z mariborskim društvom zdravstveno terapevtsko 
kolonijo za otroke s cerebralno paralizo. Zarodi omejenega števila udeležencev, soj se je kolonij lahko udeležilo največ 
sedem udeležencev, smo se v letošnjem letu prvič odločili, do kolonijo organizirano sami. To nam je uspelo, kljub temu 
da do konca ni bilo jasno, kako se bo kolonija finančno pokrila. Zato smo odhod, ki je bil planiran že v juniju, prema-
knili v začetek oktobra. 

Dvotedensko zdravstveno te-
rapevtsko kolonijo smo izpeljali v 
Krkinem zdravilišču Strunjan, 
kjer so bile razmere za delo izred-
ne. 

Udeležilo se je je vseh 16 otrok z 
enim izmed staršev. Program dela 
smo izpel ja l i s s t r o k o v n i m tea-
m o m , ki so ga o m o g o č i l i : iz 
Splošne bolnišnice Ptuj dr. Tončka 
P o t o č n i k , p e d i a t r i n j a , D a r i n k a 
Kodela, nevrofizioterapevtka, in 
Smiljana Valenko, nevrofiziotera-
pevtka, s Centra za socialno delo 
Irena Toš-Koren, psihologinja, iz 
Zavoda dr . M a r i j a n a B o š t n a r j a 
Alenka Kosec, defektologinja, in iz 
Osnovne šole dr. Ljudevita Pivka 
Tanja Knehtl , delovna terapevtka. 
Zahval jujem se vsem, ki so omo-
gočili strokovni team in vsem posa-
meznim terapevtom, ki so s trdim 
delom krojili vsebino kolonije. Po-
sebna zahvala pa je namenjena dr. 
Potočnikovi, ki si jez vsemi močmi 
prizadevala, da kolonijo izpeljemo 
v lastni režiji. Zahvaljujem se tudi 
Mateji Korenjak, študentki defek-
to log i j e , ki je kot v a r u h i n j a 
poskrbela za naše najmlajše. 

De lovni dan se je pričel že ob 
7.30 s terapevtsko obravnavo (fi-
zioterapija, defektolog, delovni te-
rapevt, psiholog, zdravniški preg-
led in plavanje) in trajal do 15. ure. 
Popoldneve smo si krajšali s šport-
no dejavnostjo in sprehodi. Orga-
nizirali smo tri kostanjeve piknike 
na p laž i , kar je b i lo za vse ude-
l ežence p o s e b n o dož ive t j e . Ob 
večerih so si otroci pripravili ka-
raoke. Počut je otrok in staršev je 
bilo res enkratno. Z rezultati kolo-
ni je po s t rokovni plati smo prav 
tako zelo zadovoljni, saj ještiriletni 
Benjamin po nekajdnevnem inten-
zivnem delu shodil. Vse to pa kaže, 
da moramo takšno obliko zdravst-
vene terapevtske kolonije nadalje-
vati. Že danes razmišljamo o izved-
bi kolonijev naslednjem letu. 

Finančno se kolonija pokriva iz 
več virov. Glavni del je pokril Za-
vod za zdravs tveno zavarovanje, 
del je prispevala Zveza društev za 
cerebralno paralizo Slovenije, ne-
kaj je prispevalo Društvo za cere-
bralno paralizo Ptuj - Ormož, velik 
delež pa so prispevali starši sami v 
višini 18.000,00 SIT. Zdi se nam 

žalostno, da zdravstvene terapevt-
ske kolonije ne plačuje več v celoti 
Zavod za zdravstveno zavarovanje. 
Prepričani smo, da to našim otro-
kom pripada, saj jim takšna oblika 
obravnave zelo koristi in je nujno 
potrebna, posebej zato ker jim ni 
omogočena vsakodnevna obravna-
va. V osnovni šoli s prilagojenim 
programom, v oddelkih za uspo-
sabljanje, oddelkih za kombinira-
no motene otroke O K M O in raz-

vo jnem vr tcu , kjer je vk l jučena 
večina naših otrok, še vedno nima-
mo nevrofizioterapevta in logope-
da, ki bi bila za otroke z motnjami v 
razvoju nujno potrebna. 

Za vsebralceTednika,ki stenam 
pr ipravl jeni pomagati f inančno, 
objavljamo številko žiro računa: 
D r u š t v o za ce reb ra lno para l izo 
Ptuj - Ormož, ŽR 52400-621-2005-
051270117-14430/9. 

Milan Klajnšek 

Otroci so preživeli v Strunjanu dva tedna. Foto: Milan Klajnšek 

Strankarska kronika 
DORNAVA 
# Zeleni kandidirali svetnike 
V soboto je bil us tanovi tveni 

sestanek Zelenih Dornave ter kan-
d idac i j sk i zbor , na ka t e r em so 
določ i l i k a n d i d a t e za obč insk i 
svet v Dornavi. To so: Mirko Ci-
gula, Frančiška Slodnjak ml., Da-
nica Šegula, Marija Belšak, Anica 
Zemljič, Ivan Šilak in Jožef Mun-
da. Predsednica Zelenih Dornave 
je Danica Šegula, med glavne pro-
gramske usmeri tvepa so dali nara-
vi prijazno kmetijstvo, razvoj tu-
rizma in ureditev mladinskega ra-
ziskovalnega centra naPolenšaku. 

(-MS) 
PTUJ 
# Svetniki mestne občine 
V petek zvečer je bil kandidacij-

ski zbor Zelenih Ptuja za območje 
mestne občine P tu j . Na njem so 
določili liste za vseh pet volilnih 
enot. Kandidati so: 1. volilna eno-
ta: Vlado Čuš, Mirko Vindiš, An-
drej Koter, mag. Boris Gerl, Dar-
ko Briški, Marko Lah, prof. Mari-
ja Vaupotič in dr. Stanko Tominc; 
2. vol ina eno ta : E rv in H o j k e r , 
Stanko Žunec, mag. F ranc Luk-
man,dr . RajkoBrglezindr .Dušan 
Kolarič; 3. volilna enota: Jože Sti-

petič, Zinka Gajser, Andrej Turk, 
Olga G a b r o v e c in Drag ica Po-
l a j ž e r ; 4. vo l i l na e n o t a : Janez 
Pičerko, Zoran Černezl in Dušan 
Meznarič; 5. volilna enota: Jožef 
Pe t rov ič , Boris Šegula, Andrej 
Pihler in Branko Lah. 

PTUJ 
# Združena lista želi županjo 
V d e l a v s k e m d o m u Franca 

Kramberger ja v Ptuju je v pone-
deljek, 7. novembra, opravila vo-
l i lno konvenci jo za svetnike na 
o b m o č j u c e l o t n e d o s e d a n j e 
občine Ptuj Združena liste social-
nih demokratov. Vsi so s ploskan-
jem potrdili predlog, da na njihovi 
listi kandidira za županjo mestne 
občine Ptuj Lidija Hazabent, ma-
gis t ra e k o n o m s k i h znanos t i iz 
Ptuja. Za območje mestne občine 
P tu j bo 19 kandidatov za občinski 
svet, za občino Destrnik-Trnov-
ska vas 4, za obč ino Kidr ičevo 
prav tako 4 in za občino Gorišnica 
1 k a n d i d a t . V d r u g i h o b č i n a h 
Z L S D ne bo nastopila s svojimi 
kadnida t i , temveč bodo podprli 
kandidate tistih strank, s katerimi 
bo dosežen udogovor, pa tudi sa-
mostojne kandidate. 

B E N E D I K T / PREDSTAVILI PROGRAM RAZVOJA PODEŽELJA 

Razvoj in modernizacija sta precej spremenila podobo naših vosi ter življenje v njih. Seveda to ne pomeni, do je vse novo 
kvalitetno in je zaradi tega potrebno zavreči ter pozabiti no staro. Prav zarodi nenehne želje po novem so največkrat zrasle 
no podeželju hiše, ki se ne vklopijo jo v okolje, izginile po so prvotne zgradbe, ki so odsevale krajinske in druge značilnosti. 

V nekaterih krajih so se 
odločili, da bodo te napa-
ke poskušali vsaj do neke 
mere poporaviti. Med te 
spada tudi krajevna skup-
nost Benedikt, ki se je pri-
javila za program celost-
nega razvoja podeželja in 
o b n o v o vasi za nase l ja 
Stajngrova, Trije kralji in 
Trstenik. Program je izde-
lalo domače pojetje Jasa-
ma iz Lenarta. Vrednost 
c e l o t n i h projektov je 

2.300.000 tolarjev; polovi-
co denarja je zagotovi lo 
ministrstvo za kmetijstvo 
in gozdarstvo, ostanek pa 
lenarški izvršni svet. 

Pred kratkim je direkto-
r ica J a s a m e V ida Savl i 
predstavnikom lenarškega 
izvršnega sveta obš i rne je 
p r e d s t a v i l a p r o g r a m e in 
nekatere konkretne rezul-
tate. 

A v t o r j i p r o g r a m o v so 
prišli do številnih ugotovi-

tev in p rak t ičn ih rešitev. 
Med drugim so predstavili 
možnos t i za izdelavo po-
sebne poti arheoloških po-
sebnosti Slovenskih goric, 
razmiš l ja jo o vr tnarskem 
cent ru z namakanjem, iz-
d e l u j e j o n a p i s n e tab le v 
kraju ter na kulturnih spo-
menikih. 

Razveseljivo je, da so ne-
ka te re p ro j ek t e že začeli 
uresničevati. Zdaj pridobi-
vajo sredstva za uredi tev 

t reh v inogradov in pet ih 
vodn jakov . Kmalu bosta 
dokončani turistični kme-
tiji in domačija Šijanec ter 
m e ž n a r i j a p r i cerkvi sv. 
T r e h k r a l j e v , u r e j a jo pa 
tudi okolico cerkve, cesto 
ter s topnice, ki vodijo do 
n je . P o h v a l n o je, da se 
domač in i vk l juču je jo ter 
sode lu je jo pri p ro jek t ih . 
Vida Savli je dodala, da gre 
pr i n j i h o v e m delu za 
pomoč samopomoči. 

Č lan i obč inskega 
izvršnega sveta so progra-
me dobro ocenili ter doda-
li, da bi se po n j ih lahko 
zgledoval i tudi v d rug ih 
k r a j e v n i h s r ed i šč ih 
občine. Kvaliteta progra-
ma pa se bo pokazala šele 
takrat , ko bo v celoti ure-
sničen tudi v vsakodnev-
nem življenju. 

Program bodo predsta-
vili tudi najširši javnosti. 

Marija Slodnjak 

PTUJ / PRED PETIM 
ZASEDANJEM OTROŠKEGA 

PARLAMENTA 

vi teška dvorana ptujskega 
gradu bo 17. novembra ob 10. 
uri prizorišče že petega zase-
danja otroškega parlamenta, 
ki ga organizira Društvo prija-
teljev mladine v sodelovanju s 
SO Ptuj in Pokrajinskim muze-
jem. 

Temo letošnjega zasedanja so 
naslovili Aločpri jazne besede', po-
govor o boljši komunikaciji med 
otroki in odrasl imi, ki bo tekel 
med predstavniki šol, bo vodila 
ravnateljica Dijaškega doma Ptuj 
Danica Starki. 

S k r a j š i m k u l t u r n i m progra-
mom se bodo predstavi l i učenci 
osnovne šole Cirkovce. 

•» Dušan Sterle 

SOLSKIZVONEC 
VELIKA NEDELJA ^ V soboto, 29. ' 

oktobra, je bilo v OŠ Velika Nedelja po- j 
dročno tekmovanje iz logike. Udeležili so ' 
se ga učenci in učenke iz osnovnih šol | 
Ljudski vrt, Olga Meglič, Ormož, Videm * 
pri Ruju in Velika Nedelja. Mladi logiki so | 
se spoprijemali z nalogami, kijih je pripra- ' 
vila Zveza organizacij za tehnično kulturo i 
Slovenije. Najboljši so se uvrstili na ' 
državno prvenstvo, ki bo v Ljubljani 19. I 
novembra. ' 

VELIKA NEDELJA • I z velikonedelj- | 
ske šole so nam sporočili izvrstne rezul-
tate svojih rokometašic in rokometašev | 
na občinskem prvenstvu, ki je bilo 24. -
28.oktobravOrmožu.Starejšedekliceso I 
bile tretje, mlajše so postale občinske 
prvakinje, prav tako so prvo mesto v j 
občini osvojili mlajši dečki, starejši dečki 
pa so bili drugi. Šola je na svojetekmoval- j 
ce in trenerje zelo ponosna. ^ 

DESTRNIK IN VIDEM # Učenci I 
destrniške in videmske šole so se ude-
ležili državnega prvenstva v pouličnih te- j 
kih, ki je bilo v Brežicah. V vseekipni uvr-
stitvi so bili med 32 šolami Destrničani | 
šesti, Videmčani pa deseti. Med posa-
mezniki so bili najuspešnejši iz Vidma Ja- I 
smina Vindiš 8. mesto, Andrej Vindiš 15. 
mesto, Matjaž Topolovec 14. mesto, z j 
Destrnika pa Simona Hanzel 18, mesto, * 
Dejan Simonič 19. mesto, Silvo Domin- i 
ko, 19. mesto in Matej Markež 20. mesto, i 

Prepir na prepir 
Morda je še najbolje ne-

navadno stanje duhov na 
Slovenskem izrazilo pone-
deljsko Delo, ko je kar v 
dveh poudarjenih naslo-
vift opozorilo na nevarnost 
nenehnega prepiranja, ki 
nas je očitno zajelo. Pod 
naslovom "Prepiranje nas 
le hromi in izčrpava" je 
Delo povzelo glavne pou-
darke iz slavnostnega go-
vora predsednika države 
Milana Kučananaproslavi 
175. obletniceprvesloven-
ske osnovne šole v Istri - v 
istrski vasi Osp. Z naslov-
om "V interesu Slovenije 
je, da prenehamo s prepiri" 
pa je Delo izrazilo eno iz-
med temel jn ih misl i s 
prvega kongresa Demo-
kratske stranke Slovenije v 
Zrečah. 

Šolska proslava v Ospu 
je bila večkratno simbo-
lična, saj je potekala ravno 
v času novih italijanskih 
pritiskov na Slovenijo, kar 
še posebej v Istri obuja ne-
p r i j e tne spomine na 
mračno preteklost z Italija-
ni. Zaradi tega se zdi še to-
liko bolj nesmiselno in ne-
produktivno, da Slovenci 
tudi ob takšnih priložnos-

tih ne na jdemo volje in 
moči, da bi se poenotili in 
enotni nastopili proti raz-
ličnim grožnjam. Za nas 
vsekakor ni dobro, če dru-
god po Evropi z lahkoto 
ugotavljajo, da glede neka-
terih vitalnih vprašanj, kot 
so zagotovo vprašanja v 
zvezi z popuščanjem tej ali 
oni sosedi v njenih zahte-
vah, ki ogrožajo slovenski 
nacionalni interes, ni po-
trebno notranje usklaje-
nosti.Takosmobolj ranlji-
vi, kot bi bilo treba. Kljub 
temu sta pretekli teden do 
kraja razgrnila umazano 
perilo predsednik vlade in 
lider Liberalne demokra-
cije dr. Janez Drnovšek ter 
bivši zunanji minister in 
lider Slovenskih krščan-
skih demokratov Lojze Pe-
terle. 

KDO .IK ŠKODIL 
DRŽAVNIM 
L\TI:KI:SOM 

Predsedn ik vlade je 
obtožil Lojzeta Peterleta, 
da je v pogovorih z Italijani 
in z vztrajanjem pri svojih 
stališčih glede urejanja od-
nosov med Slovenijo in 

Itali jo, čemur se je sicer 
vlada uprla, direktno ško-
dil slovenskim interesom. 
Po drugi strani pa je Peter-
le poskušal dokazati, da je 
vse to počenjal v soglasju z 
Drnovškom in "objektiv-
no danimi možnostmi" in 
da je glavni spor nastal 
pravzaprav zaadi tega, kdo 
naj bi pred lokalnimi volit-
vami požel glavne pozitiv-
ne ali negat ivne sadove 
uspešnega ali neuspešnega 
dogovarjanja z Italijani. 
Vse to je bilo z ene in druge 
s t ran i dodobra po-
spremljeno s številnimi 
obtožbami in žalitvami, 
tudi podtikanji. 

Pe ter le je izjavil , da 
bodo Slovenski krščanski 
demokrati izstopili iz vla-
dajoče koalicije, ker je so-
delovanje s tako problema-
tičnim partnerjem, kot je 
Drnovškova Liberalna de-
mokracija, nemogoče, ven-
dar pa se zdaj glede tega 
znotraj Krščanskih demo-
kratov - kljub vsemu - ne 
morejo ravno hitro in so-
glasno dogovoriti. Vseka-
kor je zanimivo, da pred-
sednik vlade in Liberalnih 
demokra tov Drnovšek 

kljub hudemu spopadu s 
Peterletom še nadalje mis-
li, da bi bila še naprej ko-
ristna koalicija s Sloven-
skimi krščanskimi demo-
krati, vendar igra na karto 
razdora znotraj Slovenske 
krščanske demokracije, 
poziva vodstvo,naj nesledi 
slepo Peter le tovim sta-
liščem v zvezi s slovensko-
i tal i janskimi odnosi, če 
noče, da se bo tudi ono kot 
celota znašlo v poziciji de-
lovanja proti slovenskim 
državnim interesom. Slo-
venski krščanski demo-
krat i začuda na takšno 
Drnovškovo vmešavanje v 
njihove "notranje zadeve" 
sploh niso reagirali pose-
bej in pretirano živčno. 

Tretji partner v koalici-
ji, ki ga Slovenski krščan-
ski demokrati pravzaprav 
že ves čas ne priznavajo za 
"pravega" koalicijskega 
partnerja. Združena lista 
socialnih demokratov prav 
tako misli, da ne bi bilo do-
bro, če bi krščanski demo-
krati zapustili vladajočo 
koalicijo, čeprav pravijo, 
da bi se enkrat že vendarle 
morali odločiti, kaj hočejo. 

Slovenski krščanski de-
mokrati po prvih čustve-
nih reakcijah in grožnjah 
zdaj ver je tno z večjim 
preudarkom tehtajo, kaj 
j im je storiti, še zlasti glede 
na poprejšnje stalno pou-
darjanje, da so se za vstop v 
vladajočo koalicijo 
odločili zaradi interesov 
Slovenije in v skrbi zanjo. 
Krščanski demokrati so 
zdaj v vladajoči koaliciji že 
tako ali tako veliko izgubili 
z odstopom Lojzeta Peter-
leta z mesta zunanjega mi-
nistra, hkrati pa se vendar-
le zavedajo, da imajo v svoj-
ih rokah nekaj pomemb-
nih ministrskih resorjev -
notranje ministrstvo, mi-
nistrstvo za kmetijstvo in 
še zlasti ministrstvozapro-
met in zveze, v okrilju ka-
terega zdaj poteka tudi ve-
lika akcija gradnje sloven-
skih avtocest, ki daje tiste-
mu, ki jo vodi, veliko moč 
pa tudi p ropagandni in 
drugačni ugled. 

Vsekakor so krščanski 
demokrati v velikem pre-
cepu; kdo je najbolj kriv za 
to, da so se v njem znašli, je 
seveda drugo vprašanje. 
Tud i če se bodo zares 
odločili za opozicijo,se jim 
v družbi s sedanjimi opozi-
cijskimi strankami ne obe-
tajo najlepši časi, saj gre za 
izrazi to konkurenčne 

stranke, s katerimi so se 
Slovenski krščanski de-
mokrati že doslej (zlasti s 
Slovensko ljudsko stranko 
Mar jana Podobnika in 
Janševo Socialdemokrat-
sko s t ranko) zapletali v 
različne spore. 

KUČAN O ITALLJAN-
SKIH KRIVICAH 

Predsednik države Mi-
lan Kučan, ki je bil še pred 
nekaj meseci najbolj ne-
posredno vpleten v notran-
jepolitične spopade in pro-
vokacije s s t rani Janeza 
Janše, lahko najnovejše 
not ranjepol i t ične spore 
vendarle opazuje z neke 
distance, približno tako 
kot je to takrat dosledno 
počenjal premier dr. Janez 
Drnovšek. Zato je Kučan v 
Ospu le "načelno" opozoril, 
da "sebično p rep i ran je 
hromi in izčrpava moči, 
p repo t rebne za ure-
sničevanje pričakovanja 
ljudi o tem, kakšno naj bo 
življenje v mladi slovenski 
državi". Zato pa je Kučan 
lahko posvetil več pozor-
nosti svojim pogledom na 
slovensko-italijanske od-
nose in sploh na položaj 
Slovenije kot samostojne 
dr7,ave. "Za Slovenijo velja, 
da nikoli ni bila in ne želi 
biti velika sila," je poudaril 

Kučan. "Nikoli ni in neželi 
ogrožati nikogar, ima pa 
pravico do enakopravnega 
mesta in svobodnega raz-
voja znotraj nastajajočega 
doma." Kučan je vprašal, 
kako naj si v Sloveniji raz-
ložimo ravnanje sosednje 
I ta l i je , ki jo utemel jeno 
imamo za svojo prijatelji-
co, r avnan je , s ka ter im 
nam preprečuje vključitev 
v evropske asociacije. To 
počne s pozici j velike 
države in celo s sklicevan-
jem na p re tek los t , pri 
čemer zamolči nesporne 
kr iv ice , ki so bile 
povzročene deset- in stoti-
sočem slovenskih ljudi v 
času fašizma in brutalne 
okupacije v času druge sve-
tovne vojne." 

SLOVENIJA NIMA 
STRATEGIJE? 

Seveda se najnovejšim 
zapletom in sporom v zvezi 
s slovensko-italijanskimi 
in znotrajslovenskimi spo-
ri niso mogli in niso hoteli 
izogniti tudi Demokrati na 
svojem prvem kongresu, ki 
so ga imeli v nedel jo v 
Zrečah. Tisto, kar je ostalo 
od nekdaj mogočne in sa-
moreklamerske s t ranke 
Igorja Bavčarja in Dimitri-
ja Rupla (ki sta se letos z 
g lavn ino s t r anke pri-

družila Drnovškovim libe-
ralom), poskuša zdaj igrati 
nekakšno sredinske vlogo 
jezička na politični tehtni-
ci - zdaj malo tu, zdaj malo 
tam. Lider stranke Tone 
Peršak se ni opredeljaval 
ne za Drnovška ne za Pe-
terleta, pač pa je izjavil, da 
vladajoča koalicija nima 
izdelane zunanjepolitične 
s trategi je . Po njegovem 
mnenju se namreč Slove-
ni ja pogaja z I ta l i jo o 
vprašanj ih , za katera so 
Demokrat i verjeli, da so 
rešena že z osimskimi spo-
razumi. 

Sicer pa je bil edini, ki se 
te dni ni hvalil s prepiri, 
Ivan Oman, nekdanji lider 
slovenskih kmetov, nek-
dan j i član predsedstva 
države in sedan j i član 
vodstva Peter le tovih 
krščanskih demokratov. 
Izjavil je, da se nekdanji 
kole t ivni p redsednik i 
države Dušan Plut, Ciril 
Zlobec in Matjaž Kmecl še 
kdaj pa kdaj (okoli novega 
leta) dobijo pri sedanjem 
in takratnem predsedniku 
Milanu Kučanu in da se 
kar dobro razumejo kljub 
znanim razlikam v pogle-
dih na politična v p r a š a n j a . 
Vsaj nekaj. 

Jak Koprive 
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fiMtiini ftovcf v 
llublionsld banki 
V podružnici Nove Ljubljanske banke v Ptuju so 28. oktobra ob navzočnosti številnih 
Ptujčanov odprli numizmatično razstavo Milene Fideršek in Ivana Brača. Gre za zasebno 
drobno zbirko antičnih novcev, ki sta jo avtorja razstave poklonila mestu. 

Četudi je zasebna, je del identi-
tete Ptuja in del nacionalnega bo-
gastva, je na otvoritvi povedala 
občinska minis t r ica za kulturo 
Kristina Samperl-Purg. Ptuj je že 
leta 1222 imel lastno kovnico de-
narja, prva numizmatična razsta-
va v mestu pa je bila odprta pred 
250 leti v starem magistratu na 
Slovenskem trgu. Del te zgodovi-
ne in t radic i je P tu ja bo opisan 
tudi v knjigi o denarju in plačil-
nem prometu v srednjem veku za 
območje Evrope; nastaja že šest-
najst let, njen avtor pa je, da bi bil 
čim bolj izviren, prepotoval celo 
Evropo in obiskal tudi Ptuj, ki je v 
t ist ih časih na veliko trgoval s 
tkanino. Avtor se je zanimal za 
obseg te trgovine in plačilni pro-
met oziroma denar, s katerim so 
plačevali. 

PTUJ JE KULTURNO MESTO 

Slavnostni govornik predsednik 
ptujskega izvršnega sveta in 
državni svetnik Branko Brumen je 
s ponosom povedal, da ob izjemno 
kvalitetnih kulturnih predstavah, 
ki so delo profesionalcev, nastajajo 

tudi nova jedra na področju kultu-
re. Kulturaseseliizmestamuzejav 
zakladnico tisočletij in v ptujskost, 
ki je za nekatere še vedno sporna. 
Razstava antičnih novcev in druge 
razstave ter kulturni dogodki daje-
jo Ptuju pečat kulturnega mesta. 
Od leta 1991 do danes je bilo v raz-
voj ptujskekultureizobčinskebla-
gajne vloženih izredno veliko sred-
stev: leta 1991 26 milijonov, leta 
1992 104, leta 1993 140 in letos 180 
milijonov tolarjev. V teh številkah 

se v bistvu kaže odnos do kulture, 
ki sodi v prvo strateško razvojno 
področje Ptuja. 

Za svečane trenutke so na otvo-
ri tvi razstave ant ičnih novcev 
poskrbeli Suzana Menoni s flavto, 
Nataša Rogina z violino in Nešo 
Tokalič z recitalom. 

Ljubljanska banka je razstavo 
posveti la svetovnemu dnevu 
varčevanja 31.oktobru. 

• » M G 

I otvoritve. Foto: KOSI 

PREJELI S M O 

lxf<ivei wm i'(ivii9St 
Učitelji glasbene vzgoje - zboro-

vodje mladinskih pevskih zborov, 
zbrani na 36. seminarju za zboro-
vodje mladinskih pevskih zborov A 
cappella v Medijskih Toplicah, so-
glasno ugotavljamo, da je stanje na 
področju glasbene vzgoje in zboro-
vodstva nevzdržno. Situacija se v 
zadnjih letih korenito slabša, ne to-
liko zaradi nove sistematike v stro-
kovnem glasbenem izobraževanju 
za to področje (ki žal še vedno nima 
svoje samostojne zborovodske ka-
tedre na glasbeni akademiji), tem-
več v največji meri zaradi spremen-
jenih razmer v osnovnem in 
srednjem šolstvu. 

Zmanjševanje ur glasbene vzgoje v 
obveznem predmetniku osnovnega 
šolstva in krčenje zborovskega pros-
tora v zunajšolski, t. i. interesni dej-
avnosti je že znatno oklestilo število 
redno delujočih mladinskih zborov, 
ki bi jih že po zakonu o OŠ morali 
imeti in vzdrževati v vsakem šolskem 
zavodu. Na srednji stopnji je stanje še 
dosti bolj neugodno. Zborov, ki pre-
raščajo šolski okvir, je dosti manj kot 
prej, zborov pa, ki so zadosti izšolani, 
da bi lahko umetniško polnokrvno 
interpretirali glasbena dela, paskoraj 
ni več - o tem se je bilo mogoče pre-
pričati že na preteklih dveh revijah 
MPZ v Zagorju ob Savi, še bolj pa na 
zadnjih dveh mednarodnih tekmo-
vanjih MPF v Celju. 

Opozarjamo, da bo kmalu prišlo 
do kolapsa. Količkaj redno delujočih 
mladinskih zborov bo v skladu z zaz-
navano dinamiko še manj, povsem 
osamljeni bodo ostali zavzeti idealis-
ti - njihova kritična masa bo pre-
majhna, da bi (kot v tem trenutku) 
vzdrževali vsaj videz kakovostnih 
dosežkov. Srednjeročno bodo še bolj 
obubožali srednješolski in študetski 
zbori, dolgoročno odrasli, tudi tisti, 
ki v najbolj skromnih razmerah še 
ohranjajo svoje in narodovo izročilo. 

Poudarjamo, da je bilo prav zbo-
rovstvo eden najbolj množičnih kon-
stitutivnih elementov slovenske kul-
turne zavesti. Njegov pretekli razvoj 
in visoki umetniški dosežki v medna-
rodnem prostoru so sad preteklih sis-
tematičnih prizadevanj v razmeroma 
dobro utemeljenem in širokem pros-
toru splošne glasbene vzgoje in izo-
braževanja in dobro razvitem javnem 
glasbenem šolstvu. 

Vemo, da se vnetim zagovornikom 
kakega področja ali stroko rado očita, 
da zaslepljeno uveljavljajo imperiali-

zem svoje stroke, da ne upoštevajo 
želja in potreb na drugih področjih in 
strokah znanosti in umetnosti. V tem 
primeru očitek ni na mestu. Zbrani 
skušamo opozoriti, kako glasbena 
vzgoja v svoji izjemni in nenado-
mestljivi celovitosti blagodejno vpli-
va na razvoj osebnosti, zborovodstvo 
pa jeena njenih vsakomur dostopnih, 
smotrnih in učinkovitih ter hkrati 
visoko potentnih oblik. Zborovsko 
dejavni lahko učinkujejo le nase, na 
zase ugodne razmere pa nimajo vpli-
va. Vpliv in odločanjestapridržana le 
najbolj odgovornim: parlamentu in 
ministrstvom na družbeni ravni in 
osrednjim pedagoškim, umetniškim 
in znanstvenim ustanovam na stro-
kovni ravni. 

Na podlagi razprave na okrogli 
mizi v okviru seminarja zahtevamo 
od odgovornih v najkrajšem času, 
najpozneje pa v okviru novega šol-
skega zakona, naslednje: 

1. spoštovanje (podpisane) Evrop-
ske listine o glasbi v šoli, posebej pa 
upoštevanje učnega predmeta glasba 
kot obveznega predmeta v vseh 
splošnoizobraževaknih šolah v obse-
gu najmanj dve uri tedensko na vseh 
stopnjah; 

2. organiziranje glasbenih ansam-
blov na vseh šolah na ravni fakultetne 
dejavnosti, kar bo omogočilo umet-
niško izkušnjo in glasbeno življenje 
šole kot del glasbenega življenja 
družbe; 

3. zagotavljanje zadostnega števila 
ur za zborovstvo; minimalne zahteve 
v skladu s strokovnimi utemeljitva-
mi narekujejo vsaj 2 uri tedensko za 
otroški zbor, 3 ure za mlajši mladin-
ski zbor in 4 ure tedensko za mladin-
ski pevski zbor - v morebitnem pre-
hodnem obdobju pa je treba takoj 
vzpostaviti vsaj prejšnje stanje (pred 
krčenjem števila ur glasbene vzgoje 
inzborovstva); 

4. ustrezno izobraževanje učitel-
jev; sistemska rešitev mora izo-
braževati zadostno število dovolj pe-
dagoško in strokovno usposobljenih 
učiteljev za vse stopnje splošnoizo-
braževalnihšol; 

5. intenziviranje umetniških zbo-
rovodskih disciplin v okviru izo-
braževanja glasbenih pedagogov in 
ustanovitev specialnega samostojne-
ga zborovodskega oddelka na umet-
niški glasbeni akademiji; 

6. zagotavljanje permanentnega in 
dopolnilnega izobraževanja glasbe-
nih pedagogov in zborovodij ter veri-

ficiranje do sedaj izvedenih zboro-
vodskih seminarjev; 

7. ustrezno vrednotenje bolj šte-
vilčnih pevskih zborov ter dodatno 
stimuliranje elitnih mladinskih zbo-
rov z mednarodno uglednimi 
dosežki; 

8. organiziranje šol z razširjenim 
poukom glasbe za spodbujanje bolj 
nadarjenih. 

To izjavo neposredno pošiljamo: 
- Ministrstvu za šolstvo in šport 

Republike Slovenije, Zavodu za 
šolstvo in šport ter Izobraževalnemu 
centru MŠS 

- Ministrstvu za kulturo Republi-
ke Slovenije 

- Pedagoški fakulteti Ljubljana 
- Pedagoški fakulteti Maribor 
- Akademiji za glasbo Ljubljana 
V imenu 96 podpisnikov (izvirno 

listo hrani arhiv ZKOS): 
Marko Studen, 
svetovalec za glasbeno 
dejavnost ZKOS 

P O K R A J I N S K I MUZEJ PTUJ / NOVI IZZIVI 

Ne le da je Pokrajinski muzej Ptuj potencialno največja in najatraktivnejša "kulturna tovar-
na" v Sloveniji, kot meni njegov direktor Boris Miočinovič, pač pa se razvija povsem podobno 
in sočasno z drugimi muzeji v zahodnih državah. To je ugotovil ob primerjavi domačega pe-
dagoškega dela z istovrstnim delom v munchenskih muzejih, pa tudi na mednarodnem se-
minarju Management v kulturi, ki je bil 21. in 22. oktobra na Brdu pri Kranju. Pokrajinski 
muzej Ptuj si je pričel med prvimi v Sloveniji že pred leti prizadevati za pridobivanje lastnih 
in sponzorskih sredstev, hkrati pa posvetil veliko pozornosti pedagoškemu delu. V to pa so 
se prav takrat usmerili tudi nekateri tuji muzeji. 

Pedagoška sekc i ja p tu j sk ih 
muzealcev je v oktobru organizi-
rala obisk munchenskih muze-
jev, da bi spoznala njihovo peda-
goško delo. Izkazalo se je, da so na 
Ptu ju razvili povsem podobne 
m e t o d e dela z mlad imi kot v 
Miinchnu. Številni miinchenski 
muzeji, ki jih financirata mesto in 
Bavarska, posvečajo mladim iz-
jemno pozornost. Vsako razstavo 
pripravijo za znanega naslovnika 
- če primarni naslovnik niso otro-
ci in mladi, pripravijo zanje po-
sebne programe, da lahko doja-
mejo in razumejo razstavo. Nji-
hov pedagoški center načr tu je 
pedagoško dejavnost muzejev za 
daljše obdobje, izvaja različne pe-
dagoške projekte, za osnovno- in 
s rednješolce povezuje vsebine 
različnih razstav in jih opremi 
tudi s posebnimi publikacijami. 
Ugotovili so namreč, da je najpo-
membnejš i način vključevanja 
otrok v muzejsko dejavnost, 

OTROKOM PRIBLIŽATI UMET-
NOST, NE JIH LE POUČEVATI 

"Ogledal sem si, kako pri-
b l iža jo o t r o k o m a b s t r a k t n o 
umetnost, slike Kandinskega. Ne 
poučujejo jih o umetnosti, pač pa 
jim skušajo približati sliko. Delo 

z otroki je zelo pomembno, njiho-
vi pedagogi imajo pedagoško izo-
brazbo in morajo imeti izkušnje v 
poučevanju otrok iz šol," pripove-
duje Boris Miočinovič, ki tudi 
meni, da je za otroka v družbi še 
vedno premalo posluha, v šoli je 
preveč pomembna količina znanja 
in premalo kreativnost. Med obi-
skovalci ptujskega muzeja je že 60 
odstotkov mlajših od 20 let in Boris 
Miočinovič je prepričan, da je to za 
razvoj celotne družbe zelo dobro. 

Sicer pa načrtujejo v muzeju v 
kratkem gospodarsko enoto, ki naj 

sredi osemdesetih let se je Pokraj-
inski muzej Ptuj hote soočil tudi s 
trgom. "V dilemi, ali delati le toli-
ko, kot je proračunskega denarja, 
ali pa ambiciozno uresničevati 
poklicno poslanstvo, zaradi kate-
rega smo v tej službi, se nekatere 
ustanove vendarle priklonijo na 
videz tvegani poti in svoje projek-
te začnejo agresivneje predstavl-
jati t rž išču ..." razmišl ja Boris 
Miočinovič in našteva velike ptuj-
ske projekte. 

MED VELIKIMI RAZSTAVAMI IN 
DENARNO STISKO 

V zadnjih šestih letih jih niti ni 
bilo tako malo: od zelo odmevne 
razstave "Kuhinja v baroku", v ka-
tero se je obilno vključilo tudi ptuj-
sko gospodarstvo in jo pospremilo 
s številnimi spremljajočimi prire-
d i tvami , prek razstave "Nakit, 
magična moč oblike", za katero je 
zlatarska industrija pokazala iz-
jemno zanimanje, vendar je le-to 
zaradi vojne uplahnilo, kasneje 
mednarodno zelo odmevna razsta-
va pa bila preložena iz leta vojne v 
leto 1992. To leto se je več kot 
65.000 obiskovalcev srečalo tudi z 
Ju t rovim na p tu jskem gradu, v 
gmotnem smislu pa je bila razstava 
po oceni Borisa Miočinoviča skraj-
no problematična zaradi bližnje 

Boris Miiinovic 

K N J I Ž N I C A PTUJ / PEDAGOŠKO DELO 
MLADINSKEGA ODDELKA 

Literarna uganka 
Pred t r emi leti smo v naš i 

knjižnici uvedli zanimivo obliko 
dela z mlad imi bra lc i - L ITE-
RARNO UGANKO. Samo ime 
uganke pove, da so za uspešno 
reševanje nujne knjige. Običajno 
jo sestavl jajo tri vprašanja, do-
polnjevanje teksta, prepoznavan-
je knjižnega odlomka, ilustracije 
in podobno. Sprva smo ponudili 
štiri uganke letno (pomladna, po-
letna, jesenska, zimska), veliko 
zanimanje bralcev in narava obi-
skov v knjižnici pa sta nas vzpod-
budila k mesečn im l i terarnim 
ugankam, kakor je običaj tudi v 
drugih večjih in v šolskih knjižni-
cah. 

Literarna uganka izpolnjuje več 
bibliopedagoških smotrov: vzpod-
bujak branju manj branjaželjneotro-
ke; seznanja z novitetami in zahtev-
nejšo literaturo; sili reševalce v upor-
abo knjižničnih pomagal, zahteva se-
ganje po leksikonih, enciklopedijah, 
slovarjih; seznanja z aktualnimi kul-

turnimi dogodki v ožji in širši okoli-
ci; širi splošno razgledanost ter razgi-
bava otroško ustvarjalnost... 

Vsak prvi četrtek v mesecu pripra-
vimo novo literarno uganko, ki jo 
bralci rešujejo do zadnjega četrtka v 
mesecu - tokrat je ob 16. uri javno žre-
banje v pravljični sobi mladinskega 
oddelka. Nagrade trem izžrebancem 
velikodušno prispevajo papirnici 
Petlja, E-shop, Mladinska knj iga. 

Oktobrska uganka je bila po-
svečena mesecu knjige in jo je reševa-
lo 151 otrok. Med 87 pravilnimi od-
govori so bili nagrajeni Aljaž Ketiš, 
Jolanda Zelenko in Mladenka Boga-
timovski. 

Hkrati vabimo otroke k PRAVL-
JIČNIM URAM: vsako sredo ob 17. 
uri so namenjene šolskim otrokom, 
vsak četrtek ob isti uri pa vabimo v 
pravljično sobo predšolske otroke. 
Vsak prvi torek v mesecu pripravlja-
mo KNJIGOVEŠKI KLUB za 
učence višj ih razredov osnovne šole. 

Liljana Klemenčič 

bi skrbela za ustrezno uveljavitev 
ustanove na tržišču. Strokovnjake 
nameravajo zaposlovati zato, da 
bodo povečali muzejev lastni doho-
dek. "Še enkrat bom omenil mu-
zej v Miinchnu, in sicer Tehniški 
muzej. Čeprav imajo 5 do 6 milijo-
nov m a r k d o h o d k a , v id i jo v 
trženju še možnosti. Te možnosti 
niso v povečanju števila obisko-
valcev, pač pa ob istem številu več 
iztržiti," se spominja pogovorov z 
m i i n c h e n s k i m i kolegi Bor is 
Miočinovič. 

ALI JE V SLOVENSKI KULTURI 
MOGOČE TRŽITI 

Tržen je pa je osrednja tema 
mnogih slovenskih kulturnih usta-
nov v tem hipu. Prav zato je Sklad 
za razvoj managementa na Brdu 
pri Kranju organiziral dvodnevni 
seminar na to temo. Med evropski-
mi in ameriškimi predavatelji sta 
bila samo dva iz Slovenije: gene-
ra ln i d i r e k t o r C a n k a r j e v e g a 
doma Mitja Rotovnik in direktor 
ptujskega muzeja Boris Miočino-
vič. Slednjega so povabili zato, ker 
ima v od Ljubl jane oddaljenem 
muzeju v Ptuju na tem področju že 
veliko izkušenj in tudi uspeha. Že 

vojne, ki je t u r i s tn i čne tokove 
obrnila proč od Slovenije. Spon-
zorji so bila avstrijska podjetja, iz-
hod iz finančne krize pa so po bese-
dah Borisa Miočinoviča omogočili 
država, mesto P tu j in Mercator 
MIP iz Ptuja. 

Ob informacijskem centru za 
vinsko dediščino, ki ga pripravljajo 
v ptujski kleti, in pobudah o lokal-
nem vinarskem muzeju Bolfenk, ki 
soprišlesKoga,sePokrajinskimu-
zej Ptuj kot kulturna ustanova iz-
datno vključuje v gospodarsko-tu-
ristične tokove svoje okolice. Zara-
di vsega tega imenuje Boris 
Miočinovič Pokra j insk i muzej 
Ptuj "potencialno največja in naja-
traktivnejša kulturna tovarna Slo-
venije". Zaupa v njegovo prihod-
nost in ocenjuje, da bodo kmalu 
podjetja potrebovala kulturne us-
tanove prav tako, kot potrebujejo 
kulturne ustanove sedaj njih. 

M. Zupanič 



PTUJ / VESELA JESEN NA OS DR. LJUDEVITA PIVKA 

Jesen na kmetiji 
v minulem tednu so na osnovni šoli dr. Ljudevita Pivka končali s projekt Vesela 
jesen, ki so ga uresničevali cel oktober. Vanj so vključili poleg učencev, mentorjev in 
zunanjih sodelavcev še starše. Ob koncu so v šolski telovadnici pripravili družabno 
srečanje učencev, staršev in gostov z veselim kulturnim programom, odprtjem 
razstave in zabavnim nastopom gostov. 

č e t r t k o v d o p o l d a n je bil na 
osnovni šoli dr. Ljudevi ta Pivka 
prijetno doživet jeza vse, ki so prišli 
z namenom, da si ogledajo razstavo 
in kulturni program, ki so ga pri-
prav i l i učenci s k u p a j s svo j imi 
m e n t o r j i . Kot je ob z a k l j u č k u 
letošnjega projekta jeseni povedala 
Hilda S l e k o v e c , ravnate l j i ca 
šole, je vrednost opravljenega pro-
jekta v tem, da so učenci, ki prihaja-
jo iz vaškega okolja, seznanili svoje 
vrstnike iz mesta z delom in vesel-
jem, ki ga nudijo polje, gozd in vi-
nograd. 

"Načrtovalke projekta 
izkušene specialne pedagoginje 
so vsebino dela opredelile v lite-
rarni, glasbeni, plesni, ročnodel-
ski in kuharski delavnici. Vanje 
so se učenci vključevali prosto-
voljno, glede na interes in motivi-
ranost. Starši so na osnovi ankete 
seznanili učitelje o običajih, ki so 
vezani na jesenska opravila na 
deželi, o pesmih, ki se prepevajo v 
tem letnem času, ter o jedeh, ki se 
pripravljajo ob jesenskih delih. 
Napisali so mnogo ljudskih rekov 
ter prinesli knjige, ki so včasih 
krajšale in bogatile dolge zimske 
večere," je povedala Hilda Sleko-
vec. 

Vesoktobersosementorj i skupaj 
z zunanjimi sodelavci trudili, da bi 
v projektnih delavnicah učenci kar 
najbolje spoznali življenje in delo 
na kmetij i . Z razstavo po šolskih 
hodnikih in v telovadnici jim je to 
zelo dobro uspelo. 

"Na šolskih hodn ik ih smo pri-
pravili pregled izdelkov, ki so nas-
tali v delavnicah, in t.i. predmetov 
iz babičine skrinje. Skorajda smo 
že pozabili na ročno vezene prte, ki 
so včasih krasili kuhinje, ter na iz-
reke, kot je npr. 'Ljubi mož, ostani 
doma, sicer si poiščem druzga,' ki 
so opominjali družine ali vanje pri-
našali veselje. Vrednost našega 
projekta je tudi spoštovanje do 
kmečkega dela in do vsega, kar 
nam zemlja ponuja. Vložen trud je 
tako pop lačan , zato se l ahko ob 
koncu veselimo s pesmijo in ple-
som. Želimo si, da ljudsko izročilo 

ne bi šlo v pozabo, naj ga mladi 
ohranjajo in spoštljivo prenašajo v 
nas l edn je rodove. Ob zakl jučku 
našega p r o j e k t a se v r a z k o š n o 
opreml jen i te lovadnici z izdelki 
naših učencev zamislim nad zna-
n im l j u d s k i m rekom: 'Drevo se 

nad drevo naslanja, človek na člo-
veka'. In prav pri nas, na naši šoli si 
tega v prihodnje želimo še več," je z 
veliko mero zadovoljstva povedala 
ravnateljica Hilda Slekovec. 

Četrtkovo zahvalo darovom jese-
ni sta s pesmi jo polepšala Miran 
Tetičkovič in mlada pevka Moni, 
F r a n c T o p o l o v e c in F r a n c La-
poršek pa sta učencem prredstavila 

delček ljudskega izročila s trsten-
kami in lončen im basom. T a k o 
učenc i kot n j i h o v i m e n t o r j i se 
vsem iskreno zahvaljujejo in si do-
brega sodelovanja želijo tudi v pri-
hodnje. 

Podobne dejavnosti v delavnicah 

na OŠ dr. Ljudevi ta Pivka v pri-
h o d n j e nada l ju j e jo . V z imskem 
času pripravljajo prireditev Veseli 
december, v nastopu pa se bodo ta-
krat v prvi vrsti predstavili otroci iz 
oddelka za delovno usposabljanje 
in oddelka otrok s kombiniranimi 
motnjami. 

Tatjana Mohorko 

Delček kulturnega programa z gosti ob zaključku jesenskega projekta 

m-h " 

Učenci so svoje spretnosti pokazali tudi pri pripravi kmečkih jedi. 

foto: Langerholt 

^ LJUBLJANA / ZBOROVANJE SLOVENSKIH ZGODOVINARJEV " 

Predstavitev mtaise 
geiteraiiie igodAviiiariev 
v Ljubljani je med 29. septembrom in 1. oktobrom potekalo že 27. zborovanje 
slovenskih zgodovinarjev. Ti se sestanejo vsaki dve leti v drugem slovenskem kraju 
prav z namenom, da se pobliže seznanijo s krajem, ki jih gosti - običajno o lokalni 
tematiki govori tudi nekaj referatov prvenstveni namen pa je predstaviti dosežke 
zgodovinske stroke. Letos je bila kot kraj gostitelj izbrana Ljubljana, nekaj zaradi 
svoje obletnice (950 let prve omembe) in tudi zaradi svoje nove vloge glavnega 
mesta slovenske države. 

Letošnje zborovanje se je kon-
ceptualno nekoliko razlikovalo 
od prejšnjih in pomeni na nek 
način slovo stare garde sloven-
skih zgodovinarjev, saj je bilo po-
svečeno predvsem znanstvenim 
dosežkom zadnjih nekaj let, se 
pravi dosežkom mlajše generaci-
je, ki poskuša utreti pot novemu 
načinu analize in predstavitve 
s lovenske preteklosti brez vna-
prejšnjih ideološko pripravljenih 
obrazcev za posamezne teme (to 
seveda ne pomeni, da je bil aspekt 
prejšnjih generacij zgodovinar-
jev zgolj in samo ideološki, je pa 
ideologija bila v veliki meri pris-
otna predvsem pri obravnavanju 
mlajših obdobij slovenske zgodo-
vine). 

Pripravljalci programa so želeli 
omogočiti tudi učiteljem na vseh 
stopnjah (velik del od skupno 600 
udeležencev zborovanja so pred-
stavljali tisti, ki delajo v prosveti) 
vpogled v teme, ki nudijo širšo in 
zaokroženo podobo določene pro-
blematike, da bi lahko novo veden-
je posredovali in uporabili nepos-
redno v učenem procesu, kjer pri-
haja pogosto do velikih dilem prav 
glede tem, ki so zgodovinsko rele-
vantne in aktualne. 

Na zborovanju je bilo prebranih 
šestnajst referatov, ki segajo od an-
tike pa do slovenskega partijskega 
"liberalizma". Ponovimo še enkrat, 
da gre v glavnem za doktorske dis-
ertacije zadnjih treh let, ki na nek 
način predstavljajo trenutni domet 
slovenskega zgodovinopisja. 

Reko Ljubljanico, ki predstavlja 
v svojem 43 km dolgem toku od 
Vrhnike do Zaloga pomemben kul-
t u r n i s p o m e n i k in vir za 
preučevanje zgodovine, ki ga je po-
trebno celovito zaščititi, sta pred-
stavila Timotej Knific in Polona 
Bitenc. 

Dušan Kos je p reds tav i l prva 
stoletja slovenskega glavnega mes-
ta in njegovih prebivalcev ter sre-
diščno vlogo Ljubljane, ki so ji jo 

namenili Spanheimski in se jekon-
tinuirano ohranila najprej v dežel-
nem in meddeželnem okviru, ka-
snejepa tudi v nacionalnem. 

Janez Marolt je obravnaval ob-
dobje r imskih vojaških cesarjev -
od padca Severske d inas t i je leta 
235 do nastopa Gaja Avrelija Diok-
leciana leta 284 - s posebnim pogle-
dom na zgodovino naših krajev. 

D u š a n K o s je s s v o j i m nas-
lednjim prispevkom osvetlil spre-
membe v strukturi plemstva v kon-
tinentalnih deželah Slovenije v 13. 
in 14. stoletju, ko primerjavekažejo 
nekatere kronološke, predvsem pa 
vsebinske razlike med kranjskim 
in slovenještajerskim plemstvom, 
ki so posledica drugačne politične 
zgodovine. 

O vlogi ministerialov in militov-
to je pomemben družbeni sloj ne-
svobodnega plemstva, ki je bil v 
strukturi srednjeveškega plemstva 
najštevilnejši - pri nastanku dežel 
na primeru goriških grofov jegovo-
ril Peter Štih. 

Plemstvo in človeške dimenzije 
"socialnega paradiža" tega v našem 
z g o d o v i n o p i s j u v ve l ik i mer i 
prezrtega sloja je predstavila Maja 
Žvanut. 

Prav tako o plemstvu je govoril 
Marko Štubec, ki je a n a l i z i r a l 
zapuščinski inventar kot vir za ple-
miški vsakdanjik v 17. stoletju. 

Meščanstvo na Slovenskem in 
proces nacionalne diferenciacije v 
19. stoletju, ko se jeo Slovencih go-
vorilo kot o podeželskem in o Nem-
cih kot mestnem prebivalstvu, je 
predstavil Janez Cvim. 

Marjana Drnovšek pa je v svo-
jem p r i s p e v k u govor i l o 
množičnem izseljevanju in Sloven-
cih, saj je slovenski izseljenski val 
bil sestavni del evropskega vala, ki 
je p l juskn i l na š tevi lne obale po 
svetu. 

T e m a Irene Gantar-Godina je 
bila ideja slovenske vzajemnosti in 
solidarnosti, ki je v 19. stoletju nav-

duševala tudi mnogeSlovence, naj-
prej ku l tu rn ike in znanstvenike, 
kasneje pa tudi politike. 

Jurij Perovšek je obravnaval v 
svojem prispevku nacionalno poli-
t i k o l i b e r a l n e g a tabora v le t ih 
1918-1929, ali bolj točno, vprašanje 
jugoslovanskega unitarizma v slo-
venski politiki dvajsetih let. 

Ervin Do lenc pa je preds tavi l 
glavne probleme slovenske kultur-
ne politike v Kraljevini SHS v letih 
1918-1929. 

V čas druge svetovne vojne sodi 
prispevek Bojana Godeše, ki jego-
voril o odnosu italijanskih zased-
benih oblasti v Ljubljanski pokra-
jini do slovenskih izobražencev, ki 
so Itali janom predstavljali pogla-
vitnega sovražnika. 

O zelo aktualni in v našem času s 
strani nekaterih precej sporni temi 
domobranski prisegi je imel referat 
Boris Mlakar. V Ljubljani iz dru-
gih večjih krajih so bile 20. aprila 
1944 (20. aprila je Hitlerjev rojstni 
dan) slovesnosti, katerih osrednji 
dogodek je bila zaprisega sloven-
skih domobrancev in policistov; 
avtor je anal iz i ral samo dejanje, 
njegov pomen in posledice. 

Zdenko Cepič je imel referat o 
agrarni reformi in polit iki, saj so 
agrarne reforme izvedene v Slove-
niji po 1. in 2. svetovni vojni, imele 
politične namene in učinke, ne pa 
ekonomskih. 

O odnosu med slovenskim par-
tijskim "liberalizmom" in Jugosla-
vijo je govoril Božo Repe. Po nje-
govi ugotovitvi je znotrajpartijski 
" l iberal izem" vel iko prispeval h 
krepitvi slovenske samozavesti in 
želje po lastni državnosti. 

Zadnji dan zborovanja je bila or-
ganizirana strokovna ekskurzija na 
Kočevsko, kjer so si udeleženci og-
ledali "male in velike skrivnosti" 
nekdanjega zaprtega območja. 

Martin Šteiner 

ZBIRALEC IMEN 
Iz t a n k a s o s t o p i l i t r i j e 

s t a r c i in o t rok t e r s e o d p r a -
v i l i prot i h i š i . D v a s t a v ro-
k a h d r ž a l a a v t o m a t e , e d e n 
p i š t o l o . P r e p i r a l i s o s e m e d 
s a b o t e r z a r a d i t e g a h o d i l i 
v e d n o p o č a s n e j e . O t r o k s e 
z a n j e s p l o h ni z m e n i l , m a r -
v e č j ih j e p r e h i t e l in Raf s e 
je z h a l p o n o v n e g a s r e č a n j a 
z nj im. J e s e d a j v a r e n a l i p a 
g a bo š e e n k r a t \ ' ] ) raša l z a 
ime in t o k r a t p o g u b i l ? K a k o 
v e , k a t e r a i m e n a ž e i m a in 
k o g a m o r a š e v p r a š a t i ? P o 
o č e h , o b n a š a n j u , v o n j u ? 

. ' \na j e s t a l a n e k a j 
d e s e t m e t r o v z a t a n -
k o m in g a o p a z o v a l a 
m e d debl i . Š l i s o v e n 
in n j i h o v o o b n a š a n j e 
s e j i j e z a z d e l o č u d n o . 
Z a r a d i h r u p a m o t o r -
j a ni m o g l a s l i š a t i po-
g o v o r o v , v e n d a r s o 
m o r a l i b i t i p r e c e j 
d iv j i in z d e l o s e ji j e . 

d a s e b o d o v s a k t r e n u t e k 
s t e p l i . L e o t r o k j e bi l m i r e n 
in z a m i š l j e n . K o š č e k n o r -
m a l n o s t i m e d n o r c i , k i j i h 
s r e č u j e ž e c e l o n o č . R a d a bi 
s e p o g o v o r i l a z n j i m in g a 
s t i s n i l a k s e b i . 

" R a d b i s e p o g o v o r i l s 
tabo ," j e z a s l i š a l a z a s e b o j 
n e ž e n g l a s . V e d e l a j e , k o m u 
p r i p a d a , i n n i k a k o r s e n i 
h o t e l a o b r n i t i , č e t u d i s e bo 
prej a l i s l e j m o r a l a . 

" P o v e j m i , k a j č u t i š d o 
m e n e . " 

A n a j e s t e k l a n a v s o moč . 
V e j e s o j o t e p l e p o o b r a z u in 
n i t i p o s k u š a l a g a ni z a š č i t i -
t i . Z a g o t o v o j e s p a k a h i -
t r e j š a od nje , a t a n k j e bil 

( v i d e t i ) 
t a k o b l i zu . 

Č u t i l a g a j e z a s a b o , t ik z a 
v r a t o m , a k l j u b t e m u s e ji j e 
p o s r e č i l o ! S k o č i l a j e n a 
z a d n j i d e l , s k o r a j z g u b i l a 
r a v n o t e ž j e , t e n i š k i s t a po-
t o l k l i p o k o v i n i , n i s e u s -

t a v 
Ija 
l a , 
p r e 
s k 

o č i l a n e k a k š n e r e š e t k e , s e 
o d r i n i l a , p r i s t a l a n a k u p o l i 
t e r s e p o g n a l a v n o t r a n j o s t , 
n e d a bi p o g l e d a l a z a s a b o . 
T r d o j e p a d l a i n s h r b t o m 
m o č n o b u t n i l a ob k o v i n o , ni 
z a s t o k a l a , l e p o g r a b i l a 
roča j n a d g l a v o in g a p o t e g -
n i l a k s e b i . L o p u t a s e j e 
z a p r l a in d i v j e j e t o l k l a po 
z a p i r a l u , č e p r a v j e to t a k o j 
o p r a v i l o s v o j o n a l o g o in j o s 
p o k r o v o m l o č i l o od z u n a n -
j e g a s v e t a . 

R a f j o j e v i d e l s k o č i t i v 
t a n k i n j o t a k o j s p o z n a l , 
č e t u d i j e b i l a v i d e t i h u d o 
z d e l a n a in u m a z a n a . S p r v a 
s p l o i i n i v e d e l , č e m u t a k a 
n a g l i c a , n a t o pa j e - k o s e j e 
l o p u t a ž e z d a v n a j z a p r l a -
z a g l e d a l g o l o , k n a v o i)OS-
t a v o , k i j e s t a l a n a 
s p o d n j e m d e l u t a n k a . 

Ni b i l o v ide t i , d a bi Lojze 
lov i l d e k l e , s a j . s e je s k l o n i l 
i n s e z a č e l u k v a r j a t i z 

n e č i m i z v e n d o s e g a R a f o v e -
g a p o g l e d a . Ko s e j e z r a v -
n a l , j e v r o k i d r ž a l d o l g o , 
s i j o č e b l e š č e č o s e k i r o , v e r -
j e t n o d e l o p r e m e n a t a n k u , 
s v o j o s e k i r i c o p a j e z a l u č a l 
n a t r a v o . 

" U p a m , d a s e j e z n a l a z a k -
l e n i t i , " s e j e R a f o p r i j e l 
r o č a j a k o p j a . Z b i r a l e c j e 
p r i h a j a l pro t i h i š i , in č e j i 
h o č e n a p o m o č , m o r a n a j -
p r e j s r e č a t i n j e g a . R a f j e 
o b č e p e l in n a s l o n i l č e l o n a 
l e s . B o g , z a k a j v t a k e 
o d l o č i t v e s i l i š m e n e , ki s e m 
s t r a h o p e t e c , daj j i i i p o g u m -
n im. Z a s l u ž i j o s i j i h . 

•k 

A n a s e j e p r i č e l a r a z g l e -
d o v a t i p o p r o s t o r u . P r e s e -
n e t i l o j o je , k a k o m a j h e n j e v 
p r i m e r j a v i z v e l i k o s t j o vo-
z i l a . I s k a l a j e o d p r t i n e , k i bi 
j i h š e m o r a l a z a m a š i t i . Lo-
p u t a n a t l eh j e b i la z a d r g n -
j e n a . P o d n j o , n a d e s n i j e 
z a g l e d a l a v i r d n e v n e s v e t -
lobe , s e s ] ) laz i la v p r o s t o r z 
m i t r a l j e z o m in h i t r o p o t e g -
n i l a p o k r o v n a v z d o l t e r j o 
z a p r l a . Z l e v e j e š e v e d n o 
p r i h a j a l a d n e \ i i a s v e t l o b a . 

P o g l e d a l a j e t ja in z a g l e d a -
l a s t a r c a , ki g a ni v i d e l a v 
c e l o t i , s a j s o g a z a k r i v a l e 
g r a n a t e . P o k i m a l j i j e . 
K a k o m u j e ž e b i l o i m e ? 
B r u n o ? 

"Kaj j e v s e m t e m l judem," 
je p o m i s l i l a , "videti s o t a k o 
ž a l o s t n i ? " 

"Vojn i h e r o j s e m , " j e re-
kel . 

" P r o s i m , p r o s i m , a l i bi 
l a h k o o d p e l j a l i ? " 

"Laliko, d e k l e , lahko ." 
P r e s t a v i l j e r o č i c o m e n -

j a l n i k a in t a n k s e j e p o č a s i 
z a č e l p r e m i k a t i . 

"Vidiš , z n a m voz i t i ," s e j e 
s t a r e c o b r n i l p r o t i n j e j . 
"Tudi i m e n a v s e h s v o j i h to-
v a r i š e v v e m , ž i v i h in p a d -
l i h . Iz v s e h č e t in b a t a l j o -
nov, v k a t e r i h s e m s e bori l . 
P o m i s l i ! J a z s e m v o j n i he-
roj in ne v e m s v o j e g a i m e -
na." 

O č e m je g o v o r i l ? S p e t no-
rec , kot d o d a t e k k t i s t e m u 
z u n a j ? Kaj s e d o g a j a ? 

" P r o s i m , g o s p o d , " j i j e 
g l a s z a d r h t e l č i s t o n a robu 
j o k a . "Ali l a h k o z a p r e t e po-

k r o v n a d g lavo?" 
"Lahko," j e reke l , " lahko, 

a m p a k p o t e m b o t u k o t v 
g r o b u . M o g o č e j e š e b o l j e 
tako." 

" Z A P R I ! " j e p o m i s l i l a 
A n a . "ZAPRI!" 

"Ne m o r e m bi t i hero j b r e z 
i m e n a i n v e m , k a k o s e m g a 
i z g u b i l . P r i š l i s o p o n o č i in 
g a o d n e s l i . T a k o d e l a j o s 
heroj i , o, k a k o s l e p s e m bil! 
M i s l i l s e m : p r o s t o v o l j n o , 
č a s t ! V r e s n i c i pa: p r i d e j o 
in g a v z a m e j o . Z v e č e r i m a š 
š e i m e , z j u t r a j s o g a ž e d a l i 
k a k i t o v a r n i , c e s t i , š o l i . N i č 
te ne \ i ) r a š a j o , k a r v"zamejo 
ti i m e ! D a n e s s i č l o v e k , j u t r i 
t o v a r n a k e k s o v ! " 

A n a j e g l e d a l a prot i s v e t -
l o b i , k i j e p a d a l a n a n e -
n e h n o g o v o r e č e g a s t a r c a , 
in č a k a l a , k d a j j o bo z a k r i l a 
r e ž e č a l o b a n j a . 

K a k o j e m o g e l g o v o r i t i to-
l i k o in v s e b r e z s m i s l a ^ Š t o -
ri je o u k r a d e n i h i m e n i h ! Le 
k a j m u j e b i l o ? P n i č g a j e 
p o z o r n o p o g l e d a l a š e l e , k o 
j e s e g e l po p i š t o l i z a p a s o m . 
S t i s n i l a s e j e n a j d a l j p r o č 
in ni m i s l i l a , le u p a l a . S t a -

r e c j e p o č a s i , m e t o d i č n o 
p r i p r a v i l o r o ž j e z a s t r e l , s i 
g a p r i s t a v i l o b s e n c a i n 
s p r o ž i l . 

T a k o s p o t o m a . P r e c e j v e č 
k o t pol s t o l e t j a b i v a n j a , d a n 
z a d n e m , k o l i k o j e to ur, ko-
l i k o m i s l i ? P o t e m p a , t a k o 
s p o t o m a , k a r m e d g o v o r -
j e n j e m ... 

A n a j e k r i č a l a in s i m a š i l a 
oč i . K o s o j o g l a s i l k e i z d a l e , 
ni b i l o v t a n k u s l i š a t i d r u -
g e g a k o t p o č a s n o r o p o t a n j e 
m o t o r j a . P o g l e d a l a j e t r u -
p l o , ki j e n a p o l z d r s n i l o s 
s e d e ž a , n a t o p a s e z a r a d i 
p o m a n j k a n j a p r o s t o r a z a -
t a k n i l o v č u d n i p o z i . N e -
k a k š n e c e v i z a n j i m s o 
z a k r \ a v e l e , n a s r e č o p a g l a -
v e ni m o g l a v ide t i . V s a j to . 

N e n a t l o m a s e j e i z o d p r t i -
n e n a s t r o p u n a v p i č n o 
n a v z d o l s p u s t i l a n a r o b e 
o b r n j e n a l o b a n j a i n n e ž n o 
rek la : 

" P o v e j m i , k a j č u t i š d o 
m e n e . " 

A n a j e s p e t z a k r i č a l a in 
o d b r c a l a v e d i n o m o ž n o 
s m e r . n a v z g o r , v k u p o l o . 

N a p a d a l e c n i p o s k u š a l 

pr i t i v t a n k . N j e g o v o te lo j e 
o s t a l o n a p o l z u n a j ; s k l a n -
j a l s e j e v l u k n j o , z a s t i r a l 
s v e t l o b o in govor i l : 

" M o r a š m i p o v e d a t i . B r e z 
t e g a n e m o r e m v e č ž i v e t i . 
V s a k t r e n u t e k j e b o l e č i n a . 
H o d i m s a m in s i p r e d s t a v l -
j a m , d a s e m s teboj . G l e d a m 
t e , s e p o g o v a r j a m s t a b o , 
s k u p a j s e s m e j e v a , ko t s e 
j a z s m e j e m ž e n e k a j č a s a , a 
s a m , k a r n i i s t o . N i i s t o . 
V s a k u t r i p s r c a j e b o l e č i n a , 
v s a k p o g l e d tvoj obrčiz. Pov-
s o d t e v i d i m , p o v s o d . Obje-
m i m e in m i v r n i d r e v e s a pa 
h i š e p a v s e t i s t o , k a r s i za -
k r i l a . S a n j a m o dot iku; v s e , 
k a r p r i m e m , j e p o t r a t a 
č u t i l , k i s o n a m e n j e n a le 
z a t e . H o č e m t e v i d e t i , 
o k u š a t i , č u t i t i in v o n j a t i 
h k r a t i . Te z a o b j e t i . O! T a k a 
l j u b e z e n , t a k a b o l e č i n a ! 
S a j ni m o g o č e , s a j s p l o h ne 
ž i v i m v e č ! 

- N a d a l j e v a n j e p r i h o d n j i č 



SLOVENSKA BISTRICA / 90 LET TOVARNE OLJA GEA 

Kopl/ito sontoino vostmikt 
Slovenjebistriška tovarna olia Gea praznuje devetdesetletnico. Sloveniebistriški trgovec Albert 
Stieger jo je 1904. leta ustanovil za proizvodnjo bučnega olja. Proizvodnji jedilnih rastlinskih olj 
so ostali zvesti vse do danes, v takšno proizvodnjo pa je usmerjen tudi njihov razvoj. 

Tovarna olja je uspešno pod-
jetje, sedaj organizirano kot del-
niška družba. Z nekaj več kot 120 
zaposlenimi sodijo med srednje 
velika podjetja, po finančnih ka-
zalcih pa med velika. Tovarna 
olja je soustanoviteljica in solast-
nica podje t ja Par ty ' s , d.o.o., v 
mešani lastnini, v katerem razvi-
ja proizvodnjo delikates. Izvozijo 
blizu 20 odstotkov proizvodnje, 
glavni kupci pa so ob domačih v 
Avstriji, Nemčij i ter Kanadi in 
ZDA. 

"Pot do podjetja s sedanjim pos-
lovnim uspehom in ugledom ni 
bila lahka. Za razvoj so bila 
odločilna vlaganja. Med prvimi je 
bila rekonstrukcija v letu 1922, ko 
je bil uveden industr i jski način 
dela. Posebno kritično je bilo ob-
dobje med 1953 in 1955. letom, ko 
je požar uničil del delovne organi-
zacije. Sledili sta obnova in gradnja 
novih objektov in pričetek proiz-
vodnje rafiniranega jedilnega olja. 
Druga polovica sedemdesetih let je 
bila v znamenju težkih gospodar-
skih in kadrovskih problemov. De-
set let, od 1979. do 1989., je tovarna 
delala v okviru sestavljene organi-
zacije združenega dela Zvijezda. 

Proti koncu osemdesetih let smo 
pričeli gradnjo čistilne naprave in 
jo končali 1990. leta. V teh letih ni-
smo vlagali samo v objekte in opre-
mo, temveč tudi v izboljšanje de-
lovnih pogojev, izobraževanja, 
družbeni s tandard ter šir i tev 
tržišča. Vletu 1982. smo v Sloveniji 
pričeli razvijati svojo surovinsko 
osnovo s širjenjem oljne ogrščice 
ter bučnic golic. Tako smo imeli 
1992. oljno ogerščico na 2500 hek-
tarjih. Na žalost z letošnjim letom 

to proizvodnjo ukinjamo. Vzrok je 
odločitev vlade, da ne bo več pokri-
vala izgub pri proizvodnji oljne 
ogrščice in surovega olja, kljub 
sprejeti dolgoročni strategiji raz-
voja kmeti jstva, ki pospešuje proiz-
vodnjo oljnic. Tako nam ostaja za 
primarno kmetijsko proizvodnjo 
kot edina oljnica bučnica," je na 
petkovi tiskovni konferenci med 
drugim povedal d i rektor te 
uspešne slovenjebistriške tovarne 
dipl. ing. Leopold Turnšek. 

Velik poudarek je na kvaliteti 
proizvodov in storitev. Zaradi tega 
so v zadnjih letih proizvodni pro-
gram razširili z novimi, kvalitet-
nejš imi olji b lagovne znamke 
GEA. Ob ra f in i ranem 
sončničnem, koruznem, olivnem 
ter bučnem olju ponujajo od sep-
tembra hladno stiskano sončnično 
olje, ki ga predstavljajo kot olje z 
zdravilnimi učinki. Ponosni so na 
zlato in srebrno plaketo, ki so ju 

prejeli za bučno in sončnično olje 
GEA na monde seleclion v Bruxelle-
su septembra letos. V posebno za-
dovoljstvo pa jim je, ker je njihovo 
olje pr i so tno v vsakem gospo-
dinjstvu v Sloveniji. Zato je pod 
sloganom Kapljica sonca na vaši 
mizi potekalo celotno praznovanje 
devetdesetletnice. 

Kakovost poslovanja pri bi-
striški tovarni olja razumejo tudi 
širše, saj že več kot leto dni izvajajo 
projekt za pridobitev certifikata 
kakovosti ISSO 9001 tersotikpred 
zunanjo presojo. 

Pred dvema letom so pričeli iz-
vajati projekt prenove podjetja, ki 
sovpada s projektom lastninskega 
preoblikovanja. Minuli petek jebil 
zadnji dan izvedbe lastninjenja in 
povedali so, da so rezultati ugodni. 
Po zadnjih podatkih bo 1119 del-
ničarjev lastnikov 57 odstotkov 
podjetja. Vizija podjetja je, da osta-
ja še naprej proizvajalec olja s širo-
ko paleto in največjim tržnim 
deležem ter s prepričanjem, da se 
bo potrebno dnevno prilagajati no-
vim tržnim razmeram. 

Osrednja proslava ob devetde-
setletnici je potekala v baročnem 
dvorcu Štatenberg pri Makolah. 
Na njem je govoril tudi predsednik 
Gospodarske zbornice Slovenije 
mag. Dagmar Šuster in dejal, da 
kolektivi, kot je slovenjebistriška 
tovarna olja, lahko zadajo v krat-
kem končni udarec inflaciji in jo 
zožijo na enoštevilčni kazalec. 
Svečanost ob jubileju so zaokrožili 
s prijetnim kulturnim programom 
oktet Planika, učenci glasbene šole 
iz Slovenske Bistrice ter Marko 
Cvahte. 

Vida Topolovec 

Direktor Tovarne olja Gea 
Leopold Turnšek 

VIKTORINOVI VEČERI / GOST P. DR. EDI KOVAČ 

gogoiskateJistvolIll^^^ 
"Najbrž sem veren človek. In zato ni nič čudnega, če se zdim v tem do kraja sekulariziranem svetu 

ekscentričen in čudaški, če ne celo prismuknjen. V ozračju te splošne sekularizacije, kija označujeta 
racionalizem in politika, se ljudje na družbeni nered in duhovno zmedo odzivajo samo politično. 
Rešitev pričakujejo od politične akcije in vse svoje probleme poskušajo rešiti z izključno političnimi 
sredstvi. Samoumevno je torej, da veren človek v tem svetu deluje čudaško, neuporabno..." 

M. Rožanc, Maniheiska kronika 
Te besede je zapisal Mar j an 

Rožanc v eseju Samota in religija 
marca 1987, nekaj dni po objavi 
njegovega predavanja Obrat k 
veri. Predavanje je bilo sprejeto z 
nezadovoljstvom in očitki. Ven-
dar Rožanc ni odgovarjal. Molčal 
je. Iz več razlogov. Med drugim 
tudi zaradi tega, "ker se o vernosti 
pač ne da pogovarjati , če nočeš 
vernosti kar takoj naredit i silo. 
/.../Vera je samo tisto, kar živi ver-
nik." To so mis l i in b e s e d e iz 
zadnje Rožančeve zbirke esejev 
Manihejska kronika. 

Življenje Marjana Rožanca je 
"utrnilo na pragu jeseni, v poznem 
poletju, v poznem popoldnevu, ko 
dan že sluti večer" (M. Štante) leta 
1990. Dinamično in razburljivo 
življenje političnega zapornika pri 
dvajsetih letih. Strastnega zal-
jubljenca v nogomet, zaradi katere-
ga je dve desetletji profesionalno 
deloval v športu. Pisatelja, ki je na-
pisal deset romanov in več zbirk 
novel. Dramatika - za njegovo dra-
mo Topla greda še vedno niso pre-
klicali prepovedi. Esejista, po kate-
rem je poimenovana nagrada za 
najboljši esej. In nadvse bogoiska-
telja. V literarnem ustvarjanju ga je 
spremljalo vprašanje ljubezni in 
zla. Z njim se je srečeval v vsej nje-
govi globini , brez vnaprejšnj ih 
predsodkov, zato je začel poimeno-
vati svoj binom ljubezen in zlo z re-
ligioznim izrazom Bog in Hudič. 
Tako premišljuje Edi Kovač v svo-
jem eseju Čudež ljubezni. Meni, da 
se je Rožanc zaradi svoje individu-
alnosti in skrajnezahteve poosebni 

svobodi že na začetku bogoiskatelj-
ske poti odločal za heretično držo. 
Herezija mu ne pomeni negativne 
kritikeobstoječereligioznostiinše 
manj protest zoper to ali ono ve-
roizpoved. Njemu je heretičnost le 
simbol svobode, zagotovilo tiste 
individualne drže, brez katere bi 
postal čredniški. 

O nenavadni Rožančevi poti, ki 
jo je prehodil od bogoiskatelja do 
pričevalca, bo govoril njegov oseb-
ni prijatelj p. dr. Edi Kovač. Čeprav 
že deset let predava na Filozofski 
fakulteti katoliške univerze v Tou-
lousu, pa nam njegovo ime ni nez-

nano. Javnosti se predstavlja z 
bleščečimi komentarji o etiki in 
razpravami o slovenskih kulturnih 
vprašanjih. Predava tudi na FDV, 
na Filozofski in Teološki fakulteti 
v Ljubljani in Mariboru. 

Glasbeni utrinek bosta na blok-
flavtah oblikovala Damjan Kobale 
in Goran Sabolič iz Slovenske Bi-
strice. 

Ljubitelj i izbranih trenutkov, 
vabljeni na Viktorinov večer v re-
fektorij Minoritskega samostana 
na Ptuju v soboto, 12. novembra, 
ob 19. uri. 

•>B.Č. 

Podietnikts^pmmtmitat^ 
AVTOTRGOVINAHVACV 

TRŽCU 
Poleg obstoječe prodajalne z 

mešanim blagom v Tržcu št. 1 je 
pred dobrim mesecem nastala še 
av to t rgovina , katere lastnik je 
Dušan Pernek. V njej so na voljo re-
zervni deli za avtomobile znamk 
Volksvvagen, Zastava, Renault , 
Lada, Škoda in poljski Fiat, za dru-
ge znamke avtomobilov pa lahko 
dobi te rezervne dele po po-
prejšnjem naročilu. Dušan nudi 
tudi elektriko za vse vrste avtomo-
bilov, kozmetiko in avtomobilske 
gume ter rezervne dele za kmetij-
ske traktorje. Vse to je gotovo do-
brodošla ponudba v tem delu nove 
občine Videm. Če se vam avto po-
kvari v času, ko ste v f inančnih 
težavah, lahko račun za rezervne 
dele poravnale s čeki - v dveh do šti-
rih obrokih brez obresti. GB) 

ZASEBNO ENOLOSKO 
SVETOVANJE 

Lidi ja Ruška, enologinja 
ormoške vinske kleti, je letos jeseni 
prešla med upokojence. Ker pa ima 
obilo znanja, ševečpaenergije, se je 
lotila zasebnega enološkega sveto-
vanja. Pridobila si je status podjet-
nika posameznika in ustanovila 
podjetje, ki ga je poimenovala po 
svoji hčerki Nadji. Sedež firme je 
pri Cvetkovih v Ormožu - tam kjer 
je v spodnjih prostorih prodajalna 
Kovinotehne iz Celja. Vsem, ki 
želijo vedeti, kaj se dogaja z njiho-
vim moštom ali vinom, bo opravila 
kemično analizo ter svetovala, 
kakšni ukrepi so potrebni, da bi 
bilo vino kakovostno. Člani 
Društva vinogradnikov Jeruzalem 
imajo pri enološkem svetovanju 
popust. (VT) 

PREJELI S M O 

S p i e m m i u n i e p t o t k f ^ b u k a I S 
v članku "Odgovor na neresnične navedbe", v katerem predsednik IS SO Ptuj Branko Brumen s "svo-
jimi argumenti" odgovarja na navedbe Sveta krajevne skupnosti Haidina v članku "Na potezi je us-
tavno sodišče", je cel kup netočnosti, zato je treba za objektivno obveščanje javnosti še kaj dodati. 

Vse od začetka postopkov za usta-
novitev občine je predsednik IS SO 
Ptuj s svojim predlogom o formi-
ranju referendumskega območja za 
ustanovitev občine Ptuj hotel vsiliti 
občanom KS Hajdina , da se 
vključijo v referendumsko območje 
za ustanovitev občine Ptuj. V tak-
šnem smislu so bili s strani IS SO 
Ptuj in drugih organov posredovani 
podatki in sugestije vladni službi za 
reformo lokalne samouprave. Prav 
zaradi takšnih sugestij tudi ni bil v 
referendumsko območje za ustano-
vitev občine Hajdina vključen nek-
danji del naselja Hajdina ob Mari-
borski cesti, čeprav so vključitev s 
podpisi zahtevali 104 občani. Ob-
veljala je namreč na zboru krajanov 
KS Ivana Spolenaka izražena "vol-
ja" občanov, da se celotna KS Ivana 
Spolenaka vključi v ptujsko refe-
rendumsko območje, čeprav je zbo-
ru prisostvovalo le 19 krajanov. 

Če bi bila upoštevana volja 
občanov, bi občina Hajdina imela več 
kot 5.000 prebivalcev, sicer pa je bilo 
v 196. referendumsko območje 
vključenih 4.642 prebivalcev in ne 
4.081, kot navaja predsednik IS SO 
Ptuj. Iz povedanega je razvidno, da za 
ustanovitev občine Hajdina ni nobe-
ne zakonske ovire, saj bo tudi 
zdravstveno varstvo občanov zago-
tovljeno v zasebni ambulanti. 

Polemika o uspešnosti referendu-
ma, ki jo načenja predsednik IS SO 
Ptuj, pa je "otročje aktivistična". Od 
predsednika IS in hkrati državnega 
svetnika bi se namreč pričakovalo, da 
zna rezlikovati, kaj je relevantno in 
kaj ne. Referendum za ustanovitev 
občine Hajdina je uspel, kar je edino 
pomembno! 

Glede sestanka 7.10.1994: 
Sestanek je bil sklican na iniciativo 

sveta KS Hajdina in se je s predsedni-
kom IS SO Ptuj zanj dogovoril g. Jan-
ko Bedrač. Tudi to je sprenevedanje, 
ali ne? Na sestanku je bil govor o re-
konstrukciji osnovne šole Hajdina in 
graditvi telovadnice ob njej. Ta 
gradnja je odlagana vse od leta 1988. 
Ze takrat je KS Hajdina kot svoj del 
pri investicij i namenila sredstva eno-
letnega samoprispevka. Koliko sred-
stev se je v tem času steklo iz KS Haj-
dina v občinsko blagajno, pa zgovor-
no pričajo naslednji podatki, zbrani 
od občinskih strokovnih služb za leto 
1992. Davčni zavezanci iz KS HAjdi-
na so vplačali cca 100,000.000,00 SIT 
dohodnine (letno). Z doslej veljav-
nim delitvenim razmerjem 60% 
državi in 40% občini se je v občinsko 
blagajno steklo iz KS Hajdina 
39,416.452,00 SIT. Od te vsote naj bi 
se v Hajdino "vrnilo" 23,124.554,00 
SIT. Razliki med vplačanim in 
"vrnjenim", to je 16,291.898,00 SIT, 
je treba prišteti še cca 17,00.000,00 
SIT, ki jih občina Ptuj ubere kot ren-
to - kanalščino od Dravskih elektrarn 
za 48 ha dravskega kanala na po-
dročju KS Hajdina. Tako ostaja v 
občinski blagajni cca 33,000.000,00 
SIT letno. Iz zgornjih navedb je raz-
vidno, da bi lahko naši učenci že ne-
kaj časa telovadili v novi telovadnici, 
če bi se večina našega denarja vrnila 
na Hajdino. 

Podatki zgovorno pričajo, zakaj si 
je predsednik IS SO Ptuj ves čas pri-
zadeval za vključitev KS Hajdina v 
mestno občino Ptuj, saj se vendarle 
splača boriti za kokoš, ki nese "zlata 
jajca". 

Krajani KS Hajdina želimo svojo 
občino zaradi tega, da ne bomo z dav-
ki plačevali razsipništva, kakršnemu 
smo priča zadnja leta. Ne želimo 
plačevati preimenovanja mestnih 
ulic, prestavljanja spomenikov, po-
krivanja izgub razstave turkerij in 

kurentovanj niti rušenja pošte. Ob 
vsem razsipništvu pa KS Hajdina, 
prav tako pa tudi druge nemestne KS 
niso bile deležne toliko sredstev, da 
bi plačale pluženje snega na krajev-
nih cestah v preteklih zimah. 

Upamo, da bodo naše navedbe vpli-
vale na volilce, da se bodo pravilno 
jdločali. 

V imenu KS Hajdina: 
Jože Rozman in Ivan Vogrinec 



RAZISKOVALNI TABOR DRAVA 

Haloze spadajo po fitogeografski razdelitvi Slovenije v subpanonsko področje. To se razprostira na skrajnem severovzhodnem in vzhodnem delu Slovenije, koder je najbolj zaznaven celinski vpliv. 
Slovenski subpanonski svet obsega Goricko, nižinski svet ob Muri (Pomurje), Slovenske gorice, Dravsko-Ptujsko polje, Haloze, Posotelje in Krško polje. Čeprav se ti predeli ekološko med seboj precej 
razlikujejo, jih združuje poudarjeno celinsko podnebje. Že M. Wraber je opozoril na nejasne meje subpanonskega območja proti predalpskemu in preddinarskemu svetu, češ da je med temi območji 
zelo široka prehodna cona in je natančnejše razmerje prepuščeno osebni presoji raziskovalca. 

Za podnebne razmere 
subpanonskega območja je 
značilen občuten padec pa-
davin v vzhodni smeri, ki na 
skrajni vzhodni meji 
znašajo le povprečno 800 
mm na leto, kar je za Slove-
nijo padavinski minimum. 
Vendar so padavine za rast-
linstvo ugodno razporejene, 
saj zgodnjepoletni vrhunec 
padavin sovpada z optimal-
nim razvojem rastlinstva. 
Poletja so vroča, zime hlad-
ne s tanjšo snežno odejo. 

V subpanonskem delu Slo-
venije se prepletata ravninski 
in gričevnati svet, katerega 
najvišja nadmorska višina je 
le približno 400 metrov. Izje-
ma je le predel južno od Ptuj-
skega polja, kjer se najvišji 
vrhovi (Boč) povzpnejo več 
kot 900 metrov, kar so za sub-
panonski svet že kar zavidlji-
ve višine. Prevladujoče mio-
censke kamnine, predvsem 
peski in gline, so erozijsko 
slabo odporne, zato kaže sub-
panonski svet mehko podo-
bo; ploščati zaobljeni hribi se 
zlagoma spuščajo v ravnino. 
Po zaravnicah prevladujejo 
aluvialni nanosi. Tudi tla bi 
lahko razdelili na dve veliki 
skupini: po ravninah je večji 
del tal pod vplivom visoke tal-
nice in prevladujejo težka, 
mokra oglejena in psevdoog-
lejena tla, po gričevnatem sve-

tu pa najdemo pretežno kisla 
rjava tla, ki so zaradi človeko-
vega dolgotrajnega eksten-
zivnega gospodarjenja zelo 
degradirana. 

GOZDNE ZDRUŽBE 
- VEGETACIJA 

Subpanonski bukov gozd 
(Fagetum Subpannonicum) 
naj bi bil v povprečnih eko-
loških razmerah osnovna 
združba subpanonskega 
gričevja od Haloz do 
Goričkega, dolinske predele 
pa naj bi poraščali gozdovi be-
lega gabra. Zaradi prevladu-
joče nekarbonatne matične 
podlage, ki je kislega značaja, 
pa na gričevnatem svetu prev-
ladujejo kisloljubni bukovi 
gozdovi. Subpanonski gozd 
bukve se pojavlja le na tleh, 
nastalih na kamninah, ki vse-
bujejo dovolj apnene primesi, 
da na njej lahko uspevajo eko-
loško zahtevne rastline in to v 
vseh nebesnih legah v nad-
morski višini od 200 do 400 
metrov. 

Gričevnat svet subpanon-
skega sveta je reliefno zelo 
razgiban. To velja še posebej 
za Haloze, ki so tudi precej 
višje od ostalega področja 
(Donačka gora, 883 metrov). 
Zaradi zelo razgibanega relie-
fa se nebesne lege hitro spre-
minja jo , kar zelo vpliva na 
rastlinstvo, posebno v Halo-

zah, kjer je več karbonatne 
podlage. Subpanonski bukov 
gozdjezmernovlagoljubenin 
se rad pojavlja na osojnih le-
gah, kjer so boljše vlažnostne 
razmere v na splošno bolj 
ar idnem podnebju subpa-
nonskega sveta. Če so tla bolj 
bogata, pa uspeva tudi na 
prisojnih legah. 

Geološko matično podlago 
sestavljajo usedline nekdan-
jega panonskega morja: drob-
nozrnati laporji, gline, ilovi-
ce, peski z vmesnimi polami 
ali čoki litavskega apnenca ter 
miocenski peščenjaki. Ap-
nenci pogosto posredno vpli-
vajo na vegetacijo subpanon-
skega bukovega gozda, pogos-
to se s kalcijem bogata voda 
preliva prek silikatne podla-
ge. Pod subpanonskimi bu-
kovimi gozdovi so zmerno 
kisla rjava tla, glinasto-ilov-
nata ali i lovnato-glinasta, 
peščena in navadno dobro 
preskrbljena z vlago. Krajev-
no na ilovicah in glinah s pro-
dom sta pobočne psevdogleja, 
bodisi evtrična ali pa dis-
t r ična , kar je odvisno od 
kemičnesestavematičnepod-
lage. 

V nižj ih nadmorskih 
viš inah, navadno na stiku 
gričevja z ravnino, subpanon-
ski bukov gozd prehaja v sub-
panonske gozdove belega ga-
bra (Carpinetum Subpanno-

nicum), na bolj napetih 
hrbtih pa v kisloljubne buko-
ve gozdove (Querco-Luzulo-
Fagetum). Krajevno, vendar 
redkeje so v neposredni 
soseščini tudi drugotni goz-
dovi rdečega bora (Myrtillo-
Pinetum Subpannonicum). 

OPAŽANJA iN 
UGOTOVITVE 

Pri svojem delu smo se 
opredelili predvsem na po-
dročje gozdov v smeri od 
Zavrča do Cirkulan. Občudo-
vali smo lahko velike bukove 
gozdove, kjer bukve dosegajo 
zavidljivo višino do 40 me-
trov. V dobro ohranjenih goz-
dovih prevladuje v drevesni 
plasti bukev nad posamično 
primešanimi listavci, kot so: 
beli gaber, gorski javor, divja 
češnja, graden, pravi kostanj, 
maklen, redkeje dob. Primes 
pridruženih drevesnih vrst je 
zelo odvisna od položaja 
združb in ekoloških razmer. 

Grmovno plast sestavlja 
podmladek bukve. Z majhno 
pokrovnostjo tod uspevajo še 
toploljubne grmovnice, ki se 
na splošno pojavljajo v pod-
gorskih bukovih gozdovih: 
navadna kalina (Ligustrum 
vulgare) , navadni bršl jan 
(Hedera helix), enovrati glog 
(Crataegus monogyna), rdeči 
dren (Cornus sanguinea); ras-
tejo tudi vrste, ki prihajajo v 

bukove gozdove iz gozdov be-
lega gabra: kovačnik (Loni-
cera caprifolium), brogovita 
(Viburnum opulus), pogost je 
tudi volčin, ki je zelo strupen. 
Na tleh z večjo vsebnostjo ap-
nenca uspeva navadni kloček 
(Staphyleapinnata). 

Zeliščna plast je zelo dobro 
razvita in sorazmerno bogata. 
To posebno velja za rastišča, 
ki so vse leto dobro 
preskrbl jena z vodo. Na 
splošno pa zelišča pokrivajo 
slabo polovico površine ali pa 
še manj. 

Osnova zeliščnega sloja so 
kl jub zmerno kislim tlem 
nevtrofilno bazifilne vrste: 
kopr ivol is tna zvončnica 
(Campanula t rachel ium), 
lepljiva kadulja (Salvia gluti-
nosa), podlesna vetrnica 
(Anemane nemorosa), dišeča 
lakota (Galium odoratum), 
gozdni šaš (Carex silvatica), 
navadni ženikelj (Sanicula 
europaea). 

Našli smo tudi precej zmer-
no kisloljubnih vrst, ki naka-
zujejo nekarbonatno matično 
podlago: belkasta bekica(Lu-
zula albida), gozdna škržolica 
(Hieracium silvaticum), na-
vadni črnilec (Melampyrum 
pratense subsp. vulgatum), 
navadni jetičnik (Veronica 
officinalis), enocvetna krasli-
ka (Melica uniflora), orlova 

praprot (Pter idium aquili-
num). Med njimi se pojavljajo 
tudi vrste, ki nakazujejo ses-
tojno in talno degradacijo: 
nemška košeničica (Genista 
germanica), dlakava relika 
(Cytisushirsutus). 

V subpanonskih bukovih 
gozdovih raste tudi nekaj ilir-
skih vrst: ciklama(Cyclamen 
purpurascens ) , t r i l i s tna 
vetrnica (Anemone trifolia), 
navadni strček (Aremonia 
agrimonoides). 

Zabeležili smo še naslednje 
rastlinske vrste: smrdljiva la-
knica (Aposecis foetida), na-
vadno tevje (Hacquetia epi-
pactis), navadna trobentica 
(Pr imula vulgaris) , velika 
mrtva kopriva (Lamium or-
vala), dlakavi lepen (Adenos-
tyles alliariae), gorska bilnica 
(Festuca drymer ia) , mali 
zimzelen (Vinca minor), pre-
objeda (Aconitum sp.), veliki 
nadlišček (Circaea lutetiana), 
navadno kresničevje (Arun-
cus silvestris). 

RAZVOJNE SMERI 
GOZDA 

Subpanonski bukovi goz-
dovi nimajo trdne biocenot-
ske zgradbe. Zaradi kislih la-
bilnih tal, ki lahko hitro de-
gradirajo zaradi škodljivih 
vplivov, in zaradi življenjsko 
oslabljene bukve ti gozdovi 
zelo hitro propadejo, če z nji-

mi gospodarimo neprevidno 
ali celo roparsko. V zeliščni 
plasti se zmanjša število eko-
loško zahtevnejš ih vrst, 
poveča pa se delež kisloljub-
nih, posebno tistih s svetlol-
jubnim značajem. Pri stal-
nem in intenzivnem steljar-
jenju ter sečnjah na panj bu-
kovi gozdovi degradirajo v 
kisloljubne bukove gozdove 
ali pa se naseli rdeči bor ter 
nastanejo drugotni gozdovi 
rdečega bora. Četudi negativ-
ni vplivi prenehajo, je razvoj v 
smeri izhodiščnega bukovega 
gozda izredno počasen. 

IGNACJANŽEKOVIČ, 
prof. bio. 
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Katere so nezdrave sile v slovenskem parlametu, ki zavirajo sprejetje zakona o 
omejitvi in zmanjšanju porabe tobačnih izdelkov? To vprašanje si zastavljamo ne-
kadilci - člani društev nekadilcev in tudi drua! borci za čisti zrak in zdravo živlienie. 

Posebej nas skrbi, ker se v 
slovenskem parlamentu do-
gaja to sedaj, ko j e število ka-
dilcev vedno večje, pravice 
otrok, bolnikov in nekadil-
cev do čistega zraka pa ved-
no manjše. Da bi bil zdrav-
niški svet "za zadravje brez 
cigaret" lahko bolj uspešen 
in delo članov društev neka-
dilcev lažje, nujno potrebu-
jemo ustrezen zakon o ome-
jevanju in preprečevanju 
kajenja. Tako bi vse bol-
nišnice, zdrvstvene ambu-
lante, šole in vzgojnovarst-
vene ustanove veliko lažje iz 
svojih prostorov izrinile ka-
jenje in pomagale pre-
prečevati onesnaževanje 
okolja tudi zunaj njih. 

Zakon mora med drugim 
zajeti predvsem odnos kadilci 
- nekadilci - zdravje; prepo-
ved kajenja na delovnem mes-
tu; ločenost kadilcev in neka-
dilcev v prostorih, kjer se deli 
hrana (npr. v gostilnah, loka-
lih, menzah...); prepoved ka-
jenja v zaprtih javnih prosto-
rih (seje, sestanki, zborovanja 
...); prepoved kajenja v vseh 
šolah in vrtcih vsem učitel-
jem, vzgojiteljem in dijakom; 
prepoved kajenja v bolnišni-
cah in drugih zdravstvenih 
ustanovah vsemu zdrav-
niškemu osebju in pacien-
tom; prepoved kajenja v zdra-
viliščih (v jedilnicah, zaprtih 
prostorih in v prostorih za re-
kreacijo gostov; prepoved 
prodaje cigaret mladini do 16 

let; odločna in brezkompro-
misna prepoved reklamiranja 
vseh vrst tobačnih izdelkov 
tovrstni industriji in njenim 
kooperantom. 

Tobačni industriji naj za-
kon onemogoči vsakršno 
podkupovanje mladinskih 
športnih organizacij za rekla-
miranjecigaret z napisi na ka-
pah, majicah in drugih šport-
nih artiklih. V nobeno mla-
dinsko organizacijo alkohol, 
kajenje in mamila načelno ne 
spadajo, zato vsi koristolovci 
in "nikotinska mafija" - roke 
proč od naše mladine! 

Naš cilj in naloga je zausta-
viti kadilsko invazijo v Slove-
niji. Že v bližnji prihodnosti 
pričakujemo padec prodaje in 
manjšo porabo tobačnih iz-
delkov. S tem se bo tudi 
zmanjša lo število žrtev 
p l jučnega raka in druge 
škodljive posledice kadilske 
razvade. 

V imenu Društva nekadil-
cev Ptuj in v imenu vseh sim-
patizerjev nekadilskega gi-
banja na širšem ptujskem po-
dročju želim s tem člankom 
spodbuditi odgovorne ljudi v 
vladi in državnem zboru Slo-
venije, da parlament ponovno 
razpravlja o tem "zamrznje-
nem" zakonu, ga v pozitivnem 
smislu še dopolni in v naj-
krajšem času dokončno sprej-
me. Ce se to ne bo zgodilo, 
bomo pr imorani preko 
sodišča in s potrebnim števi-
lom podpisov slovenskih vo-

lilcev zahtevati od vlade, da 
pripravi in predloži v razpra-
vo nov osnutek. 

Sklepamo pa, da jepri vsem 
tem nekaj hudo narobe. Ali je 
del vlade in večina poslancev 
pod vplivom tobačne indu-
strije in njenih komercialnih 
mešetarjev ali pa za tem stoji-
jo državne finance, ki s pro-
metnim davkom od prodaje 
cigaret polnijo državni pro-
račun, ta pa je zaradi neracio-
nalne porabe vedno kot vreča 
brez dna. Če v tem grmu tiči 
"zaviralni zajec", potem slo-
venskim državljanom jasno 
in glasno povejte, da učinko-
vitega zakona ni in ga kmalu 
še nebo. Slovenski kadilci naj 
torej mirno še naprej kadijo, 
vsi starši, učitelji, vzgojitelji 
in zdravniki, ki so kadilci, pa 
naj s svojim vzgledom vabijo 
in skrbi jo za "kadilski 
podmladek". 

Za vse negativne posledice 
odgovarja zdravstvo in posa-
meznik kot do sedaj, karava-
na državljanov male Sloveni-
je pa gre naprej v megleno 
bodočnost! 

Naj živi in se razvija v državi 
najbolj koristno podjetje -
Tobačna Ljubljana! Naj živijo 
in se množijo slovenski kadilci! 
Naj zbolijo in se v tobačnem 
dimu še naprej dušijo vsi sloven-
ski nekadlici! 

Ali pa ne? 
Ivan Satler, 
član Društva nekadilcev 

PTUJ / ENO LETO DISPANZERJA ZA MENTALNO ZDRAVJE 

Prvega oktobra je dispan-
zer za mentalno zdravje, ki 
ima sedež v otroškem dis-
panzerju, praznoval prvo 
obletnico dela. Vodja mag. 
Bojan Sinko, specialist kli-
nične psihologije, je ob tej 
priložnosti povedal: "Lahko 
rečem, da smo z doseženimi 
rezultati zadovoljni. Začeli 
smo z nepopolno ekipo, po 
enem letu pa smo jo izpopol-
nili. Ob kliničnem psiholo-
gu special is tu, logopedu 
imamo še specializanta pe-
dopsihiatrije, defektologa, 
sestro, po potrebi se nam 
priključi socialna delavka, 
tako da lahko timsko poma-
gamo otrokom in mladost-
nikom, ko je potrebno. 

Otroci prihajajo k nam s 
problemi, ki jih predstavljajo 
starši, mladostniki pa s pro-
blemi, ki jih imajo v procesu 
svojega odraščanja s samim 
seboj in svojim okoljem. Gre 
za težke probleme, zlasti na 
šolskem področju pri učenju. 
Ko pogledamo v ozadje teh 
problemov, vidimo, da so ti v 
osebnostih posameznika, v 
odnosih, ki jih imajo z drugi-
mi." 

Tednik: So to pričakova-
ni problemi? 

Mag. Šinko: "Da, gre za 
pričakovaneproblemein pro-
bleme, pri katerih lahko tudi 
pomagamo." 

Tednik: Je kaj podobnos-
ti zdrugimi območji v Slove-
niji? 

Mag. Šinko: "Zelo težko bi 
naredili argumentirano pri-
merjavo, ki bi jo lahko 
podprli s podatki. Gledena to, 
da smo januarja letos pričeli 

sistematične psihološkime 
preglede prve generacije tri-
le tn ih o t rok, pa že lahko 
rečemo, da je veliko proble-
mov, ki se pojavljajo pri naših 
otrocih, povezanih z razmera-
mi in odnosi v družinah." 

Tednik: Koliko je med 
nami alkoholizma, glede na 
to, da mu je to območje še 
posebej izpostavljeno? 

Mag. Šinko: "Mogoče al-
kohol ni edini razlog za vse 
težave. Občutek je, da so pro-
blemi pri otrocih bolj posledi-
ca pozitivnega odnosa do pre-
komernega uživanja alkohola 
v našem okolju. Odgovornost 
ni zgolj na ljudeh, ki so odvis-
ni od alkohola, ampak bolj na 
vseh nas, ki dovoljujemo, da 
je pozitivno stališče do preko-
mernega uživanja alkohola 
ob vsaki priložnosti vodilo 

tudi pri nas." 
Tednik: Kakše načrte 

ima dispanzer? 
Mag, Šinko: "Dispanzer si 

je začetek, čeprav je organizi-
ran kot služba duševnega 
zdravja, zadal cilj, da začne 
prevent ivno dejavnost pri 
otrocih, da to glede na stro-
kovnjake razširi tudi na kura-
t ivno dejavnost pri vseh 
težavah, pri katerih lahko po-
magamo, in kasneje postopo-
ma razširi tudi na vsa druga 
področja , kjer smo dolžni 
skrbeti za zdravljenje in pre-
prečevanje duševnih motenj, 
pa tudi duševnih bolezni v 
ožjem smislu. Toda vse to ni 
odvisno zgolj od kadrov, ki 
jih bomo morali še pridobiti 
ali šolati, odvisno je tudi od 
prostorov, ki jih bomo morali 
p r idob i t i v okviru šir i tve 

prostorov za dispanzerske 
dejavnost i v ptujskem 
zdravstvenem domu. Po-
dročja, ki so za zdaj še odprta, 
so predvsem preprečevanje 
duševnih motenj in težav pri 
odraslih ptujske občine ter 
področje odvisnosti od alko-
hola v okviru zdravljenja ob 
delu. Na tem področju sedaj 
delujejo klubi zdravljenih al-
kohol ikov, novembra pa 
bomo poskušali ustanoviti 
dispanzersko skupino, kjer 
bo osnovno zdravljenje pote-
kalo ob delu. To bomo po-
skušali narediti dovolj ano-
n imno . Izkušn je v tu j in i 
kažejo na to, da je na ta način 
lažje pomagati ljudem, ki si 
želijo pomoči, ne želijo pa, da 
je to v popolnosti na očeh jav-
nosti." 
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BOLNIŠNICA MARIBOR / ZA BOUŠE INFORMIRANJE 

Z l o l e n k a i m i b o h i i k e I n o h t s k f M O i k i i 
v mariborski bolnišnici so 
pripravili zloženko z infor-
macijami za bolnike in obi-
skovalce. Osnove za izdajo 
so dobili v anketi, v kateri so 
ugotovil i , da bolniki po-
grešajo informacije o svo-
jem bivanju na bolnišničnih 
oddelkih od sprejema do od-
pusta. 
Ob izdaji zloženke je direktor 
mar iborske bolnišnice dr. 
Rudi Turk povedal: "Z 
zloženko želimo s kratkimi in 
s t rn jen imi informaci jami 
predvsem pomagati bolni-
kom in obiskovalcem, da se 
bodo lažje znašli v bolnišnici. 
Informaci je bodo v veliko 
pomoč tudi zaposlenim. Pri 

vzpostavljanju stikov z bolni-
ki in njihovem kasnejšem bi-
vanju na oddelkih bodo lahko 
odgovorili in podrobneje po-
jasnjevali stvari, ki so sicer za-
pisane, predstavljajo pa navo-
dila in pravila obnašanja v 
bolnišnici. Zloženko smo do-
polnili z narisom zgradb, v 
katerih so posamezni oddel-
ki, ter z legendo. Mariborska 
bolnišnica ježetako velika, da 
seže zaposleni težko znajdejo, 
kaj šele bolniki in obiskoval-
ci. 
Zloženka pa ne bo nadomesti-
la osebnega odnosa do bolni-
kov in obiskovalcev. Iz 
izkušenj vemo, da vrsto navo-
dil bolniki in obiskovalci pre-

prosto preslišijo in pozabijo, 
saj pomeni pr ihod v bol-
nišnico velik stres. Tako pa si 
jo bo lahko vsak v miru pre-
bral, ogledal in po potrebi še 
kaj povprašal bodisi osebnega 
zdravnika, medicinsko sestro 
oziroma zdravstvenega teh-
nika." 
Zloženko bodo v bolnišnici 
dali vsakemu bolniku ob 
sprejemu na zdravljenje, na 
voljo pa bo tudi v ambulantah 
in dnevnih prostorih bol-
nišnice. Zasnovali so jo tako, 
da jo bodo lahko po potrebi 
dopolnjevali. 

^MG 



J U R Š i N C I / ČAS IZKOPA IN SKLADIŠČENJA TRSNIH CEPLJENK 

lLQilL<ivQstiiih cepltenk 
V Juršincih je že več kot stoletna trsničarska tradicija. Trničarji in drevesničarji so 
bili do leta 1992 povezani v skupnost, po izidu zakona o zadrugah pa so ustano-
vili Trničarsko zadrugo Juršinci. Ta ima 43 članov, poleg trsničarjev tudi sedem 
sadjarjev, ki nudijo sadike jablan, hrušk, marelic, visenj, češenj... 

Jurš insk i t r sn iča r j i cepi jo let-
no nad mi l i jon t r s n i h cep l j enk , 
občasno tudi do mili jon in pol. En 
de l ež v z a d r u g i p r e d s t a v l j a 10 
tisoč cepljenk, možnih pa je tudi 
do pe tna js t deležev, tore j do 150 
tisoč cepljenk. 

Kot je povedal predsednik Za-
druge Simon Top lak , je letos na 
voljo okoli 500 tisoč kakovostnih 
cepljenk vseh pri nas uveljavljenih 
sort. Zadnje čase je največje pov-
praševanje po kakovostnejših sor-
tah, kot so renski rizling, rulandec, 
t raminec, beli p inot , chardonay, 
laški rizling in nekatere druge sor-
te. Dobi t i pa je mogoče pri n j ih 
prav vse sorte, ki so p r imerne za 
vzgojo na slovenskem območju. 

Seda j je čas i zkopa in skla-
diščenja trsnih cepljenk. Od vseh 
č lanov z a d r u g e j ih k o m i s i j s k o 
p r e v z a m e j o in sk l ad i šč i j o v za-
družni hladilnici, kjer prezimijo in 
počakajo na kupce. Seveda kupci 
prihajajo že sedaj, saj lahko kuplje-
ne cepljenke brezplačno prezimijo 
do primernega časa za sajenje. 

Kako bo s prodajo v tej sezoni, 
juršinski t rsničar j i še ne vedo. V 
Sloveniji je namreč letos nekaj več 
pr ide lanih cepl jenk kot prejšnja 
leta. Poleg tega je t renutno nedo-
segl j iv h r v a t s k i t r g , k a m o r so 
prejšnja leta prodali dobršen del 
proizvodnje. Lani so Hrvatje zara-
di n e u r e j e n i h o d n o s o v z našo 
državo uvozili t r sne cepljenke iz 
Italije, čeprav bi bolje uspevale slo-

venske, vzgojene v podobnih kli-
matskih razmerah. 

Kot pravi Simon Toplak, bo za-
radi večjeponudbe na prodajo vpli-
vala kakovost, kar pa je poleg tradi-
cije vsekakor prednost juršinske 
zadruge. Njihovi trsničarji namreč 
skrbi jo za pridelavo visokoselek-
cioniranih klonskih cepljenk. Za 
c e p l j e n k o je p o m e m b n o , da je 
vzgojena v klimi, kjer bo rastla, da 
je klonskega in brezvirusnega po-
rekla. Taka cepljenka pozneje, ko 
se razvije v vinsko trto, rodi več, 
grozdje je bolj radodarno s sladko-
bo in manj podvrženognitju. Navi-
dez pa mora biti cepljenka dobro 
zaraščena, dobro okoreninjena in z 
dolgo, zrelo mladiko. Prav take pa 

so, zagotavljajo, juršinske cepljen-
ke. 

Ob nakupu cepljenk dobi kupec 
tudi brošuro z ustreznimi navodili 
za pravi lno ravnanje s cepljenko 
vse do sa jenja . Na željo kupca v 
trsničarski zadrugi cepljenke par-
afmirajo in tudi sicer pripravijo za 
sajenje, saj je tudi od tega v veliki 
meri odvisen uspeh bodočega vino-
grada. Če želi te in formaci je , jih 
lahko pokličete na telefon 758-005. 
Na tej številki telefona in telefaksa 
sprejemajo tudi naročila, nudijo pa 
ugodne plačilne pogoje (plačilo na 
več obrokov, popuste pri večjih 
količinah in podobno). 

J . Bračič 

Simon Toplak, predsednik Trsničarske zadruge Juršinci: "Tašna naj bo ka-
kovostna trsna cepljenka." 

PTUJ / OBLIKOVANJE IN IZVEDBA TURISTIČNE PONUDBE 

28. oktobra je bil v Turističnoinformativnem centru v Ptuju svečani podpis pogod-
be o oblikovanju in izvedbi turistične ponudbe na območju občine Ptuj. 

v imenu gospodarskega inter-
esnega združenja Poetovio Vivat jo 
je podpisal vršilec dolžnosti direk-
to r ja P e t e r V e s e n j a k , v i m e n u 
podjetja turističnih vodnikovPtuj-
ske vedute pa d i rek tor ica Sonja 
Krajnc. Pogodba med združenjem 
in Ptujskimi vedutami jeosnovaza 
kakovostno izpeljavo vseh recep-
tivnih turističnih ponudb, ki so jih 
oblikovali v načrtu trženja ptujske-
ga t u r i z m a v le t ih 1994/95. 
Združenje oziroma Turis t ičnoin-
formativni center bo izvedlo akcijo 
trženja, komuniciranja in prodaje 
r ecep t ivn ih t u r i s t i čn ih progra-
mov, Ptujske vedute pa poskrbele 
za njihovo kakovostno izvedbo pri 
delu z obiskovalci Ptuja. M G 

Peter Vesenjak in Sonja Krajnc podpisujeta pogodbo. 
Foto: Kosi 

PTUJ / HUMANITARNA ORGANIZACIJA VID 

Kukrhifto da^ dvakiot da 
Kot protiutež uradnim človekoljubnim in dobrodelnim organizacijam je nastala 
humanitarna organizacija Vid s sedežem v Kranju. 

Ljudje dobre volje so 
jo u s t a n o v i l i z n a m e -
n o m , da bi p o m a g a l i 
o t rokom, ped i a t r i čn im 
b o l n i š n i c a m in zavo-
dom za prizadeto mladi-
no te r p o s a m e z n i k o m , 
kater im starši ne more-
jo k u p i t i o r t o p e d s k i h 
pripomočkov. 

Nova humanitarna or-
ganizacija naj bi po pre-
pričanju ustanovi te l jev 

delala bolj javno, l judje 
na j bi n a t a n č n o vedel i , 
kako b o d o p o r a b l j e n a 
njihova sredstva oziroma 
za kakšne namene. 

Sredstva za delovanje 
si zagotavljajo s prodajo 
knj ig Borisa Muževiča, 
kisejeodrekel honorarju 
v korist pomoči potreb-
n im. Gre za knj ig i Moj 
zdravnik narava in Medi-
cina skozi čas. Akcija zbi-

ranja sredstev t r enu tno 
poteka po celi Štajerski. 
Poob la ščen i zas topnik 
organizacije Vid za P tu j 
Dan i lo Il jevec pravi, da 
si želijo, da bi tudi v ptuj-
ski občini akcija uspela in 
da bi tako priš l i do po-
t r ebn ih sredstev, ki jih 
bodo porabili za pomoč 
p o t r e b n i m tud i v tem 
delu Slovenije. 

Humani ta rna organi-
zacija Vid dela pod ges-
lom "Volja in dobrota". 
Voljo izkazuje jo poob-
laščeni z a s t o p n i k i , ki 
dvakrat do trikrat teden-
sko ob i sku je jo l judi na 
d o m u , d o b r o t o pa 
občani, ki darujejo oziro-
ma se odločajo za nakup 
knjig. 

•o M G 

S L O V E N S K A B I S T R K A / V MESECU POŽARNE VARNOSTI O GASILSKEM D O M U 

Na Kolodvorski cesti v Slovenski Bistrici nasproti poslopja skupščine občine stoji 
na zemljišču gasilskega društva večnamenska stavba, v kateri naj bi imeli svoje 
prostore tudi bistriški gasilci, vendar so v njej vsi drugi, samo njih ni. Že dve leti 
tečejo pogovori med gasilci in IBISOM, izvajalcem gradbenih del, da bi uskladili 
medsebojne odnose, vendar brez uspeha. ISIS je medtem v želji, da bi finančno 
zlezel na zeleno vejo, uspel prodati del prostorov raznim obrtnikom, trgovini in 
zavarovalnici. Gasilce pri tem moti način, kako je pri Sekretariatu za varstvo 
okolja in urejanje prostora uspelo dobiti IBISU spremembo namembnosti za pro-
dane prostore. 

Predsednik gasilskega društva 
Slovenska Bistrica AliVa« Prelog 
je de ja l , da so hote l i s t i skovno 
konfe renco , ki so jo sklicali ko-
nec ok tobra , poveda t i javnos t i , 
kaj je pri govoricah resnica in ka j 
ne . "V l e t o š n j e m j a n u a r j u s m o 
IBISU ponudili predlog za izven-
sodno poravnavo, k jer bi se dogo-
vorili, kako urediti vse sporne za-
deve. 

Te so zlasti pri zaključnih delih 
tretjega trakta objekta, ki ga je IBIS 
gradbeno končal brez ustreznega 
pogodbenega razmerja z gasilci, pri 
proidaji poslovnih prostorov, kar je 
IBIS s to r i l za svoj r ačun brez 
našega soglasja, ter pri drugih med-
sebojnih terjatvah med strankama 
v zvezi z novim gasilskim domom. 
Tako smo po oceni januarja letos 
dolgovali IBISU milijon osemsto 

tisoč tolarjev. Z IBISOM smo šli še 
v dodatni dogovor, da plačamo nji-
hovemu kooperantu, ki od njih ni 
dobil plačila, in da rešimo objekt, 
ki je po dveh letih,odkar jebil zgra-
jen, že precej propadel, posebej za-
radi s labe kval i te te pr i g r a d n j i . 
IBIS se ni s t r in ja l , ker je imel o 
rešitvi tega problema povsem dru-
gačno videnje," je povedal Mi lan 
Prelog, p r e d s e d n i k Gas i l skega 
društva Slovenska Bistrica. 

Dogovori med IBISOM in Ga-
si lskim druš tvom Slovenska Bi-
strica so prišli skoraj do vrelišča. 
Kaj bodo gasilci naredili z domom ? 
Milan Prelog je odgovoril, da so v 
teh dneh poslali še zadnjo prošnjo 
IBISU, da jim ključe novega objek-
ta preda do konca oktobra , da bi 
lahko gasilci končno pričeli delati 
v njem, ga popravljati in sanirati . 

pričeli pa bodo tudi prodajo starega 
doma. "Seveda nameravamo IBI-
SU plačati, kar bo potrebno, kajti 
nikoli nismo rekli, da jim ne bomo 
plačali tega, kar jim dolgujemo. Če 
IBIS kl jučev ne bo dal, je drugi 
sklep Gasilskega društva Sloven-
ska Bistr ica, da gremo v dom - v 
svoje prostore - nasilno. Sem sicer 
p ro t i t akšn i vsel i tv i , ker ima to 
lahko za posledico neprijetnosti . 
R a č u n a m , da se b o m o z nov im 
vodstvo IBIS A o vsem le uspeli do-
govoriti. Če pase v dom vselimo na-
silno, bodo spore reševali samo še 
odvetniki, ki niso poceni, IBIS bo 
potem lahko dobil še veliko manj, 
kot bi sicer," zaključuje predsednik 
bistriškega gasilskega društva Mi-
lan Prelog. 

Vida Topolovec 

G O C O V A 

Ob cest i P t u j - L e n a r t v kra ju 
Gočova je nasta lo nelegalno od-
lagal išče. Z a n i m i v o je, da so se 
prebivalci prav tu pred dvema le-
toma pr izadeval i ohran i t i svojo 
vas neokrn jeno in čisto, ko je pri 
n j i h ho te l avs t r i j sk i pos lovnež 
graditi usnjarno. 

Takrat so si ogledali tudi usnjar-
no v Avstriji in vsi so bili navdušeni 
nad urejenostjo okolja naših sose-
dov. Kot pa kaže, ti zgledi prebival-
cev Gočove in okoličanov niso nav-
dušili, da bi tudi doma skrbeli za 
čisto okolje. Ker bi za odlaganje 
starega železa morali v deponiji v 
Hras tovcu odštet i kakšen tolar , 
rajepuščajostareštedilnike, pralne 
stroje, svoje nekdanje jeklene kon-
jičke ter druge smeti na kraju, ki je 
pr ipravl jen za deponi ran je slad-

korne pese. Že drugo leto jenamreč 
namesto pridelka v jesni mogoče 
videti isto sliko, ki kazi okoje in je 
vse p r e j kot d o b r o d o š l i c a v le-
narško občino. Pa čeprav imajo že 

več let v občmi Lenart orgniziran 

o d v o z o d p a d k o v ter n a p i s a n e 

občinskeodloke. 
Fotozapis: M. Slodnjak 

PTUJ / RAZSTAVA MALIH ŽIVALI 

¥ M t a d i k t k a t € 0 1 1 ž i v a l i 
Društvo gojiteljev malih živali 

Ptuj bo tudi letos razstavilo živali 
svojih rejcev. Od jutri do nedeljebo 
v športni dvorani Mladika naogled 
več kot 600 malih živali. To bo pri-
bližno 100 pasem kuncev, golobov, 
okrasne pe ru tn ine in perutn ine . 
Razstava bo odprta vsak dan med 8. 
in 19. uro.Najmlajši invrteškesku-
pine si bodo lahko ogledale živali 
brezplačno. Sicer pa bo mogoče 
male živali tudi kupiti, je povedal 
predsednik društva Ivan Brlek, ki 
vodi organizacijski odbor za pri-
pravo razstave. 

• » M c Z 

H A J D I N A / OB K O N C U MESECA POŽARNE VARNOSTI 

V DfUŽ̂ IIflll 
Minuli teden je imel gasilski center Hajdina večjo 

vajo v naselju Draženci. V centru je šest društev: Hajdi-
na, Gerečja vas, Hajdoše, Slovenja vas, Turnišče in 
Draženci. Skupaj s pionirji in ženskami šteje več kot 
štiristo gasilcev. 

Vajo - namišljeni požar na gospodarskem poslopju - sta 
vodila poveljnik GD Hajdina (hkrati podpoveljnik cen-
tra) Rado Auer ter podpoveljnik GD Draženci Slavko Pe-
sek. Gasilci so pokazali veliko strokovno usposobljenost. 

Vajo so si poleg vodstva centra ogledali višji gasilski 
častniki,magister Ivo Pahole, Jože Pavlinek in podpovelj-

nik Zveze gasilskih društev občine Ptuj Franci Vogrinec, 
ki je posebej pohvalil množično udeležbo; zadovoljen je 
bil tudi, ker so se vaje udeležile ženske iz gasilskega 
društva Hajdoše. 

Ker je oktober mesec požarne varnosti, so predstavniki 
centra Hajdina dan pred vajo pregledali vsa gasilska 
društva, domove, orodje in opremo. Pri tem so lahko ugo-
tovili, koliko truda je vloženega v gasilstvo, posebej pa še 
strokovnega dela. Še dobro, da so v gasilskih vrstah raz-
lični strokovnjaki, ki to delo zmorejo. 

•»Janez Vidovič 



Ivan Peterneli «804etttik 
Le kdo bi mu prisodil, da nosi že osmi križ, če ga vzravnanega in urnih korakov sreča na ulici, vidi, da po-
maga ženi pri delu na vrtu, se udeležuje raznih srečanj, sestankov, prireditev in žalnih slovesnosti! Vendar 
je res: 30. oktobra je praznoval svoj 80. rojstni dan. Obiskal sem ga v njegovem urejenem domu, ki je v tret-
jem nadstropju Kraigherjeve 19 v Ptuju. Dejal je, da bo praznoval v domačem krogu in skromno, potem pa 
odpotuje v svoj rojstni kraj na Primorsko, da ob dnevu mrtvih obišče grob svoje mame. 

Nevezano sva se pogovarjala o 
n j egov i m l a d o s t i in ž iv l j en j sk i 
poti. Oče mu je padel v Galici j i že 
na začetku prve svetovne vojne, 
dobra dva meseca pred njegovim 
rojstvom. Mat i se je z otroki z ve-
liko težavo prebi jala skozi vojna 
in p o v o j n a le ta . N j e g o v r o j s t n i 
k ra j so G o r e n j i Novak i pr i Cer-
knem, kjer so tudi živeli. T a m bli-
zu je po prvi vojni bila po tegnjena 
državna meja med kra l revinama 
SHS in I ta l i jo . Z a n i m a l o m e je, 
kakšno je bilo življenje pod Itali-
jo. 

V začetku je v osnovni šoli pote-
kal pouk še v obeh jezikih, ko je 
prišel na oblast fašizem, je bila slo-
venščina prepovedana. Po osnovni 
šoli je odšel na delo v rudnik bakra 
v Cerknem. V italijanski vojski je 
služil le eno leto, ker je kot vojna si-
rota imel pravico do skrajšanega 
roka. Po tem je nadal jeval delo v 
rudniku svinca pri Trbižu. Ob na-
padu na prvo Jugos lav i jo apr i la 
1941 je bil mobiliziran in preven-
tivno poslan v delavski bataljon. V 
vojski je ostal do leta 1942. Spet je 
delal v rudniku in imel stike s slo-
venskim osvobodilnim gibanjem. 
Po kapitulacij i I tali je septembra 

1943 pa je postal aktiven borec v 
Vojkovi brigadi. Že pred koncem 
vojne so ga premesti l i k narodni 
zaščit i , po vojni pa je nadaljeval 
delo pri milici. 

Na vprašanje , kdaj je prišel na 
ptujsko območje in kje vse je služil, 
je odgovoril: "Najprej sem služil v 
Mursk i Soboti . Tam sem se tudi 
poročil. Leta 1941 sem bil imeno-
van za komandirja postaje milice v 
Zavrču, potem sem bil premeščen 
za komandirja na Ptujsko Goro, od 
tam pa v Slovenjo vas. Leta 1955 je 
bila tam postaja ukinjena in pre-
meščen sem bil na postajo milice 
P t u j z de lovn im nazivom stalni 
dežurni. Tu sem dočakal tudi upo-
kojitev. Seveda me je na teh pre-
m e s t i t v a h sp r eml j a l a d r u ž i n a -
žena in dva otroka." 

Po upokojitvi je delal nekaj časa 
še na postaji v Staršah, polnih 7 let 
pa jebil vratar in telefonist v Mipo-
vi Blagovnici v Ptuju. V to so ga si-
lile razmere, saj bi s skromno po-
kojn ino težko vzdrževal družino. 
Ko sta se sin in hčerka osamosvoji-
la, je bilo lažje. V letu 1980 sta se z 
ženo preselila v sedan jestanovan je. 

V novo okolje se je hitro vživel. 
Bil je dejaven v krajevni skupnosti 

Borisa Ziherla, delal v krajevni or-
ganizacij i ZB NOV in v soseski. 
Tudi prej jebil dejaven član SZDL, 
za kar je prejel srebrni znak OF. 
Prejel je tudi tri državna odliko-
vanja - red h rabros t i , red dela s 
srebrnim vencem in medaljo zas-
lug za narod. Političnih funkcij ni 
opravljal. Danes se čudi nekaterim 
svojim delovnim tovarišem, ki so 
nekoč radi prevzemali pol i t ične 
dolžnosti, danes pa vse toodklanja-
jo; mlajši so tudi presedlali. Sam je 

zavestno član Združene liste soci-
alnih demokratov. 

Zanimalomeješe ,kako vidi raz-
liko v delu med prejšnjo milico in 
sedanjo policijo. 

"Bistvena razlika ni, saj ima poli-
cija v vseh državah približno enake 
naloge. Razliko vidim predvsem v 
tehničnem napredku. Nekoč smo 
morali biti stalno med ljudmi, ho-
diti peš, se voziti s slabimi kolesi, 
pisati poročila na starih, razmaja-
nih pisalnih strojih ... Danes pa so 
policisti tehnično dobro opremlje-
ni, le preveč so odtrgani od ljudi, 
preveč v pisarnah in avtomobilih, 
kar nekako omejuje stikez ljudmi." 

Na vprašanje , ali se iz svojega 
dolgoletnega službovanja kakega 
dogodka posebej spominja, je od-
govori lboljnasplošnojdasobil ipo 
vojni težki časi, vendar je bilo treba 
na loge o p r a v l j a t i č i m b o l j živl-
jenjsko in ljudje so to razumeli. Si-
cer pa - služboval je na območju se-
danje ptujskeobčine, starejši ljudje 
ga poznajo in od njih ni slišal žal be-
sede. Ponosen je na to. 

Ob visokem življenjskem jubile-
ju mu zaželimo še veliko zdravja in 
mu iskreno čestitamo! 

F ranc Fideršek 

Ivan Peternelj 

Pred dnevi so na iirkulanskem pokopališču položili k poslednjemu poiitku Mihaela Kara - Škregetovega 
Halia, posestnika iz Brezovia. Dosegel je polnih sedemindevetdesetih let. Vsa leta /e preživel na svojem pO' 
sestvu in domaiiji v Brezovtu razen let, prebitih v prvi svetovni vojni in neposredno po njej na raznih 
bojišiih. Kot mnogi Haložani se je tudi on ukvarjal z vinogradništvom. Čeprav ena izmed glavnih panog nje-
gove posestne strukture, mu je dejala piili dohodek. Ta nizadošialza vzdrževanje družine, zato je iskal do-
datno zaposlitev. Kot mladenii se je izuiil pletarske obrti še v pletarski šoli, ki jo je organiziral naduiitelj 
Anton Ogorelec pri Sv, Barbari v Halozah, Po vrnitvi iz Maistrove vojske 29, januarja 1920 je kmalu nadal-
jeval delo v Ptuju, kamor se je pletarna preselila. 

Mihael Karo je v svojem okolju 
vseskozi izstopal. Ukvar ja l se je z 
mnogimi s tvarmi, ki so ga tudi v 
t is tem živl jenjskem in delovnem 
okolju pr is i l i le k r azmiš l j an ju o 
izboljšanju gospodarskih in živl-
j e n j s k i h p o g o j e v . M e d t e m i je 
n e d v o m n o n jegovo sode lovan je 
pri oblikovanju prve Vinarske za-
druge leta 1938 pri Sv. Barbar i v 
Ha lozah . Zamise l o us tanov i tv i 
V i n a r s k e zad ruge na h a l o š k e m 
območju je uresniči l skupa j z vi-
n o g r a d n i k i t a k r a t n i ž u p n i k pr i 
Sv. Barbari v Halozah F r a n c Gro-
bler. Med prvimi soustanovitel j i 
je bil tudi Mihae l Karo. 

Ko sem se pred časom pogovarjal 
z njim o tem, je vedel šeza marsika-
terega haloškega vinogradnika, ki 
se je vključil v takrat ustanovljeno 
Vinarsko zadrugo. Ustanovitev za-
druge je bila za tiste čase in kraj ve-
liko dejanje. Majhni vinogradniki 
niso bili upoštevani v nobenem go-
spodarskem in pol i t i čnem siste-
m u ; n i so ime l i d r u ž b e n e ali 
državne podpore, zato so v tistem 
času iskali rešitev v medsebojnem 
oraniziranju, ker so le tako imeli 
večjo moč. Vinarska zadruga je de-
lovala na območju takratne občine 
Sv. Barbara v Halozah le leto dni, 
nakar so jo preselili v Ptuj , kjer so 
kupili prostore za klet in druge pri-
t ikline, potrebne za organizirano 
kletarsko in prodajno dejavnost. 

Mihael Karo je bil član prvega 
upravnega odbora Vinarske zadru-
ge in sodeloval pri pridobivanju in 
v k l j u č e v a n j u nov ih č l anov , 
predvsem iz bl ižnjega haloškega 
območja. Zavedal se je možnosti, ki 
jo je nudilo takratno zadružništvo, 
za izboljšanje gmotnega in gospo-

d a r s k e g a p loža j a ha loškega 
majhnega vinogradnika. 

Z g o s p o d a r s k i m s t a n j e m , v 
kakršnem je bil haloški človek, se 
ni zadovolj i l . Iskal je tudi druge 
možnosti , kako bi sebi in drugim 
izboljšal življenje. Bil je eden iz-
med dobrih pletarjev in marsikate-
ro g o s p o d i n j s t v o je uporab l ja lo 
njegove pletene izdelke. Bistveno 
pri tem je, da svojega znanja s tega 
področja ni skrival, ampak je uspo-
sobil za to delo marsikaterega mla-
deniča. 

Njegovo delo je tudi pogojevalo 
izvol i tev za o d b o r n i k a v prvem 
občinskem svetu združene občine 
pri Sv. Barbari v Halozah leta 1934 
(namreč do leta 1934 jeobstajalona 
t is tem območju pet samostojnih 
občin). V svetu je kot odbornik zas-
topal naselje Brezovec. 

V času predvojne gospodarske 
krize jebil eden izmed redkih, ki je 
bil naročen na knjižne zbirke naj-
starejše slovenske založniške hiše 
Mohorjeve družbe. Knjige je tudi 

poso ja l . T u se je kazal n jegov 
značaj, namreč pomagati drugim 
in jim omogočiti doseči znanje in 
izkušnje , ki naj bi omogočile na-
predek. 

Njegova nacionalna zavest se je 
kazala nedvomno v dveh usodnih 
primerih. Bil je med Maistrovimi 
bojevniki za severno mejo in med 
okupacijo v drugi svetovni vojni se 
je dokaj zgodaj vključil v Osvobo-
dilno fronto, kjer je opravljal nalo-
ge v krajevnem odboru, saj je, kot je 
dejal, prodajal vojne obveznice in 
hranil zalogepartizanskegažita. Za 
sodelovanje je prejel leta 1963 odli-
kovanje - medaljo zaslug za narod. 

Kot bojevnik Maistrove vojske, 
v katero se je vključil 26. novembra 
1918, je bil vojak v konjiškem pol-
ku. Več kot leto dni je prebil v tej 
e n o t i , ki je imela zelo š i roko 
območje delovanja - od Maribora 
in Murske Sobote do Mozir ja in 
Gornjega Grada. 

Ko sem ga pred časom obiskal -
bil je že priklenjen na posteljo - mi 
je še pripovedoval, kako so spošto-
vali generala Maistra in kako jebil 
priljubljen med vojaki. Kljub viso-
ki starosti je še pomnil veliko do-
godkov iz prve svetovne vojne, ob-
dobjebojaza severno mejo, ustano-
vitve prve Vinarske zadruge v Ha-
lozah in tudi dogodkov med oku-
pacijo ter delovanja Osvobodilne 
f ron t e . T u d i t ekoče dogodke je 
spremljal, saj mejespraševalovrsti 
zadev, ki so se nanašale na osamo-
svojitev Slovenije. 

Osebno sem ti, dragi Mihae l , 
hvaležen, saj sem že kot otrok bral 
knjige, ki si mi jih posojal; pa tudi 
kot član upravnega odbora Vinar-
ske zadruge v Ptuju si mi pripomo-

gel, da sem dobil v času šolanja v 
srednji šoli v Ljubljani vsaj enkrat-
no podporo , saj š t ipend i j takrat 
niso podeljevali - bil je čas nepos-
redno po drugi svetovni vojni. 

Živel si življenje haloškega člo-
veka, skromno, tiho, vezan na last-
no domačo grudo in niso te opevali 
kot zaslužnega moža, ker si bil pre-
več odmakn jen od takih središč. 
Tudi odlikovali te niso preveč, ker 
si pač štel za svojo dolžnost, kar si 
storil za domovino, in ti je bilo po-
veličevanje svojih zaslug tuje. V 
ptujski občini si preživel vse ude-
ležence boja za severno mejo in si 
bil poslednji . Žal jih ni več; ti si 
predstavljal to obdobje častno in si 
ga v občini tudi zaključil. 

Naj ti bo večna slava! 
Franc Tet ičkovič 

•»Branko Cestnik / PISMO IZ RIMA 

H a j d i n s k i 
o t r o c i s m o se 
občasno zapodi-
li v gozd . T a m 
s m o l a h k o po-
če l i t o , k a r n a 
d o m a č e m dvo-
rišču ni bilo mo-
g o č e . L a h k o 

smo tarzansko vreščali , nesram-
no brcali storže, se obmetaval i z 
gni l imi gobami, zalezovali avto-
m o b i l e s p r e š u š t n i k i , p o k a d i l i 
svo jo p rvo c i g a r e t o ... N o b e n e 
starševske ali vaške avtori tete ni 
bilo, ki bi brzdala ali p repreč i la 
našo t renutno odpoved socializa-
ciji in veden j sk im n o r m a m . Ne-
k a k š n o o b č u t j e o s v o b o j e n o s t i 
nas je prevzemalo. 

Prav ti prizori iz otroštva mi pri-
dejo pred oči, ko srečam kakšno 
skupino rimskih cigančkov. Skakl-
jajo z avtobusa na avtobus, razigra-
no razpravljajo in se nacukavajo, 
kadijo, si vrtajo po nosu... Skratka, 
podobna podivjanost in osvoboje-
nost kot podivjanost in osvoboje-
nost hajdinske otročadi v bližnjem 
gozdu. Vendar z eno ogromno raz-
l iko: mi smo vozil i s la lom med 
drevjem in le redkepoletnedni ,oni 
ga vozijo med l judmi in vsak dan. 
In kljub videzu osvobojenosti, ki ga 
dajejo - ali so res svobodni? 

Njihov način preživljanja je ar-
h a i č e n - n a b i r a n j e sadežev . 
Sadežem se pravi denarčki, rastejo 
pa na drevesih, ki jim pravimo tu-
rist. Poznamo dve metodi nabiran-
ja: žeparsko in beraško. 

Če klasično beračenjeni produk-
t ivno, romski berači posežejo po 
višjih oblikah nabiranja sadežev. 
Višjih - ker zahtevajo več umske in 
r o č n e s p r e t n o s t i . P r a v i m o j im 
žeparjenje. 

Če ste gledali kakšen dokumen-
t a r ec o s avansk ih z v e r i n a h , s te 
l a h k o v i d e l i , k ako lov i jo levi . 
Počakajo, da se antilopa odcepi od 
črede - potem planejo po njej. Po-
d o b n o t a k t i k o u p o r a b l j a j o naši 
Romčki. Sedijo na robu pločnika in 
č a k a j o . Ko se p r i z i b l j e k a k š e n 
osaml jen tur is t ne izkušenega in 
okornega videza, se brez besed spo-
razumejo in ga določi jo kot pri-
ložnostno žrtev. 

Napad se odvija hitro in na dva 
načina: če žrtev nosi torbo ali de-
narnico na odkr i t em mestu, se ji 
približajo na tiho od zadaj, izma-
knejo zaželen predmet in smukne-
jo za vogal; čepa žrtev nima nobene 
v r e d n o s t i na k a k š n e m v i d n e m 
mestu, se ji približajo od spredaj, se 
delajo, kot da prosijo vbogajme, in 
medtem ko eni stegujejo roke proti 
žr tv inemu obrazu, drugi spretno 
preiščejo žepe. 

Najpogosteje se seveda srečamo 
z romskimi otroci, ki ne žeparijo, 
temveč le beračijo. Nekateri igrajo 
na ins t rument , drugi šepajo in se 

opirajo na palico, tretji se ti prilepi-
jo na avtomobil, ko čakaš na zeleno. 

T r e n u t n o je med nj imi v modi 
biti iz Bosne. T o napišejo na kar-
tonček in se ti približajo s stegnjeno 
roko. Nekega dne sem vprašal ene-
ga izmed njih: "Iz kojeg si grada?" 
Ubožec ni vedel odgovora, ker pač 
ni vedel bosanskega jezika. 

Pred letom dni sem se spustil v 
pogovor z neko na pločniku sedečo 
gospo iz Bosne. Za razliko od dečka 
je bila zares Bosanka in zares žrtev 
vojne. Njen obraz je oplazila eks-
plozija ročne granate. Imela je de-
formirano kožo, ustnica ji je visela 
navzdol in na eno oko je komaj mo-
gla gledati. Pripovedovala mi je o 
eksploziji in o zdravljenju v Zagre-
bu. Rekla je, da z beračenjem nabi-
ra denar za plastično operacijo de-
snega lica. Stvar me je prepričala. 
Pust i l sem je nekaj lir in jo poto-
lažil, kolikor se je pač dalo. 

Pred kratkim sem jo spet videl. 
Na istem mestu, z enako spačenim 
obrazom in z neko prošnjo na kar-
tonu . Tokra t me je n jena pojava 
bol j kot vojne grozote spomnila 
dejstva, da je za vsakim rimskim 
Romom, ki berači, neke vrste "go-
spodar" , ki zvečer pobere nabe-
račeno vsoto. Čim bol j bedno in 
prepričl j ivo deluje berač, večji je 
šefov prihodek. V mojem primeru 
gospa iz Bosne gotovo ni lagala o 
lastni usodi. Ampak žal je na njen 
deformirani obraz, na njeno pripo-
ved in na mojo g in jenos t nekdo 
tretji - njen šef- že prej računal in si 
mel roke. 

Samo e n k r a t sem imel pri-
ložnost videti enega takih gospo-
darjev. Bilo je nedeljsko jutro. V 
periferi j i Rima sem čakal na vlak 
proti morju. Na prostor pred posta-
jo je pr ipel jal podolgovat rumen 
Mercedes belgi jske registracije. 
Namesto kakšnefinedamicesejeiz 
rumenega plehovja vsipala gruča 
razcapanih otrok in mlada mamica 
z dojenčkom. Za volanom je sedal 
debel brkat moški. Preden se je po 
šefovsko odpeljal, jeotrokom del še 
zadnje napotke. Otroci so ga pos-
lušali, potem pa se razpršili po pos-
ta j i in zavzeli vse s t r a t e ško po-
membne točke. 

Mit o "svobodnem ciganu", ki ga 
kakšna gostilniška sociologija rada 
uporab i , ko kr i t iz i ra našo malo-
meščansko prilagodljivost družbe-
n i m n o r m a m , ta mi t za m a j h n e 
rimske berače gotovo ne velja. Za 
videzom podivjanosti,osobojenos-
ti in razigranosti se skrivajo izko-
riščanje, nasilje, spolna zloraba in 
prezgodnje revmatične bolezni. 

Resnično, bolje je, da se otroci 
enkrat na mesec "odvežejo" in raz-
divjajo v bližnjem gozdu, pa čeprav 
se vrnejo domov raztrgani in smol-
natih rok, kot da so nnenhno "odve-
zani", nikoli pa svobodni. 

Branko Cestnik 

ZaJnji oktobrski Jan so se 
krajani Pacinj zhraJi oh pre-
novljenem križu sredi vasi. 
Dornavski župnik je kriz, 
katerega prenovo so plačali 
in o rga n 12 irali k ra j a r^i sam i, 
blagoslovil, krajani pa so se 
po tem še pogostili2 Johrota-
mi iz kuhinj pacinških go-
spodinj. 

Foto CiJk a, Mezgovci 
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s številnimi prireditvami, ki so se v ormoški občini vrstile »d slovenskega kulturnega praznika do sklepne minuli petek, so se Ormožani poklonili spominu svojega rojaka 
- duhovnika, pisatelja, dramatika in pesnika Franca Ksavra Meška. Ob 120. obletnici rojstva in 30. obletnici smrti se velikega ljubitelja slovenske besede in domovine 
hvaležno spominjajo vsi Slovenci, še posebej njegovi rojaki v Prlekiji ter Korošci, kjer prebil skoraj vse svoje življenje. 

F.K. Meško je bil za Stankom 
Vrazom prvi večji slovenski le-
poslovec z vzhodnoštajersk-ega 
območja in prvi popiembnejši 
zastopnik vzhodne Štajerske in 
slovenske Kokoške v slovenskem 
pripovedništvu. Kot človek je bil 
blag hutnanist, kot ustvarjalec pa 
»iogovno neenoten. Nihal je med 
novo romantiko, realizmom ter 
naturalizmom. 

Rodil se je28. oktobra 1874. leta v 
Gornjih Ključarovcih ("Grm pravi-
jo ljudje naši vasici") v številni 
kmečki družini. Na domači kraj. 
Slovenske gorice, na ljudi in bajke 
so ga vezali topli spomini. Iz njih je 
zajemal motiveza podobe in novele 
iz kmečkega življenja. 

Pet knjig Izbranega dela Ksa-
verja Meška, izbor njegovih pesmi 
ter otroških in mladinskih pripo-
vedi ne pojasnjuje dovolj niti po-
mena niti poteka pisateljevanja 
tega kmečkega sina, ki je deloval 
skoraj sedemdeset let kot dušni 
pastir po koroških župnijah in 11. 
januarja 1964 na Selah pri Slovenj 
Gradcu umrl. 

Pesmi - sprva ljubezenske, nato 
domoljubne in nabožne - je pisal že 
v gimnazijskih letih in jih 1918. 
leta izdal v zbirki Iz srca v svet. Po-
membnejša je njegova proza, ki jo je 
izdajal v Ljubljanskem zvonu ter 
Domu in svetu. Snovno naturalis-
tičen, miselno pa idealističen ro-
man iz meščanskega okolja Kam 
plovemo je nastal pod vplivom 
Janka Kersnika in Frana Govekar-
ja. Od nove romantike se je vračal k 
realizmu. To je še posebej lepo vid-
no v Slikah in povestih, kjer avtor 
poustvar ja ž ivl jenje brez tu j ih 
slovstvenih pobud, iz svoje v bistvu 
najbrž realistične narave, na osnovi 
spominov naznanemukrajein ose-
be ter resnične dogodke iz mlajših 
let. To je svet Slovenskih goric, 
zlasti domačih Kl jučarovcev, 
meščanskega življenja Ptuja ali 
Celja, n jegovih takra tn ih živl-
jenjskih poti . Mora ln i razkroj 
gruntarstva je skoraj realistično 
prikazal v drami Pri Hrastovih. 

Sledilo je obdobje novoroman-
tične izpovednosti, zastrte erotike, 
melanholije, sočutja s trpečimi in 
religioznosti. Posvetil se je tudi do-
movini, še posebej v zvezi z razme-
rami na Koroškem. Vprašanje nje-
ne ogroženosti, ki ga je pojmoval 
predvsem čustveno oziroma 
etično, manj pa gospodarskopoli-
tično, je obdelal v romanu Na Pol-
jani. Mladini se je priljubil s črtica-
mi, ki jih je izdajal v zbirki Mladim 
srcem. Njegovi spominski spisi 
odsevajo kulturno in politično po-
dobo tedanjega časa in osvetljujejo 
pisateljevo pokončno osebnost. 

PO POTEH SPOMINOV 
Nekaj dni pred njegovim rojst-

nim dnevom sva se z Milivojem 
Zemljičem, pisateljevim daljnim 
sorodnikom ter ormoškim slavis-
tom, napotila v Gornje Ključarov-
cev njegovo rojstno hišo. 

Hišo so zgradili 1860. leta. Vse na 
njej govori o nekoč številni kmečki 
družini ter pred deseletji trdnem 
kmetstvu s 45 plugi zemlje, štirimi 
konji za vprego, žrebeti ter vsaj de-
setimi kravami, ki so mukale v hle-
vu. 

Nehote iščem Meškovega duha, 
iščem preteklost, vso tisto idiliko 
ter lepoto nekdanjega kmečkega 
živl jenja. Pr i t i snem na k l juko 
vhodnih vrat in vstopim v notran-
jost precej velike kmečke veže. Iz 
njegrem v veliko izbo na desni, ki ji 
tod pravijo hiža, kjer je nekaj lepih 

kosov starega pohištva ter polica s 
knjigami, ki jih, tako se mi zdi, pri 
tej hiši ne sme manjkati. Potem se 
sprehodim še skozi druge prostore 
in ugotovim, da je moderni čas 
pregnal iz hiše značilno starinsko 
romantiko, šeposebej ko sosenjeni 
stanovalci pred sedmimi leti prese-
lili v novo hišo ob cesti. Pred vhod-
nimi vrati me pozdravi spominska 
plošča, ki so jo 1968. leta pritrdili 
na s teno rojs tne hiše občani 
ormoške občine ter se tako prvič 
poklonili spominu na svojega slav-
nega rojaka. 

Iz hleva, ki skupaj z delom gospo-
darskega poslopja obroblja dvo-
rišče, je slišati glasove, vendar se 
napotim v novo hišo, postavljeno 
na kraju, kjer je še pred petnajstimi 
leti stala stara parma ali škedenj. V 
prostrani kuhinji najdem Ksavro-
vo nečakinjo Kristino, ki je zadnja 
leta gospodinjila stricu na Selah 
pod Uršljo goro. Kljub temu da 
daje vtis plahosti, se kmalu zaplete-

va v prijeten pogovor. Veliko izvem 
o Ksavru, tudi to, da je imel na Se-
lah sprva silno domotožje. "Strica 
so nadvse spoštovali in ga imeli 
radi, bil je blaga duša. Kadar so ga 
obiskovali prijatelji ali pa šolarji,se 
je kljub njrgovi bolezni iz sobe raz-
legal smeh. Pa tudi Selani so bili 
čudoviti ljudje, saj prihajajo neka-
teri po toliko letih še vedno k nam 
na obisk." 

Tedaj je v kuhinjo vstopil Kristi-
nin brat Franček, prava kmečka 
korenina. S stricem Ksavrom sta si 
podobna kot jajce jajcu: enak nos, 
globoke oči, ki radovedno in hudo-
mušno zrejo v svet, ter velika in 
plečata postava. Kaj hitro ugoto-
vim, da ob fizični podobnosti ob-
staja še drugačna, rekli bi duhovna. 
Veliko ve ta njegov nečak, z vsem, 
kar se dogaja po svetu, je na 
tekočem. Pri hiši je polno časopi-
sov, ki jih dokaj redno prebira. Pre-
bral je tudi vse, kar je napisal stric 
Ksaver. A danes vseh stričevih 
knjig ni več pri hiši, ker so jih pač 
raznosili. "Pride ta ali oni, pa prosi, 
da mu jih posodimo, same pa po-
tem nočejo priti domov. Govori se, 
da se stric Ksaver in naš oča niso 
marali, pa to ni res. Razprtijo med 
njima so delali drugi,saj jeočetu tu-
intam celo pošiljali kakšen denar -
ob božiču, očevem godu in podob-
nih praznikih. Še vedno hranimo 
vse te izrezke. So pa strica prosili za 
denar razne inst i tuci je , vendar 
kljub temu da je veliko dajal tistim, 
ki so bili potrebni, vsem le ni mogel 
ustreči," nadaljuje. Lotiva se stare, 
rojstne hiše, ki jo je kljub zunanji 

mogočnosti že krepko načel zob 
časa. Franček meni, da je prava sra-
mota za Prleke in druge Slovence, 
ker Ksaver Meško v svoji rojstni 
hiši še vedno nima spominske 
sobe. Hišo bi bilo potrebno temelji-
to obnoviti, za kar ni bilo pravega 

razumevanja. "Ko smo začeli gradi-
ti novo hišo, so pričeli prihajali raz-
ni ljudje, tudi z Zavoda za varovan-
je naravne in kulturne dediščine. 
Rekel sem jim: Podrimostaro hišo, ki 
je grajena bolj površno, in s skupnimi 
močmi zgradimo novo. Pa ni bilo iz 
tega nič. Danes je pač tako, kot je," 

dodaja prizadeto Franček Meško. 
Z Milivojem se posloviva od pri-

jaznih domačinov, ki izročajo poz-
drave za Erno Meško, ženo Ksavro-
vega nečaka Maksa v Lahoncih. 
Pot naju je vodila skozi Pršetince 
na Lahonščak. Nisva se mogla nag-
ledati pisanih barv, ki so se bleščale 
v jesenskem soncu. Paši mislim,da 
tisti del pisanja iz zbirke Slovenske 
gorice, kjer tako lepo opisuje te kra-
je, sodi prav v ta konec Prlekije. 
Kdo ve, kolikokrat je Frana Ksavra 
Meška na Koroškem vleklo hrepe-
nenje v lep in prijazen svet Sloven-
skih goric. 

Kmalu sva v Lahonc ih pri 
Meškovih, kjer izvem marsikaj o 
pisatelju in tako dopolnim njegovo 
podobo. "Bil je izredno skromen 
človek in tako je tudi živel. Ob neki 
priložnosti mi je povedal, da kupijo 
za celo leto pet kilogramo riža in 
mesa, pa še tega porabijo v glavnem 
ob prazniku svetega Roka, selan-
skega farnega patrona, da imajo s 
čim postreči, ko dobijo goste. S stri-
cem Ksavrom sem se srečala v 
zgodnjem otroštvu ob njegovih 
knjigah, ki sem jih nadvse rada pre-
birala. Še posebej sta se mi priljubi-
li zgodbi o Poljančevem Cencku in 
Volku spokorniku. Kar videla sem 
njega in tasta Toneka, kako sta si 
želela v pametvo. Osebno sem se z 
njim srečala 1936. leta na Selah, ko 
me je moj bodoči mož peljal pred-
stavit. To je bilo prisrčno srečanje. 
Kasnejesva si veliko dopisovala, pa 
tudi obiskovala sem ga najmanj en-
krat letno. Kadar sem prišla na 
obisk na Sele, sem mu prinesla 
domači kruh iz Pr leki je , sir in 
vrhnje ter mu spekla prave prleške 
gibanice. Nekaj kosov je takoj nesel 
mežnarici,dajeokusila,kakšnedo-
brote pečejo v Prlekiji. 

Stric je bil dobra in blaga duša. 
Vse honorarje, ki jih je prejel za 
svoja dela, je sproti razdelil tistim, 
ki so bili denarja potrebni. Zanimi-
vo je bilo, da je bil izredno varčen 
celopri pismih,saj jih jeskrbnood-
piral ter kasneje obrnil. Ob enem 
izmed njegovih rojstnih dnevov 
mu jehčerkaBenjaminaposlalapa-
ket pisem. Tega je bil nadvse vesel. 
Rekel je, da je končno dobil upo-
rabno darilo," je povedala Erna 
Meško. 

KOROŠKI KAPLAN 
MARTIN ČEDERMAC 

Ksaver Meško je ves čas službo-
val na narodno in jezikovno izred-
no občutljivem območju Koroške. 
Za Korošce je nesebično živel in 
delal kot duhovnik in pisatelj. Ta 
lepa dežela je v 20. stoletju doživela 
dva dramatična dogodka, usodni 
plebiscit in priključitev večjega 
dela k Avstriji ter vojno po vojni -
zadnjo bitko v drugi vojni na ev-
ropskih t leh. Meško izgube 
Koroške ni mogel nikoli preboleti. 

Med prvo vojno so Meška kot ve-
leizdajalca avstrijske oblasti zaprle 
v Beljaku, po vojni je moral bežati 
prek meje, saj je bila na njegovo gla-' 
vo razpisana visoka nagrada. Tudi 
druga vojna je bila zanj usodna: 
najprej jebil zaprt, nato pregnan na 
Hrvaško. Po hudih doživetjih se 
mu je prek Sarajeva in Pal, kjer bi 
bil skoraj ob glavo, posrečilo prebi-
ti v Beograd, nato pa v Ljubljano, 
kjer se je zatekel v samostan Stično 
in tam dočakal konec vojne. Na 
svojo župni jo v mir slovenje-
graških planin se je vrnil šele junija 
1945. 

V krajih, kjer je služboval, se je 
zbližal z ljudmi, pri tem pa spozna-
val bolj ali manj prikrite metode 
asimilacije, ki so se kazale v nešte-
tih oblikah, kar je podžgalo njego-
vo voljo do uporništva. Predvsem 
je klical k ljubezni do materine be-
sede in krepitvi slovenstva, to pa 
avstrijskim oblastem ni bilo pogo-
du. Dr. Stanko Janežič, profesor na 
Teološki fakulteti v Mariboru je v 
pogovoru o sorojaku Ksavru 
Mešku med drugim povedal, da je 
veliko storil za Korošce, bil za svoje 
slovensko prepričanje in narodo-
budno delo preganjan, zato bi ga 
lahko mirno imenovali tudi 
koroški kaplan Martin Čedermac. 

Bogato življenje Ksavra Meška 
je bilo kot kmetovo, ko je stal sre-
di polja z odkrito glavo, vdanimi 
očmi, zahajajoče sonce pa mu je z 
zlatimi žarki oblivalo sive lase in 
resno, a mirno obličje. Počasi je 
nagibal glavo na stran, čelo nabi-
ral v gube, oči nekoliko priprl, kot 
bi napeto poslušal, pričakujoč od-
govore iz večnosti... 

Vida Topolovec 

Prireditve v spomin Meško-
vih obletnic so v ormoški 
občini sklenili minuli petek. 
Odlomke iz njegovih del 
sta brala študenta ljubljan-
ske igralske akademije 
Gregor Geč in Barbara 
Krajnc, pomagala pa jima 
je študentka mariborske PF 
Vesna Danilovič. S Koroške 
je prišel Mitja Šipek s Šen-
tanelskimi pavri. Lepo so 
zapeli, še lepše pa je o pisa-
telju pripovedoval sam Mit-
ja Sipek. Sklepne slove-
snosti so se poleg maribor-
skega škofa dr. Franca 
Krambergerja udeležili šte-
vilni duhovniki ter direktor 
Mohorjeve družbe, ki je v 
letu Meškovih jubilejev po-
novno izdala knjigo Mla-
dim srcem. 

Meškovo rojstno hišo že najedo zob časa. FofotVT 

Ena Meškovih zadnjih fotografij. 

Na rojstni hiši je od 1968. leta spo-
minska plošča; kaže, da bo ostalo 
samo pri tem. fofo: VT 

Mlad duhovnik Fran Ksaver Meško. 
Fotografija je iz leta 1900. 

PTUJ / ZDRAVO MESTO PRED NOVIMI IZZIVI 

!eprav se projektnemu svetu Ptuj - zdravo mesto iztekajo dnevi, želi ohraniti kontinuiteto dosedanjega dela, ki 
»e zrcali v prizadevanjih za zdravo življenje na vseh področjih. 

Na seji v prejšnjem tednu, 
na kateri je sodeloval tudi 
predstavnik projektne pi-
sarne Celje zdravo mesto 
Milan Čepin, so se 
odločili, da bodo izdelali 
bilten o dosedanjih dejav-
nostih in razmišljanjih o 
bodočem delu, dosednje 
delo pa dopolnili z odprt-
jem projektne pisarne, ki 
bo v bodoče usklajevala 
aktivnosti v okviru pro-
jekta Ptuj - zdravo mesto. 
Trenutno največji prob-
lem je, kje dobiti primer-
nega človeka, ki bo delal v 
tej pisarni. 
Projektni svet Ptuj - zdravo 
mesto je pre j šn jo sredo 
pregledal dosedanje aktiv-

nosti v okviru leta družina, 
ki so jih v ptujski občini 
uresničevali na področju 
vzgoje, izbraževanja, jav-
nih del, socialnega varstva, 
kulture in športa. Ugotovili 
so, da se povsod nekaj doga-
ja, da pa je vse šele na 
začetku, zato tudi ni prave 
kakovosti in pričakovanih 
rezultatov. Tako se nobena 
ptujska šola doslej še ni 
uspela vključiti v projekt 
zdravih šol, kaj šele vrtec. 
Do konca leta bodo izvedli 
še predavanje o stiskah v 
druž in i , organiziral i 
družinske igre v Termah, 
pripravil i otroški parla-
ment in pričeli delo pro-
jektne pisarne, ki prav tako 

pomeni novo kakovost v 
skrbi za družino. 

SKUPNOST SREČANJE 
NAJ DELUJE V MESTU 

Na seji projektnega sveta 
P t u j - zdravo mesto v 
prejšnjem tednu so se pogo-
varjali tudi o predvideni or-
ganizacij i skupnost i 
Srečanje v opuščenem 
župnišču v Cirkulanah. Na 
začetku je vse kazalo, da bo 
do tega v resnici prišlo, raz-
voj dogodkov pa žal kaže 
drugače. Predsednik ptuj-
ske občine Vojteh Rajher o 
zadnjih dogodkih v Cirku-
lanah povedal, da jih ne 
vidi več le kot nasprotovan-

je skupnosti. Po njegovem 
prepričanju gre za prikrito 
tekmovanje , kdo bo 
močnejši: ali cerkvena or-
ganizacija ali civilna inicia-
tiva. Zato je najbolje , da 
ideja o ureditvi skupnosti 
Srečanje ugasne, sicer bodo 
imeli največ škode prav 
l judje v Cirkulanah. Pri-
mer Cirkulan naj bo vodilo 
pri drugih tovrstnih aktiv-
nostih. Potrebno se je zave-
dat i , da ž ivimo v poli-
t ičnem prostoru in da se 
vsaka zadeva, tudi humani-
tarna aktivnost, izrabi v po-
litične namene. Projektni 
svet je sprejel pobudo, da 
naj o novi lokaciji za skup-
nost Srečanje razmisli 

bodoči ptujski mestni svet, 
saj sedanja vlada za to nebo 
imela več časa niti možnos-
ti. Lokacija naj bo v mestu, 
tore j na območju , kjer 
problem je. Da imamo tudi 
v Ptuju opravek z narko-
manijo, je dejstvo, ki se mu 
ne moremo ogniti. 

Konec meseca bo v Celju 
srečanje zdravih mest, na 
katerem bodo podpisali 
pogodbo o ustanovitvi 
mreže zdravih mest. Ptuj 
bo, kot je povedala občin-
ska sekretarka za družbene 
dejavnosti Silva Čerček, na 
srečanju aktivno sodelo-
val. 

• • M G 



VELENJE / OBMOČNO SREČANJE LJUDSKIH GODCEV IN PEVCEV 
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Območna srečanja, ki jih že leta pripravlja Zveza kulturnih organizacij Slovenije, so vedno 
posebna doživetja. To ni zgolj oseben stik z izvajalci iz širšega predela naše dežele, mar-
več je hkrati tudi srečanje z našo ljudsko glasbeno preteklostjo v najžlahtnejšem pomenu 
te besede. Skupaj z ZKO Velenje so letošnje srečanje pod geslom Pevci mi pojejo, godci pa 
godejo pripravili v soboto, 5. novembra, v prečudoviti koncertni dvorani tamkajšnje glas-
bene šole. Tako lepe, s tako velikim avditorijem, ki navzlic temu dopušča komorno 
vzdušje, s prostranim odrom (tudi za nastop simfoničnega orkestra) in hkrati zvočno tako 
funkcionalne Ptujčani pač nikoli ne bomo imeli, kar je sedaj že jasno. A to le mimogrede! 

Vse navzoče v dvorani, bila je 
polna obiskovalcev, vse pevce, 
godce in poslušalce ob radijskih 
sprejemnikih (Radio Slovenija je 
prireditev snemal) je uvodoma 
pozdravil predsednik ZKO Ve-
lenje, zaželel "en lep večer,dobro 
počutje ter veliko užitka ob pos-
lušanju glasbenega in pevskega 
izročila". 

Velenjskega srečanja se je ude-
ležilo sedeminsedemdeset izvajal-
cev, ki so sestavljali osem godčev-
skih in sedem pevskih skupin naj-
več iz krajev, vasi in zaselkov to-
stran trojanskega klanca: 

PODLEŠKI so prišli iz Ljubne-
ga ob Savinji. So godčevska skupi-
na v zasedbi treh harmonik, tro-
bente, klarineta in baritona. Njiho-
va igra je že pod močnim vplivom 
domače zabavn glasbe. 

PEVCI IZ VELIKEGA TRNA 
pri Krškem so skupina šestih pev-
cev, ki dokaj ubrano pojo tri- in šti-
riglasno. Večinoma nastopajo na 
uradnih prireditvah v domačem 
kraju, na godovih, rojstnih dnevih, 
martinovanju, jurjevanju itd. 

Zelo zanimiva osemčlanska 
godčevska skupina KRES pa je 
prišla iz Novega mesta. Razen fraj-
tonerice so si vse ins t rumente -
ragljo, manjši r ibežnik, lončene 
piščali (po naše žvrgolec), šef, na-
poljnjen s kamenčki, in lončeni bas 
-izdelali sami. 

Pevki M A L Č K A J E L E N in 
LOJZKAJEZERNIKizŠeti l japri 
Velenju sta z in tonančno čistim 
petjem dveh zelo starih pripoved-
nih pesmi (Dva brata pšeničkožan-
jeta in Marija šla za velko vodo) na-
redila zelo močan vtis na vsepozna-
valce. 

Godčevski trio PUNGARTNIK 
- FELICIJAN - LIPNIKAR ses-
tavljajo knapovski upokojenci iz 
Velenja. Igrajo na f ra j toner ico , 
bršljanov list in instrument, ki si ga 
je godec Felicijan naredil sam ter 
ga poimenoval pz5e/o. Še najbolj je 
podoben klarinetu, vendar debe-
lejši (p r ib l i žno kot fagot) . Na 
spodnji strani je odprt, po dolžini 
pa ima vrsto luknjic prebiralk. Go-
dec jenanj igral tako, da je prislonil 
ustnice na zgornjo režo in vanjo pi-
hal. Zal pa zvoka zaradi daleč pre-
glasne harmonike ni bilo slišati. 
Škoda! 

PEVKE IZ DOKLEŽOVJA so 
skupina desetih deklet - šolark, sta-
rih od deset do petnajst let. Zelo 
lepo in intonančno čisto so zapele 
dve prekmurski pesmi (Teče mi vo-
dica in San se šetau kre Dunaja) v 
manj znanih priredbah, vendar obe 
dovolj blizu ljudskemu načinu pet-
ja. Interpretacija kljub mladosti 
občutena! 

DRUŽINA K U G O V N I K iz 
Ljubnega ob Savinji so harmoni-
karski trio, ki ga sestavljajo tri ge-
neracije Kugovnikovih: oče Jože, 
sin Jože in vnuk Tadej. Najprej se je 
s solistično točko predstavil vsak 
zase, zatem pa so še skupaj zaigrali 
tako imenovano Štrufenlok polko. 
Občinstvo jih je nagradilo z bur-
nim in dolgotrajnim aplavzom. 

VENČESELJSKE LJUDSKE 
PEVKE z Zg. Ložnice so skupina 
dvanajstih pevk, ki jih zlasti dobro 
poznajo poslušalci Radia Ptuj , v 
zadnjih dveh letih pa že tudi pos-
lušalci širom Slovenije (Radio Slo-
venija!). Značilnost njihovega pet-
ja je: ljudsko štiriglasje, širok volu-
men, izredna intonančna čistost, 
enotna in jasna izgovarjava, lepa 
barva in zanimivo podajanje, ved-
no prilagojeno karakterju pesmi. 

GODCI IZ ŠMARTNA ob Paki 
so knapovski upokojenci. Do pred 
kratkim so igrali pri domači fol-
klorni skupin i , sedaj pa le še za 
osebno razvedrilo. V sestavi frajto-
nerica, klarinet in bariton so med 
drugim zaigrali še Štajerski valček 
(ljudski ples?), ki se ga spomnijo še 
iz otroških let. 

PEVSKA SKUPINA KRES iz 
Novega mesta je mešana skupina 
treh pevk in treh pevcev. Pojo v 
zvočno zanimivem in za ljudsko 
petje povsem svojevrstnem štiri-
glasju. Najprej so se predstavili s 
pesmijo Gor na tem hribčku ena 
cerkev stoji, katere različico o dveh 
zidarjih, ki sta na hribčku zidala 
cerkev, poznamo tudi naPtujskem. 
Nadaljevali so s pr i redbo pesmi 
Dolenjski furmani , ki pa se pev-
cem, vajenih le ljudskega petja, ni 
preveč posrečila. 

ANSAMBEL S TREH VRHOV 
- Moz i r j e . Š t i r j e člani in sama 
"žlahta". Igrati so začeli šele pred 
nekaj leti, ko so na podstrešju našli 
opuščene instrumente svojih sta-
rih staršev: frajtonerico, brač, kita-
ro in berdo. Zvočno nenavadno in 
zato zanimivo! Slišali smo polko 
Šisavo dekle z značilnostmi ljud-
skega plesa. 

L J U D S K E P E V K E Z 
LOŽNICE pri Makolah. To jesku-
pina šestih pevk, ki nastopa samos-
tojno ali s Folklornim društvom 
Makole. Večinoma pojo pesmi, ki 
so se oh ran i l e v n j ihovem 
domačem okolju. 

CITRAR TONE MLAČNIK iz 
Luč ob Savinji je zaigral dve svoji 
skladbi. Instrument mu je tako v 
tercah kot v sekstah zvenel zelo 
lepo, čisto in polno. Lep vibrato, ki 
ga je godec dosledno skušal upo-
rabljati pri dolgih tonih, je nežen 
značaj prve, neimenovane melodi-
je i z redno dopoln i l . Hvaležen 
aplavz! 

LJUDSKI PEVCI IZ LUČ ob 
Savinji so skupina enajstih pevcev. 
V Sloveniji so baje edini, ki še goje 
povsem svojevrstno ljudsko šest-
glasje, ali kot sami pravijo,petje"«a 
treko in četrto". 

Velenjsko srečanje so sklenili 
MUZIKANTJE IZ LANCOVE 
VASI, ki sicer redno igrajo pri 
domačem Folklornem društvu. S 
frajtonerico, klarinetom in kontra-
basom so pritegnili pozornost z 
zvočno podobo in vzdušjem, 
kakršnega so nekoč vedeli ustvariti 
ptujsko- in dravskopoljski muzi-
kantje, ko so uporabljali še Es ali 
celo C klarinet. 

Predstavnica ZKO Slovenije in 
hkrati tudi naša rojakinja Nežka 
Lubej je ob koncu vsem sodelu-
jočim podelila spominska darila in 
nato dejala: "Da jebil nocoj zares en 
lep večer, so krivi vsi nastopajoči!" 
Prihodnjesrečanjeljudskih pevcev 
in godcev bo naslednje leto v So-
dražici pri Ribnici na Dolenjskem. 

Besedilo in foto: IC 

Venečeseljske ljudske pevke z Zg. Ložnice 
J 

Muzikantje iz Lancove vasi. 

KINO PTUJ / KATERE FILME VIDIJO PTUJSKI GLEDALCI 

Ta mesec "obhaja" ptujski kino četrti rojstni dan po obnovi, ki ga je spremenila iz 
skoraj podeželske dvorane v sodoben prostor s 160 sedeži. Letos so z lastnimi 
sredstvi obnovili še sanitarije, je povedal direktor Kina Srečko Šneberger. Z obi-
skom je zadovoljen. Obiskovalce je poskušal razporediti enakomerno čez ves te-
den s cenejšimi (ob delavnikih) in dražjimi (od petka do nedelje) vstopnicami, 
vendar mu to ni uspelo. Pridejo pač, ko si želijo velikih iluzij s platna, in tako je 
tudi prav. 

Kakšne filme si je moč ogledati 
v Ptuju - le komercialno zanimive 
ali tudi kvalitetne, kdaj jih vrtijo 
glede na evropske prestolnice in 
kdo pravzaprav izbira f i lme za 
ptujski kino? 

Srečko Šneberger: "Po osamo-
svojitvi je prihajalo do precejšnjih 
programskih težav, ker je prišlo do 
blokade celotnega programa, na 
katerega smo bili vezani 20, 30 let. 
Prav zaradi tega je bilo potrebno iz-
redno hitro ukrepati . Poskušali 
smo se osamosvoj i t i , vezati na 
domače možnosti. Lahko bi rekli, 
da nam je to v razmeroma kratkem 
času uspelo. Danes dobivamo 60 
odstotkov programa samostojno, 
40 odstotkov pa še vedno prihaja s 
hrvaškega področja. Greza to, da so 
hrvaški izvršni distributerji v do-
brih stikih z londonsko distrib-
utersko hišo, kar je posledica dol-
goletnega dela, in nekater i po-
skušajo ohranjati s hrvaškim pros-
torom dobre odnose, zato se ne 
vežejo na slovensko povpraševan-
je, pač pa so hrvaškim odobrili po-
krivanje slovenskega prostora. Ve-
lika prednost je predvsem v tem, da 
se v slovenskih kinematografih ne 
pojavi več kopija filma, ki bi bila 
hrvaško podnaslovljena, prav tako 
več ne rek lami ramo f i lmov s 
hrvaškimi plakati, kar se je izredno 
dolgo dogajalo." 

Koliko časa po premieri vrtite 
dober film v Ptuju? 

Srečko Šneberger: "Imamo ne-
kaj slovenskih izvršnih distrib-
uterjev, ki so uspeli vzpostaviti do-
bre stike z ljudmi, ki pokrivajo Ev-
ropo s filmsko ponudbo. Odkar se 
ne plačujejo več licence za predva-
janje filmov, prihajajo filmi izred-
no h i t ro v naše k inematografe . 
Takogledamofilmes kratko zamu-
do ali celo istočasno kot v Parizu in 
drugih evropskih mestih, z zamu-
do mesca ali dveh pa glede na Lon-
don. Ko so se licence kupovale, je 
bilo po t rebno vlagati v pravice 
predvajanja filma v slovenskem ali 
bivšem jugoslovanskem prostoru 
izredno dosti denarja. Sedaj pa gre 
za izposojo programa. Za najemni-
no plačujemo 40 odstotkov od pro-
dane vstopnice." 

Kdo izbira filme za ptujski kino ? 
Srečko Šneberger: "Na izbor 

programa filmov v Sloveniji kine-
matografi nimamo nobenega vpli-
va. Ponudbo sestavijo izvršni film-
ski distributerji, ki imajo pogodbe 
z večjimi filmskimi družbami. Oni 
imajo svoje predstavnike v Londo-
nu, izvršni distributerji pa imajo z 
njimi pogodbe. Na osnovi teh po-
godb prihajajo filmi tudi v Sloveni-
jo. Ponudbo dobimo kinematogra-
fi prek katalogov in iz teh katalogov 
nato izbiramo. Pri izboru je seveda 
na jpomembne j ša ekonomska 
upravičenost, saj morajo kinema-
tografi preživeti. Iz katalogov ni 
mogoče izbirati , kar bi bilo naj-
boljše za nas, pač pa moramo vrteti 
tudi filme, ki so v paketu. Hkrati 
p o n u j a isti d i s t r i b u t e r Kre-
menčkove, Schindlerjev seznam, 
na drugi strani tudi filme, ki niso 
niti kvalitetni niti tržno uspešni, 
pa jih moramo vzeti. To je pač trgo-
vina in ne moreš izbirati samo naj-
boljših." 

Ali vrtite v Ptuju vse filme, ki jih 
vrtijo v Ljubljani, Mariboru... 

Srečko Šneberger: "V P tu ju je 
menjava filmov večinoma teden-
ska, tako da odigramo celotno po-
nudbo, ki jo izvršni distributerji 
ponujajo Sloveniji. Ne zgodi se, da 
katerega kvalitetnega filma naši 
ljudje ne bi mogli videti. Občasno 
sezgodijdaimaCankarjevdom po-
sebno kvalitetno ponudbo, ostala 
Slovenija pa teh filmov nima. Can-
karjev dom je nekaj posebnega, to 
drži. Ta program ni program, o ka-

terem bi se bili dogovorili za upor-
abo v širšem slovenskem prostoru. 

Za vse leto potrebujemo za konti-
nuiran program okrog 250 filmov, 
v ponudbi za eno leto pa je okoli 
160,170 filmov. Razliko zapolnijo 
reprize. Torej filmov nikakor ne 
izpuščamo iz programa, pačpa sko-
zi celotno leto razporedimo pro-
gram glede na terminske možnosti, 
ki nam jih dajejo slovenski distrib-
uterji. Razlika nastaja v času pred-
vajanja. Ptuj je pri distributerjih na 
vrednostni lestvici od 6. do 10. mes-
ta, kar je odvisno od programa, ki 
ga naši izvršni distributerji ponu-
jajo. In s takšno zamudo prihajamo 
tudi do filma. Sočasno, ko vrti film 
Ljubljana, Maribor ali Celje, ga na 
Ptuju ni, pač pa nekaj za tem." 

Kakšen odnos ima ptujski kino 
do s lovenskega filma? Vidimo 
vse slovenske filma, ki so na spo-
redu v Sloveniji? 

Srečko Šneberger: "Če bi me 
vprašali za zadnji film na Sloven-
skem,bi moral temeljito razmisliti. 
Mislim, da je bil zadnji, ki smo ga 
igra l i . Babica gre na jug. Bil je 
s rednje zanimiv za gledalce. Na 
žalost je odnos do slovenskega fil-
ma v ce lo tn i Sloveni j i nespre-
jemljiv; v celotni Sloveniji bi bilo 
p o t r e b n o o tem razmis l i t i , saj 
domačemu filmu ne dajemo enake 
vrednosti kot drugim kulturnim 
dobrinam. Zelo malo filmov se po-
sname v Sloveniji na 35-milimetrs-
ki trak, ki jeprimeren za predvajan-
je v kinematografih, več jih vidimo 
na televiziji." 

M. Zupanič 

SreckoSneberger 



Z A Z D R A V O Ž I V L J E N J ^ 

Finska beseda savna pomeni način kopanja, vrsta mešane vroče parne in hladne kopeli. 
Izvira iz Finske, kjer skorajda povsod na obrežjih različnih voda stojijo majhne lesene 
kopalne hišice. Redno obiskovanje savne enkrat tedensko je njihova prastara navada. 
V savni se umivajo, znojijo, trepljajo (efekt masaže) z brezovimi metlicami, oblivajo z 
mrzlo vodo, nato pa se spet izpostavljajo vroči pari. Ta način kopanja oz. kopeli se je iz 
Finske razširil po vsem svetu. 

Pri te j i zmen ju joč i kopel i pri-
haja do ogrevanja telesa v vročem 
suhem zraku in h la jenja z zrakom 
in mrzlo vodo. 

# Kako deluje savna na telo? 
Pri veliki vročini v savni se naše 

telo brani z znojenjem in razširitvi-
jo ožilja v koži. S tem varovalnim 
delovanjem želi telo obdržati nor-
malno telesno temperaturo. Ožilje 
v koži serazširi, pri čemer se izpraz-
nijo vse krvne deponije. S tem se 
količina krvi v obtoku poveča, pre-
tok pa pospeš i . S r čn i u t r i p se 
poveča do 50%. 

V fazi ohlajevanja se povečana te-
lesna temperatura spušča na izho-
diščno vrednost. 

Ogrevanje in ohlajanje tako delu-
je na no t ran je organe in živčevje 
kot krepitev njihovih funkcij . 

# Ka j se dogaja pri ogrevanju 
telesa? 

-znojenje, 
- n o r m a l i z a c i j a a r t e r i j s k e g a 

krvnega pritiska, 
- sp ros t i t ev miš ic in ps ih ična 

sprostitev, 
- razstrupl jevanje ( tudi ledvice 

pospešijo svojo delo). 
# Kaj se dogaja med ohlajevan-

jem telesa? 
- normalizacija telesne tempera-

ture, 
- napolnitev krvi s kisikom, 
- krepitev perifernega ožilja. 
# Skupno delovanje: 
- krepitev srca in ožilja, 
- čiščenje kože in pospešeno ob-

navljanje celic, 
- u t r jevanje in krepitev odpor-

nosti organizma, 
- vzpodbujanje delovanja hipofi-

ze in nadledvične žleze. 
# Kako se savnamo? 
V savni so običajno 2-3 police oz. 

klopi, zadnja, zgornja, je meter pod 
stropom. Svež zrak prihaja od zu-
naj do peči in nato kroži po savni. 
Da tega kroženja ne zmotimo, upo-
rabljamo za sedenje brisače, ki vpi-
jajo znoj. Iz istih razlogov ne pre-
krijemo vsega ležišča. 

Kakršnokoli oblačilo ali kopalke 
zadržujejo znoj, ki lahko kožo na-
draži.Po obveznem umivanju se do 
suhega obrišemo, da se koža hitro 
ogeje, telo pa se prične hitreje zno-
jiti. 

Pri savnanju je potrebno upošte-
vati svoj občutek "Dovolj sem se-
gret, pot rebujem hlajenje!" To še 
posebej velja za začetnike, pri kate-
rih se mora telo šele naučiti znojen-
ja. 

Preden savno zapustimo, najprej 
sedemo, če smo ležali, da se krvni 
obtok normalizira . Ne vstajajmo 
hitro, ker je to velik napor za srce in 
krvni obtok. Ko stopimo iz savne, 
najpre j ohladimo dihala. Nato se 
ohladimo z mrzlo vodo, in sicer od 
stopal proti srcu. Šele potem lahko 
gremo v bazen z mrzlo vodo. 

Vsako hlajenje z vodo skrči peri-
ferno ožilje v koži. Da se to norma-
lizira, naredimo toplo nožno kopel 
(do 5 minut) . To lahko ponovimo 
dvakrat in je odlična vaja za krvni 
obtok. Večje število ponavljanj ne 
prinaša nobene koristi. 

Zelo pomembna je pri savnanju 
k o n č n a o h l a d i t e v , s ka te ro pre-
prečimo ponovno znojenje, ko smo 
že ob lečen i ; če p r ide do tega, se 
lahko prehladimo. 

Po s a v n a n j u smo določen čas 
budni , zato se izogibajte savni pred 
spanjem. 

# Savnanje in bolezni 
Bolniki s temperaturo, vnetji no-

tranjih organov, težji srčni bolniki, 
l j ud j e z m o č n i m i sp remembami 
ožilja na možganih ali srcu naj se 
savne i zog iba jo ; enako velja za 
sveže infekte, kot je prehlad v akut-
ni fazi.*Tudi l judje z močnim po-
apnjen jem žil naj nebi hodili v sav-
no. 

Nasploh je primerno, da se ljudje 
z bolezenskimi težavami o more-
bitnem obisku savne posvetujejo s 
svojim zdravnikom. 

# M e d savnanjem ne pi jemo. 
Med savnanjem postane kri gos-

tejša, saj se očisti strupov. Če bi pili 
t e k o č i n e , do tega procesa ne bi 

prišlo, s tem pa bi bil učinek sav-
nanjamanj koristen. 

# Savna in astmatiki 
V suhi vročini savnesebronhial-

namuskulatura sprosti. Ta sprosti-
tev je nasprotna krčem bronhial-
nih mišic, ki povzročajo napad ast-
me. Pospešeno delovanje nadled-
v i čne žleze sp ros t i vege ta t ivn i 
živčni sistem, kar se pri astmatikih 
kaže pozitivno. 

# Ali pri savnanju hujšamo? 
Med savnanjem izgubimo precej 

tekočine, a jo po savnanju hitro na-
domes t imo. Savnanje je lahko v 
pomoč pri hu jšan ju ob upoštevanju 
pr imern ih prehrambenih navad, 
ki slonijo na uravnoteženi prehra-
ni. 

Pri l judeh , ki bi stradali in pri 
tem obiskali savno, lahko pride do 
kolapsa. 

# Starostne omeji tve 
Ob upoštevanju postopnosti in 

pr imernost i temperature in rela-
tivne vlage je savna primerna za vse 
starostne kategorije od 3. leta dalje. 

V kopališčih z bazenom in savno 
se priporoča, da najprej opravimo 
želeno plavalno aktivnost in se šele 
po tem savnamo ( n a j p r e j napor , 
nato počitek). 

# Savna in športniki 
U t r u j e n špor tn ik se po obisku 

savne veliko bolje počuti. 
Pri napornem treniranju in tek-

movanju je telo nasičeno z odpad-
nimi produkt i . Savnanje pospeši 
presnavljanje,pospešiznojenjeins 
tem tudi izločanje produktov pre-
snove. 

prof. Vlado Čuš 
Literatura: 
-AstrandP.O.: Health andfitness 
- Športnomedicinske objave, 

Ljubljana 
- L Fritzsche: Alles iiber sauna ba-

den 
- D. Ulaga: Telesna vzgoja, šport in 

rekreacija 
- K. Felix: Lepota in zdravje 
- Več avtorjev: Naturalzveightloss 

N O G O M E T 

Piii^avejepremiJUimm^Ptiip^ 
Nogometna reprezentanca Slovenije se bo v sredo, 16. novembra, ob 18. uri pomerila v 
kvalifikacijski tekmi za evropsko prvenstvo 1996 z ekipo Litve. Priprave naše reprezen-
tance bodo potekale v Ptuju na stadionu Drave in v Termah. 

Vods tvo s l o v e n s k e r e p r e z e n -
t a n c e je o b j a v i l o š i r š i s p i s e k 
igralcev za s r ečan j e z Li tvo. Na 
pr ipravah, ki se bodo pričele v ne-
deljo, 13. novembra , s p r ihodom 
slovenske r ep rezen tance v ptuj-
ske Te rme , bodo tile igralci: En-
glaro, Novak , B e n e d e j č i č , Bin-
kovski, Zidan, Galič, Križan, Zu-
pan, Gl iha , F lo r j anč ič , Mi lan ič , 
U d o v i č , J e r m a n i š , Č e h , 
Boškovič , Zahovič , D a b a n o v i č , 
P o l j š a k , K o k o l , B l a t n i k in Ru-
donja. 

V ponedeljek bodo treningi do-
poldne v dveh skupinah, popoldne 
ob ob 15. uri pa skupni trening na 
stadionu Drave ter ob 16.30 pogo-
vor z d i rek tor jem reprezentance 
dr. Brankom Elsnerjem in selek-
torjem dr. Zdenkom Verdenikom 
na tribuni ptujskega stadiona. V to-
rek bo ob 11. uri sprejem reprezen-
tance, predstavnikov M N Z in N K 
Drava na občini Ptuj , ob 12. uri bo 
t i skovna k o n f e r e n c a v T e r m a h 
Ptuj ,ob 18. uri pa bo zadnji trening 
slovenske reprezentance na stadio-
nu v Ljudskem vrtu. 

To, da se bo slovenska nogomet-
na r ep rezen tanca p r ip rav l ja la v 
Ptuju , je velik uspeh in naj bi bila 
velika motivacija za ljudi, ki delajo 
v nogometu. Vsekakor je zaželeno. 

da bi si treninge reprezentance og-

ledalo čim več trenerjev in ljubitel-

jev nogometa. 
D .Kla jnšek 

KARATE / POKAL ČEŠKE 

Lidija Cafuta, članica KK Poetovio, je 5. novembra v Pragi 
na mednarodnem turnirju Bohemia Cup osvojila zlato me-
daljo v borbah ekipno in srebrno v borbah posamezno. 

v borbah posamezno je nasto-
pila med mladinkami v kategoriji 
do 53 kg (14 tekmovalk). I. kolo je 
bila prosta, v II. kolu je z 1:0 pre-
maga la d o m a č i n k o Slavo, v III . 
kolu pa s 4:2 Madžarko. Finalno 
borbo je delala s Slovakinjo z re-
zu l ta tom 3:5 in s t em osvojila 2. 
mesto. 

V borbah ekipno je nastopila za 
članice. Slovenska reprezentanca 
je v I. kolu premagala Slovaško z 
2:1, v II. kolu Italijo z 2:0 ter v III. 
Madžarsko z 2:1. Lidija je eno bor-
bo delala neod ločeno , ostalo pa 

zmagala. Njen generalni sponzor 
za "Bohemia Cup" je bil Mizarstvo 
Forb ic i . L id i jo čaka še državno 
prvenstvo konec novembra. 

Med člani slovenske reprezen-
tance, ki je nastopila v Pragi, je Li-
di ja dosegla n a j b o l j š i r ezu l t a t . 
Drugi vidnejši dosežki naše repre-
zentance: Borut Markoše (Trbovl-
je) 3. mesto(-H 80 kg,člani). Jelena 
Mandič(WKSA Maribor) 3. mesto 
(-1- 60, mladinke) in Idrija 2. mesto 
kate ekipno. 

•fr S. Vogrinec 

^ H 

Š^nska alim|it{slia 
if«|ir«Kentanc«i m Pliiiii 
Vodstvo Šahovskega društva Lipa Ptej je izvedlo številne vrhunske prireditve, ki gotovo 
zaslužijo vso pozornost. 

v gosteh so imeli članice olim-
pi jske šahovske r ep rezen tance , 
ki so se v mote lu P o d l e h n i k po 
p r o g r a m u zveznega s e l e k t o r j a 
M N D a n i l a P o l a j ž e r j a in pod 
s t r o k o v n i m v o d s t v o m ukra j in -
skega VM Andriana Mihalčiš ina 
(VM Mihalčiš in je zadnji dve leti 
član ŠD Lipa Ptuj , bil pa je tudi v 
štabu svetovnega prvaka Karpo-
va) teden dni intenzivno pripravl-
jale za nas top na olimpiadi od 1. 
do 15. decembra v Moskvi. Na ti-
skovni konferenci je predsednik 
Š D L i p a p o r o č a l o p r i p r a v a h 
"svojih" va rovank , podpredsed-
nik Šahovske zveze Slovenije Bo-
ris Kut in pa o akt ivnost ih zveze 
pred odhodom na olimpiado. 

Po novinarski konferenci sta se 
prvič v zgodovini srečali ženski re-
prezentanci Slovenije in Hrvaške 
na dvokrožnem prijateljskem dvo-
boju. Gostje so bile izrazite favori-
tin je tako po ratingu kot po titulah. 
Prvo srečanje so dobile s 4:0, pov-
ratno pa 3:1. Remizirali sta le Anita 
Ličina in Nataša Krmelj, prva pro-
ti MM Vlasti Maček, druga proti 
MM Tanji Belamarič. Kiti Grosar 
in Narcisa Mihevc pa sta morali 
obakra t podp isa t i p reda jo prot i 
M M Mir jani Petek oziroma M M 
ZoriciPuljek. 

V soboto je bil še v organizaciji 
ŠD Lipa P tu j in pod genera lnim 
s p o n z o r s t v o m "Caissa t r ade" 
odprti mednarodni vikend turnir , 
na katerem je nastopilo 47 šahistov 
in šahistk. Zmagal je hrvaški VM 
Zdenko Kožul s 7,5 točkami, 2. Ser-
nek, 3. Mohr (oba 7)..., 12. Robert 
Roška r 5,5 i td . N a g r a d o za naj-
boljšega igralca s slovenskim ratin-
gom 2150 jeprejel mladinec Robert 
Roška r , od 1255 do 2300 Vojko 
Srebrnič, nagrado za najboljšo žen-
sko pa sta si razdelili hrvaški M M 

Tanja Belamarič in Zorica Puljek s 
5 t očkami . S lovenske reprezen-
tantke so osvojile naslednje število 
točk: Narcisa Mihevc in Kiti Gro-
sar 4,5; An i t a L i č ina in Nataša 
Krmelj po 4 točke. 

Sodniški del prireditev so opra-
vili sodniki ŠD Lipa P tu j na čelu z 
m e d n a r o d n i m s o d n i k o m F I D E 
Jankom Bohakom ob pomoči zvez-
n ih sodn ikov Borisa Ž lendra in 
Ferda Supančiča. 

Silva RAZLAG 

Selektor ženske reprezentance MM Danilo Polajžer s svojimi varovankami: Ani-
to Ličina, Natašo Krmelj, Kiti Grosar in Narciso Mihevc. 

BOKS 

Boksarski klub Ptuj uspešno izvaja program tekem v domačih in tujih ringih. Tako so v 
soboto, 5. novembra, na povabilo BK iz St. Veita na avstrijskem Koroškem pred okoli 
500 gledalci in ljubitelji boksa zopet slavili. 

Za dvoboj so se boksar j i obeh 
k l u b o v ( d o m a č e g a in gos tu -
j o č e g a ) d o b r o p r i p r a v i l i in 
ojačali . T a k o sta s P tu jčan i tek-
movala bra ta Poš iz BK Sloven-
ska Bistrica, z Avstrijci pa Hessl , 
ki je koroški prvak. 

Z lepimi borbami ter kvalitetni-
mi in d o p a d l j i v i m b o k s o m so 
Ptujčani premagali gostitelje z re-
zul ta tom 10:6. Izredno dobro so 
boksali Boris Horvat, Dejan Zavec 
inArman Krajnc,kisoprepričlj ivo 
premagali svoje nasprotnike. Iz-
redno je navduši la zadnja borba 
med Hrvatom in Hesslom. Sloven-
ski državni prvak v srednji katego-
riji Boris Horvat ga je prepričljivo 
premagal. 

Po končani tekmi so posamezni-
ki takole opisali svoje vtise: 

Boris Horva t : Na t ekmovan je 
sme šel fizično in psihično dobro 
p r i p r a v l j e n , saj sem pr ičakoval 
težko borbo z znanim in kvalitet-
nim avstrijskim boksarjem. Zelo 
me je navdušilo občinstvo, ki naju 
je izredno vzpodbujalo. Vesel sem 
spet zmage več; imam jih že več kot 
štirideset. 

D e j a n Zavec , boksar ve l t r ske 
kategori je : Boksal sem s f iz ično 
močnejšim, pa tudi zelo izkušenim 
boksarjem, ki se namerava profe-

s iona l iz i ra t i . V težki borb i sem 
spoznal nasprotnikovo šibko točko 
in ga uspel v drugi rundi premagati 
sK.O. 

Albin Mere , trener: S tekmoval-
ci sem zelo zadovoljen, saj so se vsi 
srčno borili in branili barve našega 
kluba,s tem pa tudi v tujini promo-
virali Ptuj. Zlasti sem bil navdušen 
nad boksom, ki so ga prikazali Hor-
vat, Zavec in Vojko Poš iz Sloven-
ske Bi s t r i ce . Žal Avs t r i j c i n i so 
p o s k r b e l i n a s p r o t n i k o v vsem 
našim boksarjem, čeprav smo v do-

govorjeni tekmi to zahtevali. 
J a n k o G a b r o v e c , p r e d s e d n i k 

boskarskega kluba: Gosti tel j i so 
nas lepo sprejeli v prelepi dvorani 
in poskrbeli za kolegialno tekmo in 
vzdušje, kakršno zahteva boks kot 
p lemeni t i ol impijski šport. Tud i 
mi smo se potrudili, saj smo z avto-
busom peljali zraven navijače in 
p tu j ske kurente . Slednj i so pred 
n a s t o p o m p o s k r b e l i za p ravo 
vzdušje in bili seveda pospremljeni 
z bučnim aplavzom. 

J anko Mlakar 

Ptujski boksarji med vadbo v novih prostorih z novim ringom v Športni dvorani 
Mladika. Foto: Kosi 

KOŠARKA / DRŽAVNA C LIGA - VZHOD 

KK Ptuj - KK GD 
Hrastnik 75:105 
(32:61) 

KKPtuj: Kukovec, Damiš (21), 
Jagarinec (16), Majal, Arnuš (2), 
Rozman (10), Siračevski (5), Hodnik 
(14), Bojnec (6), Indžič, Janžekovič 
(1). Trener Bedenik. Sodni-
ka- Zibert (Lj.), Košir (Vrhnika). 

Ptujski košarkar ji so v sobota, 29. 
oktobra, v 4. kolu C lige (vzhod) 
gostovali v Hras tn iku prot i K K 
"GD" Hrastnik. Začetek tekme je 
bil zelo izenačen. V12. minuti jebil 

rezultat 26:25 za K K Ptuj . V nas-
l e d n j i h o s m i h m i n u t a h so 
domačini naredili ogromno razli-
ko in že v prvem polčasu odločili 
tekmo (61:32). K takšnemu izidu 
prvega polčasa sta pripomogla sod-
nika, ki sta dopust i la zelo grobo 
igro domačinov. V drugem polčasu 
sta se sodnika normalizirala in igra 
je bila spet izenačena (44:43). 

Kljub porazu velja pohvaliti Ta-
deja Bojneca, ki je z odličnimi blo-
kadami, predvsem na koncu druge-
ga dela, prestregel marsikateri koš 
domačinov. 

F. Majal 

STRELSTVO/ Občinska ligo 
Strelci v nacionalnem programu s 
serijsko zračno puško so svoja tek-
movanja začeli z jesnskim prvenst-
vom, ki se ga je udeležilo osem ekip 
z več kot sedesetimi posamezniki. 
Rezultati: ekipno -1. Petoviaavto,2. 
Dornava , 3. Trnovska vas; posa-
mezno - 1. Stanko Vrtič, 2. Franc 
Lendero, 3. Marjan Gril. 
Tehnična komisijapri OSZ je tudi za 
sezono 1994/95 organizirala občin-
sko ligo s serijsko oz. puško in strelci 
so opravili že dve koli. 
Rezultati ekipno: I. kolo - Petovia-
avto I, MIP Ptuj, Dornava; II. kolo: 
Petoviaavto I, Kidričevo, Juršinci. 
Med posamezniki vodi po dveh ko-
lih Zvonko Hajduk, ekipno pa Peto-
viaavto I. Albina M. 



Rokometne vesti 

Rokometašiso v dveh tednih odigrali tri prvenstvene kroge. Drava je v soboto, 

29. oktobra,v Ptuju po dobri tekmi s 17:27 izgubila s sicer oslabljenimi držav-

nimi prvaki, Pivovarno Laško iz Celja. Prejšnjo sredo je nastopila v Hrpeljah, 

kjer so jo Primorske novice premagale s 24:20. Sinoči pa je v Ptuju odigrala 

povratno pokalno tekmo s škofjeloškim Šeširjem, ki je prvo tekmo dobil s 

25:17. Posnetek je z zanimive in dobro obiskane tekme z državnimi prvaki v 

Ptuju. Fofo:l.kotar 

DRAVA-PREVENT 22:22 
(11:13) 

Ptuj - športna dvorana Center, 
g ledalcev okoli 400, sodnika: 
Tomičiz Celja inSkubiciz Ljublja-
ne. 

Drava: Kraiuhaker, Novak 2, Pi-
sar, Osterc, Privšek 3, Terbuc, Hrnja-
dovič 4, Mlakar, A. Potočnjak 4, N. 
Potočnjak 2, Vugrinec 5, Sagadin 1, 
Mlakar. 

Rokometaš i p t u j s k e Drave so 
srečanje z igralci iz Slovenj Gradca 
pričeli nekoliko slabše. Gostje so 
povedli, domačini pa so jih vedno 
lovili. V18. minuti so gostjepoved-
li s štirimi zadetki razlike. Izkoris-
t i l i so n a m r e č d o k a j s l abo igro 
P tu jčanov v napadu in obrambi . 
Domačini so nekoliko boljezaigra-
li le pred koncem prvega polčasa, 
ko so uspeli razliko znižati na dva 
zadetka. 

Drug i polčas je po teka l v zna-
m e n j u bo l j še igre obeh ek ip . 
Domačini so goste ujeli pri rezulta-
tu 17:17.Zadnjeminutesobilezelo 
razburljive. Pri vodstvu domačih z 
22:21 v zadnji minuti so domačini 
imeli napad. Žal sta slaba sodnika 
dosodila prekršek Renata Vugrin-
ca v napadu, ki sta ga videla samo 
ona.Na semaforju je ostalo do kon-
ca srečanja samo še sedem sekund. 
Takrat je delegat srečanja uro vrnil 
še za sedem sekund nazaj. Gostje so 
to ponudbo seveda z veseljem spre-
jeli, domačinom pa je zmanjka lo 
časa za organiziran napad. Izsilili 
so samo strel z devetih metrov, a ga 
niso uspeli realizirati. 

S pomočjo sodnikov in delegata 
je druga točkaodšla na Koroško. Že 
v prejšnji sezoni sodniki Dravi niso 
bili naklonjeni, letos pa ješe slabše. 
Rokometno zvezo Slovenije bo po-
trebno resno opozoriti na sojenje, 
saj nekateri sodniki res ne sodijo 
tja, kamor jih delegirajo. Ali je to 
zavestno naperjeno proti ptujskim 
rokometašem ali naključje? Hono-
ra r j i s o d n i k o v na r o k o m e t n i h 

igriščih niso tako majhni in pred-
stavljajo kar nekaj v klubski blagaj-
ni, zato lahko pričakujemo vsaj ko-
rektno sojenje. 

Danilo Klajnšek 

PVRAMIDIA - FUŽINAR 
31:22(16:10) 

Dvorana v Veliki Nedelji, sodni-
ka Brumec in Muzlovič(oba iz Ma-
ribora) 

RKPyramidia: Baklan, Hadžet, 
M. Sandor 1, Zabavnik, Rihtarič, 
Roškar 7, Kostanjevec 9, Ivančič 4, 
Žnidarič, F. Šandor 5, Ranfl S, Te-
meni. 

Rokometa š i iz Moškan jcev so 
tudi v predzadnjem kolu jesenske-
ga dela državnega prvenstva brez 
težav opravili s svojim nasprotni-
kom - ekipo RK Fužinar z Raven. 
Resne j e so se gos t je up i ra l i le v 
začetnih minutah, nato je igra pri 
slednjih odlično stekla. Razigrala 
sta se zlasti Kostanjevec in Roškar 
in skupaj dosegla več kot polovico 
golov za Pyramid io . Rezultat ob 
koncu srečanja je samo potrdil pre-
moč Pyramidie. 

PREVENT-PVRAMIDIA 
23:17 

š p o r t n a dvorana v Slovenj 
Gradcu, sodnika Dobrišek in Pod-
lunšek (Velenje) 

Pyramidia: Sok, Rihtarič, M. 
Sandor 3, Zd. Roškar, Hrga, Zl. 
Roškar 1, Kostanjevec 1, Ivančič 3, 
Žnidarič, F. Šandor 6, Ranfl 3, Te-
meni. 

V zadnjem kolu jesenskega dela 
prvenstva v III. SRL je Pyramidia 
gostovala v Slovenj Gradcu. Roko-
metaši Pyramidie so dobro začeli, 
igrali zavzeto, a tik pred odmorom 
je Prevent nekoliko ušel, izid je bil 
13:9. V drugem delu so gostje na-
daljevali z dobro igro, se nasprotni-
ku povsem približali, žal pa ostali 
nemočn i ob milo rečeno čudnih 
sodniških odločitvah. 

Manja Bezjak 

JURSINCI / STREUANJE Z ZRAČNO PUŠKO 

Naslednje kolo konec 
novembra 

v petek, 4. novembra, se je v 
Juršincih končalo prvo kolo sloven-
jegoriške lige v streljanju z zračno 
puško. Sodelovalo je osem ekip - po 
dve iz Dornave, Gomile, Juršincev 
in Trnovske vasi. 

Med posameznikise je najbolje uvr-
stil Franc Čeh, Dornava (151 krogov), 
drugi je Alojz Raušl, Gomila (149), in 
tretiiBrunoŠincek,Dornava(148). V 
skupni razvrstitvi vodi SD Dornava s 
577 krogi pred Gomilo(69) in Juršinci 
(554). 

Naslednje kolo bo konec meseca v 
Trnovski vasi. »^TM 

Nogometne vesti 
2. SLOVENSKA LIGA 

Slika: Odhod sodnika Kerčmana v 
spremstvu varnostnikov, redarjev in 
policije, ki so ga čuvali pred besnimi 
navijači Drave, saj so ti z njim želeli 
obračunati. Foto: KOSI 

Rezultati 13. kola: Štajerska pivo-
varna - Dravinja 1:1, Slovan - Filc 
Mengeš 0:0, Napredek Domžale -
Radeče Papir 0:1, Rudar - Solinar Pi-
ran 1:0, Drava - Nafta 1:1, Elan - Za-
gorje 0:0, RCS Gramatex- Beltrans 0:2 
in Steklar - E^a Šmartno 0:2. 

Pari naslednjega kola: Beltrans -
Nafta, Zagorje - Drava, Filc Mengeš -
Elan, Era Šmartno - Slovan, Radečen 
Papir - Steklar, Solinar Piran - Napre-
dek Domžale, Dravinja - Rudar, RCS 
Gramatex- Štajerska pivovarna. 

D R A V A - NAFTA 1 :1 ( 1 : 0 ) 
Ptuj - stadion Drave, gledalcev 

okoli 250, sodnik Kerčmar iz 
Hodoša. 

Drava: Klinger, Korez, Krajnc, 
Janzekovič, Ramšak, Lončarič, Hoiko, 
Tomaž Emeršič, Žolek, Milan Emeršič in 
Pučko. 

Ptujski nogometaši so proti lendav-
ski Nafti nastopili močno oslabljeni. 
Nekaj igralcev je manjkalo zaradi 
poškodb, nekaj pa zaradi kartonov. 
Sprememba je bila tudi na trenerski 
klopi: ekipo je namesto Jožeta Hadler-
ja vodil Osman Zemunovič. 

K l jub oslabl jenost i so P tu jčan i 
pričeli zelo napadalno. V 8. minuti je 
imel veliko priložnost Žolek, ki je 
streljal z leve strani, vendar je vratar 
gostov strel ubranil. V 20. minuti je 
Milan Emeršič lepo prodrl po desni 
strani, poslal žogo pred vrata gostov, 
vendar je domači napadalec Žolek sla-
bo streljal z glavo. V 33. minuti je bil 
narejen prekršek nad domačim igral-
cem T. Emeršičem. Ivo Lončarič je iz-
vajal prosti strel z razdalje več kot 30 
metrov in zadel levi zgornj i kot vratar-
ja Nafte ter povedel domačine v zas-
luženo vodstvo. 

Tudi drugi polčas so domačini začeli 
podjetno. Po prekršku na robu kazen-
skega prostora nad Žolkom je prosti 
strel izvajal Tomaž Emeršič in zadel 
vratnico. Nekaj minut za tem je gostu-
joči obrambni igralec Žalik igral v ka-
zenskem prostoru z roko, a sodnik ni 
dosodil oči tne ena js tmet rovke za 
domačine. Tudi v nadaljevanju druge-
ga dela so domačini imeli še nekaj pri-
ložnosti, pa žal niso končale v mreži 
Nafte. V zadnjih desetih minutah so 
bili gostje nekoliko boljši nasprotnik. 
Ko so že vsi pričakovali, da bo sodnik 
odpiskal konec srečanja, so gostje v 95. 
minuti izenačili rezultat. Razlogov za 
podaljšanje ni imel. Njegova ura je res 
merodajna, le da jo je imel tokrat navi-
to v korist gostov. Verj etno pove nekaj 
tudi podatek, da glavni sodnik prihaja 
iz istega konca kot tokratni Dravin na-
sprotnik. Žalostna slika za tlogomet v 
Sloveniji pa je, da so morali sodniki za-
pustiti stadion v Ptuju v spremstvu 
klubskih redarjev, funkcionarjev in 
seveda policije, saj so domači navijači 
hoteli "pogovor" s sodnikom. 

Danilo Kljanšek 

3. SLOVENSKA LIGA-VZHOD 
Rezultati tekem 12. kola: KOB 

Ford - Caissa 4:0, Impol - BEBB Bak-
ovci 2:2, Pohorje - Šentjur 1:1, Po-
brežje - Dravograd 1:2, Slovenj Gradec 
- Kovinar0:2, Renkovci - Svoboda3:1. 
1.CAISS A J I 8 1 2 26:17 17 
2.ŠENTJU R 12 7 2 3 33:14 16 
3.BEBBBAK0VC I 11 6 3 2 32:11 15 
4 . K 0 B F 0 R D 11 7 1 3 32:16 15 
5. DRAVOGRAD 11 7 1 3 20:20 15 
6 . I M P 0 L J I 5 3 3 20:15 13 
7 .P0H0RJE 11 4 5 2 19:16 13 
B.RENKOVCI 11 4 2 5 14:14 10 
9.K0V1NAR - 2 11 4 3 4 11:13 9 
10.MMVSTARŠ E 11 3 2 6 9:13 8 
11. SLOVENJ GRADEC 11 1 2 8 9:25 4 
12 .SV0B0DA 11 1 2 8 12:30 4 

13.P0BREZJE 11 1 1 9 11:44 3 

Razpored tekem 13. kola: sobota, 
12. novembra, ob 13.30: Caissa - Im-
pol, MM V Starše - Pobrežje, Svoboda -
KOB Ford, Kovinar - Renkovci, Dra-
vograd - Slovenj Gradec, BEBB Bak-
ovci - Pohorje. Šentjur je prost. 

KOB FORD - CAISSA 
A L U M I N I J 4 : 0 ( 1 : 0 ) 

Igrišče v Zg. Kungoti, gledalcev 
150, sodnik Krajnc iz Gornjega Gra-
da. 

Caissa Aluminij: Budimir, Kaučevič, 
Žitnik, Grbavac, Emeršič, Izlok Fridl, 
Franc Fridl, Hojnik, Pavlič in Kmetec. 

Na gostovanju v Zgornji Kungoti so 
nogometaši iz Kidričevega doživeli 
visok poraz, kakršnega ni n ihče 
pričakoval, še posebej po igri v prvem 
polčasu. V 16. minuti je s približno 10 
metrov Hojnik streljal preko gola 
domačih vrat, dve minuti kasneje je 
Pavlič lepo podal na levo stran do 
Kmetca , ta je preigral domačega 
obrambnega igralca, se znašel sam 
pred vratarjem, vendar je ta strel ubra-
nil. V 33. minuti je sodnik Krajnc po-
daril domačinom enajstmetrovko in ti 
so jo spremenili v zadetek. V 44. minu-
ti je Pavlič zadel vramico. 

V drugem polčasu smo najprej videli 
veliko priložnost Grbavca, a s petih 
metrov ni zadel domače mreže. V na-
daljevanju pa so igrali Caisse Alumini-
ja močno popustili. Domačini so to iz-
koristili in dosegli tri zadetke, pa bi 
lahko še katerega. Za nameček pa je 
drugi rumeni karton dobil I. Fridl. 

V zadnjem jesenskem kolu proti eki-
pi Impola iz Slovenske Bistrice bodo 
morali Kidričani, če želijo prezimiti 
na prvem mestu, pokazati veliko več. 
Tokrat so razočarali z igro v drugem 
polčasu. 

Danilo Klajnšek 

1. MEDOBČINSKA LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem 11. kola: Videm -

Pragersko 3:1, Gerečja vas - Dornava 
0:0, Slovenja vas - Žoga Stojnci 3:1, 
Rogoznica - Središče 1:1, Hajdina -
Bukovci 4:1, Meggi Tours Fly Mar-
kovci-BočO:3. 

2. MEDOBČINSKA LIGA MNZ PTUJ 
Rezultat zaostale tekme 2. kola: Sp. 

Polskava - Grajena 1:8. 
1. GORIŠNICA 9 7 1 1 27:14 15 

2.APA^E. „ 9 7 O 2 20:13 14 

3.P0DVINCI -1 9 5 1 3 28:18 10 

4.MLADINE C 9 5 O 4 17:20 10 

5. GRAJENA -1 9 5 O 4 26:17 9 

6.TRŽEC . 9 3 3 3 19:18 9 

7 .HAJD05 E 9 3 1 5 23:17 7 

8.PAG0LESK0VEC -1 9 2 2 5 22:22 5 

9.SK0RBA 9 1 2 6 13:26 4 

lO.SP. POLSKAVA 9 , 1 2 9:39 4 

MLADINSKA LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem 12. kola: Bukovci -

Gerečja vas 4:0, Rogoznica - Hajdina 
0:2, Boč - Dornava 2:2, Slovenja vas -
Videm 1:1, Žoga Stojnci - Pragersko-
Polskava 4:3, Gorišnica - Impol 0:1, 
prekinjeno. 

1.VIDE M 11 9 2 O 50:7 20 

2. IMPOL -1 11 8 1 2 27:12 16 

3. HAJDINA 11 7 1 3 41:13 15 

4. DORNAVA 11 6 3 2 28:11 15 

5.Ž0GAST0JNC I 11 6 1 4 31:24 13 

6.G0RI^NICA -1 12 6 1 5 34:23 1 2 

7.PRAGERSK0-P0LSKAVA...11 4 3 4 25:16 11 

8.BUKOVC I J I 4 3 4 24:20 11 

9 .R0G0ZNIC A 11 4 2 5 29:20 1 0 

10.BO ̂  11 3 2 6 24:31 8 

11.MTFMARKOVC i 11 2 2 7 10:44 6 

12. SLOVENJA VAS 11 2 1 8 11:40 5 

13.GEREČIAVA S 11 O O 11 5:78 O 

Razpored tekem 13. kola: sobota, 
12. novembra, ob 13.30: Impol - Bu-
kovci, Pragersko-Polskava - Meggi 
Tours Fly Markovci, Videm - Žoga 
Stojnci, Dornava - Slovenja vas. Ha j di-
na - Boč, Gerečja vas - Rogoznica. 

Branko Lešnik 

V I D E M / NOVI PROSTORI NOGOMETAŠEV 

Nogometaši Nogometnega kluba iz Vidma imajo po dolgih 
letih svoje klubske prostore ob novo urejenem igrišču. V 
urejeni montažni hišici so uredili slacilnice, sanitarije, sobo 
za uradne osebe, v prihodnje po nameravajo opremiti še 
klubsko sobo in prostor za vso priznanja ter pokale. 

Ob urejenem igrišču so klubski prostori. Foto: D. Stene 

Sicer pa N K Videm danes šteje 
kar 90 članov, imajo tri tekmovalne 
ek ipe : pionirsko, mladinsko in 
člansko, vsi pa dosegajo dobre re-
zultate. Kot jepovedal Božo Varni-
ca, tajnik kluba, so se v tekmovalni 
sezon i 1992/93 u v r s t i l i v me-
dobčinsko A ligo in zamenjali ce-
lotno vodstvo kluba. Tako je danes 
predsednik kluba Friderik Bradč, 
njegov namestnik Božidar Novak, 
blagajnik je Franc Koderman, taj-
nik pa Božo Varnica. 

Videmski nogometaši, kot je po-
vedal Varnica, so imeli kar precej 
časa težave okrog lastnih prostorov 
kluba. Začasno so si slačilnice ure-
dili v bližnji dvorani, vendar je bil 
objekt ob igrišču že nuja in seveda 
pogoj za igranje v obstoječi ligi. V 
času gradnje nove šolske stavbe in 
rušenja nekaterih prostorov stare 
zgradbe so videmski nogometaši in 
njihovi mentorj i veliko pomagali 
in s tem pridobili mnogo sredstev, 
ki so jih poznejeuporabili za nakup 
montažne zgradbe. Precej sredstev 

je dala t u d i v i d e m s k a k ra jevna 
skupnost, pomagali so številni spo-
nozorji, krajani in simpatizerji klu-
ba. Kot je povedal Varnica, so imeli 
na začetku precej težav s pridobit-
vi jo zemlj išča, vendar so tudi to 
uspešno uredili. 

Ob novi stavbi so v tem letu poso-
dobili še igrišče, skupaj s krajevno 
skupnostjo in šolo pa so zgradili as-
faltno igrišče. Odprli so ga v avgus-
tu s Slovenskim revialnim poka-
lom. 

Letošnji rezultati kažejo na do-
bro igro vseh treh ekip, saj so pio-
nirji v tem času na drugem mestu, 
m l a d i n c i k r e p k o drž i jo prvega, 
člani pa so na tretjem mestu. V nas-
lednjem letu si v članski vrsti želijo 
na prvo mesto in s tem v tretjo ligo, 
ob igrišču pa nemeravajo urediti še 
varnostno ograjo. Želijo si, da bi na 
Vidmu zaživela še kakšna športna 
panoga, slovesno pa naj bi igrišče in 
k l u b s k e p r o s t o r e o d p r l i v nas-
lednjem letu. 

Tatjana Mohorko 

O D B O J K A 

MARCEL-RUSE 3:0 
Marcel: Gojkovičeva, Gojkoškova, 

Pavlinova, Godčeva, Marta in Marjeta 
Emeršič, Zenunovičeva, Klajderičeva in 
Vindiševa. 

Ptujčanke so srečanje petega kola 
začele zelo prepričljivo. Nekajkrat so 
bile učinkovite za napadalnim blo-
kom in igrale zanesljivo v polju. Gost-
je so poizkušale s številnimi menjava-
mi in izkoristile tudi oba odmora, 
vendar nikakor niso prišle do prave 
igreobmreži. Rezultat v nizih 7,12,2. 

MARCEL-ŠENTVID 3:1 
Igralke Marcela so v šestem krogu 

II. državne odbojkarske lige gostile 
trenutno drugouvrščeno ekipo Šent-
vid iz Ljubljane ter srečanje rešile v 
svojo korist z rezultatom 3:1 lažje, kot 
je bilo pričakovati. Domačinke so 
igrale zanesljivo v polju in z napadal-
n im blokom so prišle do vodsrva6:1, a 

so gostje s čestimi menjavami in z dve-
ma odmoroma domačinke zmedle, re-
zultat znižale in na koncu zmagale v 
prvem nizu. To pa je bilo vse. Nekoli-
ko močnejši odpor so Ljubljančanke 
nudile le v četrtem nizu. Rezultati ni-
zov: 10:15,15:9,15:5 in 15:12. 

V naslednjme kolu bodo igralke 
Marcela gostovale v Šoštanju, kjer se 
bodo srečale z ekipo Kaj uh Šoštanj. 

PTUJ - DOMŽALE 0:3 
Igralci Domžal so zlahka opravičili 

vloga favorita, saj so imeli ves čas igro 
v svojih rokah. Domačini so nekoliko 
močnejši odpor nudili le v tretjem 
nizu, ko so osvojili 10 točk, a to je bilo 
vse, kar so lahko storili proti glavne-
mu favoritu za osvojitev prvega mesta 
v ligi. Rezultat v nizih:-5,-4,-10. 

V naslednjem kolu bodo igralci 
Ptuja gostovali v Radencih. 

I.Z. 

JUDO 

Končano predtekmo-
vanje, sedaj finale 

v finalu prve slovenske lige v 
judu bodo v začetku decembra 
nastopile ekipe Impola iz Sloven-
ske Bistrice, Olimpije iz Ljublja-
ne in Iva Reye iz Celja. Tako je 
odločil drugi krog lige, ki je bil v 
soboto, 29. oktobra. Ptujska Dra-
va bo nastopila na turnir ju za uvr-
stitev od 4. do 6., Gorišnica pa od 
7. do 9. mesta. Drava je bila nam-
reč druga na turnirju v Ljubljani, 
Gorišnica pa tretja v Slovenski 
Bistrici. 

I.k. 
NAMIZNI TENIS 

Nastop v Bratislavi 
Državna reprezentanca kade-

tinj, ki jo vodi ptujski trener Ivo 
Pša jd , je nastopi la na močnem 

Turnirju narodov v Bratislavi, na 
katerega je šest držav, med njimi 
t u d i m o č n i M a d ž a r s k a in 
Nemčija, poslalo 20 ekip. Ptujski 
reprezentantki Martina Safran in 
Špela Lukner sta se dobro odreza-
li, saj sta se v posamični konku-
renc i uvrs t i l i v prvo polovico, 
ekipa pa se je uvrstila na delitev 
mest od 9. do 12. Finančne težave 
zveze za ta nastop so prebrodili z 
donatorstvom ptujskega podjet-
nika Ivana Gomilška. 

I.k. 
NOGOMET 

Tečaj za sodnike 
M e d o b č i n s k o druš tvo nogo-

metn ih sodnikov bo v ponedel-
jek, 14. novembra , ob 18. uri v 
društvenih prostorih v Dravski 
ulici začelo tečaj za nove sodnike. 

I.k. 



»o MIRKO KOSTANJEVEC / PRIKAZ PRAVNIH PREDPISOV - I I I . 

# Obravnavanje in odločanje 
na ustavnem sodišču 

Ustavno sodišče obravnava za-
deve na ne javni seji ali na javni 
obravnavi. Na nejavni seji oziroma 
na javni obravnavi mora biti nav-
zoča večina vseh sodnikov ustavne-
ga sodišča. O zadevah iz 21. člena 
ZUS,o katerih sem pisal,odloči us-
tavno sodišče z večino glasov vseh 
sodnikov. Predsednik in sodniki 
u s t avnega sod išča se ne s m e j o 
vzdržati glasovanja. Sodnik, ki ne 
soglaša z odločitvijo ali obrazložit-
vijo sprejete odločbe, lahko napove 
ločeno m n e n j e in ga mora pred-
ložiti v roku, določenem s poslov-
nikom ustavnega sodišča. V objavl-
jeni odločbi je navedeno , kater i 
sodnik je dal določeno mnenje. 

# Imuniteta sodnikov ustav-
nega sodišča 

S o d n i k i u s t a v n e g a sod i šča 
uživajo imuniteto, kar pomeni, da 
niso kazensko odgovorni za glaso-
vanje na seji oziroma obravnavi, da 
se jih tudi sicer ne smepripreti, če 
se sklicujejo na imuniteto, razen če 
so zarotniki pri kaznivem dejanju, 
za katerega je predpisana kazen za-
pora nad pet let. O imuniteti sodni-
kov u s t a v n e g a sod išča od loča 
državni zbor. Njihova imuniteta je 
v s e b i n s k o enaka kot i m u n i t e t a 
poslancev državnega zbora (glej 
167. člen ustave in 18. člen ZUS). 

O Predčasna razrešitev sodni-
ka ustavnega sodišča 

Sodnika ustavnega sodišča sme 
državni zbor predčasno razrešiti: 
če to sam zahteva, če je obsojen za 
kaznivo dejanje odvzema prostosti 
in če je t r a j n o i zgub i l d e l o v n o 
z m o ž n o s t za o p r a v l j a n j e svo je 
funkcije. 

O Materialni in drugi pogoji za 
delo sodnikov ustavnega sodišča 

Od zadevnih določb, ki jih vse-
bujejo členi 71 - 78 ZUS, naj ome-
nim le določbo, po kateri ima pred-
sednik ustavnega sodišča pravico 
do plače in funkcijskega dodatka v 
višini, ki se določi za predsednika 
državnega zbora. Sodnik ustavne-
ga sodišča pa ima pravico do plače 
in funkcijskega dodatkav višini, ki 
se določi za podpredsednika držav-
nega zbora. 

# Kdo so lahko bili sodnik i 
bivšega ustavnega sodišča? 

Po bivših predpisih (glej 425. -
428. člen ustave SRS iz leta 1974) je 
predsednika in osem sodnikov us-
tavnega sodišča na predlog pred-
seds tva r e p u b l i k e izvol i la 
Skupščina Socialistične republike 
Slovenije za dobo osem let. Po pre-

teku tega roka niso mogli biti po-
novno izvoljeni . Poleg sodniške 
f u n k c i j e n i so mogl i o p r a v l j a t i 
funkci j v državnih ali samouprav-
nih organih. Uživali so enako imu-
niteto, kot so jo uživali delegati v 
Skupščini SRS. Predčasno so lahko 
bili razrešeni iz istih razlogov, kot 
sem jih navedel pri sodnikih sedan-
jega ustavnega sodišča. 

Kot vidimo, se po bivših predpi-
sih ni zahtevalo, da bi moral sod-
nik ustavnega sodišča biti pravni 
strokovnjak, star najmanj 40 let, in 
da bi n jegova f u n k c i j a bila nez-
družljiva z drugimi funkcijami,po-
klici in dejavnostmi v takem obse-
gu, kot je to sedaj določeno za sod-
nika sedanjega ustavnega sodišča, 
kar sem prikazal zgoraj. 

ZAKON O SODIŠČIH 
(Ur. list Republike Slovenije št. 

19/94) 
Takoj je potrebno opozoriti, da 

se določbe ustave SRS iz leta 1974 
in ustave RS izleta 1991, kar se tiče 
sodišča, kakor tudi določbe bivšega 
zakona o rednih sodiščih in sedan-
jega zakona o sodiščih (v nadalje-
vanju ZS) precej razlikujejo. V 277. 
členu ustave iz leta 1974 jezapisano 
(citiram): "/S/odno funkcijo v enot-
n e m s i s t e m u ob l a s t i in samou-
pravl janja delovskega razreda in 
vseh delovnih ljudi opravljajo red-
na sod išča kot o r g a n i d r ž a v n e 
oblasti in samoupravna sodišča". 

V ustavi iz leta 1991, ki pozna de-
l i t ev o b l a s t i na z a k o n o d a j n o , 
izvršilno in sodno, ni najti definici-
je in vrs t sod išč , ka j t i to je pre-
p u š č e n o z a k o n u . V 126. č lenu 
omenjene ustave je le zapisano (ci-
t i r am) : "Uredi tev in pr is to jnos t 
s o d i š č do loča zakon . I z r e d n i h 
sodišč ni dovoljeno ustanavljati, v 
m i r n e m času pa t u d i v o j a š k i h 
sodišč ne." 

# Različne vrste sodišč 
Tako kot bivši predpisi (ustava, 

z a k o n i ) p o z n a t u d i s e d a n j i ZS 
sodišča s splošno pristojnostjo in 
specializirana sodišča. Sedanji ZS 
pozna tale sodišča s splošno pristoj-
nostjo: 

I. Okrajna sodišča, ki so pristoj-
na: 

1. v kazenskih zadevah: 
a) za sojenje na prvi stopnji v ka-

zenskih de janj ih , za katera je za-
grožena denarna kazen ali kazen 
zapore do treh let, razen v zadevah 
kaznivih dejanj zoper čast in dobro 
ime, storjenih s t iskom, po radiu, 
televiziji ali z drugim sredstvom 
javnega obveščanja, 

b) za opravljanje preiskovalnih 

dejanj glede pod a omenjenih ka-
zenskih dejanj, 

c) za opravljanje drugih zadev, ki 
jih določa kakšen zakon. 

2. v civilnih zadevah za sojenje 
oziromaodločanjena prvi stopnji : 

a) v p remožen j sk ih spor ih , če 
vrednost spornega zahtevka nepre-
sega dveh milijonov tolarjev, če za-
kon ne do loča p r i s t o j n o s t i 
okrožnega sodišča, 

b) v civilnih sporih ne glede na 
vrednost spornega predmeta , če 
greza spore zaradi motenja posesti, 
spore glede služnost i ali realnih 
bremen, spore iz najemnih ali za-
kupnih razmerij tersporeozakoni-
tem preživljanju, če se ne rešujejo 
skupaj z zakonskimi spori ali sku-
paj s spori o ugotavljanju ali izpod-
bijanju očetovstva, 

c) o zapuščinskih in drugih ne-
pravdnih zadevah ter za vodenje 
zemljiške knjige, 

č) v i zv r š i ln ih zadevah ter za 
opravljanje izvršbe, 

d) za sojen jeoziroma odločanje v 
drugih zadevah, kadar tako določa 
kakšen zakon, 

e) za opravl janje zadev pravne 
pomoč i , za ka tere ni po zakonu 
pristojno drugo sodišče. 

II. Okrožna sodišča so pristoj-
na: 

1) v kazenskih zadevah: 
a) za sojenje na prvi stopnji o ka-

zenskih de jan j ih , za katera niso 
pristojna okrajna sodišča, 

b) za opravljanje preiskave ozi-
roma preiskovalnih dejanj glede 
pod a omenjenih kazenskih dejanj, 

c) za opravl janje predhodnega 
postopka in sojenja na prvi stopnji 
o kazenskih dejanjih mladoletni-
kov, 

č) za odločanje na prvi stopnji o 
izvrš i tvi kazenske sodbe tu jega 
sodišča, 

d) za izvševanje kazenskih sodb 
zaradi kaznivih dejanj, omenjenih 
pod a, c, č ter za izvrševanje kazen-
skih sodb okrajnih sodišč, 

e) za odločanje o dovolitvi pose-
govvčlovekovepravicein temeljne 
svoboščine, 

f) za odločanje v zunajobravnav-
nem senatu vključno tudi v kazen-
skih zadevah iz pristojnosti okraj-
nih sodišč, 

g) za opravljanje drugih zadev, ki 
jih določa kakšen zakon, 

h) za opravljanje nadzorstva gle-
de zakonitega in pravilnega rav-
nanja z obsojenci ter nadzorstva 
nadpriporniki . 

-Nadaljevanje prihodnjič-

Kuharski nasveti 
Danes bomo pripravili normandijsko biskvitno omleto in kmečko omleto. 
NORMANDIJSKA 
BISKVITNA OMLETA 

Potrebujemo 
(za 1 omleto = 2 osebi): 
-3 jajca 
-6 dag sladkorja 
-1 zavitek vanilija 
-2-3 dag moke 
- 2 dag margarine za po-
nev 
-0,5 dag moke za pomo-
kanje ponve 

Nadev: 
- 20 dag jabolčnih rezin 
- 3 dag sladkorja 
- 2 žlici konjaka 
- 2 del sladke smetane 
-1 dag masla 

Iz beljakov stepemo trd 

sneg in počasi vanj vte-
pemo sladkor, dodamo 
rumenjake, vanili in pre-
sejano moko. Vse sku-
paj narahlo premešamo 
(s kuhaln ico) . Ponev 
namažemo z margarino 
in potresemo z moko 
(ostro) ter nanjo damo 
testo. Pečemo pri tem-
peratur i 180C 15-20 
minut. Se vročo omleto 
izsipamo in prepogne-
mo. 

Nadev: Jabolčne rezi-
ne narahlo prepražimo 
na maslu, dodamoslad-
kor, posebej v džezvi se-
greiemokonjak,ga prili-
jemo k jabolkom in na-
rahlo pr ižgemo. 

Počakamo, da alkohol 
izgori, in nadenemo z 
nadevom omleto. Okra-
simo s stepeno sladko 
smetano. 

Nadev lahko po svo-
jem okusu zamenjate! 

KMEČKA OMLETA 

Potrebujemo: 
- 4 jajca 
- 12 dag na rezance na-
rezane slanine 
- sol, poper, peteršilj 
- 4 dag čebule (fino na-
sekljane) 
- 2 srednje velika krom-
pirja 
-2 del olja 

Slanino narežemo na 

rezance, prav tako 
krompir (krompir lahko 
tudi naribamo). Oboje 
na maščobi pražimo to-
liko časa, da se krompir 
do polovice zmehča. 
Med proženjem narahlo 
mešamo. Potem doda-
mo čebulo, kismo jofino 
sesekljali, in ko postek-
leni, dodamo razžvrklja-
na jajca in začimbe. 
Pečemo toliko časa, da 
jajca zakrknejo. Omleto 
izsipamo na krožnik. Po 
vrhu jo lahko potresemo 
z naribanim sirom. Om-
leta je pr imerna za 
zajtrk. 

Nada Pignar, 
učiteljica kuharstva 

KRVODAJALCI 
25. OKTOBER - Jože Peršuh, 

Lovrenc na Dravskem polju 5; 
Franc Krajnc, Dornava 13/a; Stan-
ko Janžekovič , Prerad 40, Po-
lenšak; Alojz Šeruga, Slovenski trg 
3, Ptuj; Albin Petrovič, Vareja 6, 
Videm pri P t u j u ; Ivan Sok, 
Zamušani 55, Gorišnica; Bojan 
Verdenik, Krčevina pri Vurbergu; 
Janko Ozmec, Trgovišče 52, Velika 
Nedelja; Janez Selinšek, Stogovci 
5/a, Ptujska Gora; Stanko Rep, 
Nova vas l,Markovci;DavorinLu-
bej, Ul. B. Kra igher ja 11, Ki-
dričevo; Stanko Munda, Lačaves 
60, Kog; Stanko Bosilj, Turški Vrh 
98, Zavrč; Mar jan Sakelšek, 
Potrčeva 42, Ptuj; Stane Trstenjak, 
Ul. B. Kraigherja 18, Kidričevo; 
Franjo Petek, Slovenska cesta 9, 
Središče; Zoran Bilič, Ul. 25. maja 
3, Ptuj; Janez Bedrač, Zagrebška 
96, Ptuj; Darko Emeršič, Tovar-
niška C. 4;j;Kidričevo; Jože Reš, 
CMD 10,Ptuj;DarkoJurgec,Potv 
toplice 7, Ptuj; Andrej Petek, Zg. 
Hajdina 147, Hajdina; Jurij Cvita-
nič, Gorišnica 62; Cvetko Šprah, 
Kraigherjeva 16, Ptuj; Roman Ku-
kovec, Sp. Hajdina 112, Hajdina; 
Anica Kmetec, Cirkovce 1/c; Jože 
Grula, Skorba 41/c, Ptuj. 

27. OKTOBER - Andrej Horvat, 
Gorišnica 95; Janez Vogrinec, So-
betinci 36/a, Markovci; Mart in 
Kovačec, Zg. Hajdina 17/a, Ptuj; 
Anton Zajko, Pobrežje 86/a, Videm 
pri Ptuju; Emil Munda, Strnišče 
27, Kidričevo; Vinko Šalamun, 
Destrnik 48; Leon Pišek, Apače 
299, Lovrenc na Dravskem polju; 
Andrej Planinšek, Apače 298, Lov-
renc na Dravskem pol ju ; Jože 
Svenšek, Kicar 54, P tu j ; Janez 
Skledar, Apače209, Kidričevo; Sil-
vo Klajnšek, Lovrenc na Drav-
skem polju 5; Ernest Zavernik, 
Grajena 28, Ptuj; Zvonko Frčeč, 
Doklece 25/a, Ptujska Gora; Vlado 
Bedrač, Zagrebška 81, Ptuj; Matil-
da F i rbas , MoŠkanjci 125, 
Gorišnica; Stanko Širec, Kočice 
70/a, Žetale; Milan Arnuš, Arbaj-
terjeva 8, P tu j ; Miran Lipovac, 
Lovrenc na Dravskem polju 6; Ja-
nez Habjanič, Jurovci 1, Videm pri 
P tu ju ; Jože Galun, Stogovci 14, 
Ptujska Gora; Marko Planinšek, 
Apače 298, Lovrenc na Dravskem 
po l ju ; F ranc Greif , Trn iče 10, 
Starše; Branko Spolenak, Mejna c. 
2, Ptuj ; Vinko Širec, Kočice 55, 
Žetale; Vladimir Plohi, Vinski Vrh 
60, Miklavž ; Anica Plohi, Bratis-
lavci 62, Polenšak; Kristina Žgeč, 
Kraigherjeva 21, Kidričevo; Goran 
Ivezič, Trubarjeva 7, Ptuj; Miran 
Kozoderc , Podlože 3, P tu j ska 
Gora; Branko Vukasovič, Vespa-
zianova 13, Ptuj; Alojz Podvršek, 
Kraigherjeva 17, Kidričevo; Ivan 
Slukan, Zg. Velovlek 23/a, Destr-
nik; Ivan Pišek, Lovrenc na Drav-
skem polju 7; Tomislav Pulko, Haj-
doše 19/c, Hajdina; Milan Želez-
nik, Kočice 67, Žetale; Milan Dre-
venšek, Lovrenc na Dravskem pol-
ju; ŠtefanRos,Ul.B.Kraigherja 14, 
Kidričevo; Štefan Pesek, Ul. 5. pre-
komorske 12, Ptuj; Darko Horvat, 
Tržeč 11/b, Videm pri Ptuju; Jože 
Korez, Janški Vrh 50, P tu jska 
Gora; Zdravko Roškar, MoŠkanjci 
27/a, Gorišnica; Alojz Cajnko, Ka-
juhova 11, Kidričevo;Marjan Šam-
perl, Ul. B. Kraigherja 26, Ptuj; Si-
mon Hodnik, Bevkova 3, Maribor; 
Janko Cvetko, Kicar 29, Ptuj; Jože 
Janžekovič, Bukovci 27, Markovci; 
Bojan Rojko, Obradovičeva 3, Ma-
ribor; Franc Fridl , Zg. Hajdina 
97/a, Ptuj; Miran Poglonik, Bevko-
va 1, Maribor; Jože Levak, Rimska 
ploščad 8, P tu j ; Alojz Mihelak, 
Mencingerjeva 9, Maribor; Milen-
ca Kmetec , Šikole, Pragersko; 
Srečko Marin, Podgorci 101; Mi-
ran Cvilak, Slovenja vas 27, Hajdi-

S a d n e d r e v e s n i c e s o 
p r i č e l e p o n u d b o s a d n i h sa-
dik, ki bo glede na sadni izbor 
dovolj pestra. S t e m pa se je 
pr iče la s ezona za sajenje in 
podsajanje sadnega drevja. 

V d o m a č e m S A D N E M 
V R T U , k jer sadje p r ide lu jemo 
le za d o m a č o u p o r a b o 
p r e d v s e m v s v e ž e m s t a n j u , 
že l imo m e d s a d n i m i v r s t ami 
in s o r t a m i č im večji izbor in 
pestrost , da nam bo na voljo v 

I času sezone več vrst žlahtnega 
sadja v jeseni, pa tudi nekaj za 
z imsko h rambo in predelavo. 

Pri izboru sadn ih vrst in sort 
se , ko z a s a j a m o s a d n i v r t , 
odločimo tudi za vzgojo in pri-
d e l o v a n j e h r u š k . Č e p r a v je 
h ruška v nasadih za t ržno pri-
delavo še kar dobro zastopana, 
jo glede na n j eno t rpežnost in 
občut l j ivos t na ras t l inske bo-
l ezn i in š k o d l j i v c e k l j u b n e 
ravno prezahtevni pridelavi v 
domač ih vr tovih nekol iko za-
postavl jamo. 

Hran i l na vrednost h ruške je 
več ja od j abo lka . P l o d o v i so 
sočni, pr i je tnega okusa in von-
ja, za už ivanje v svežem s tan ju 
boljši od jabolk, boljši na tud i 
za p r i p r a v o s o k o v , s i r u p o v , 
kompotov in žganja. Sveži plo-
dov i , h r u š e v i k o m p o t i , s u h i 
plodovi pa tudi listi imajo do-
be r z d r a v i l n i u č i n e k pr i raz-
l i č n i h p r e b a v n i h m o t n j a h , 
m o t n j a h k rvnega ob toka , po-
miri tvi živčnosti in d rug ih šte-
vi lnih nevšečnost ih delovanja 
našega organizma. 

Za lažji izbor sadik hruševih 
sort sve tu jem glede na čas zo-
r e n j a in p r i l a g o j e n o s t n a š i m 
ta ln im in v remensk im razme-
r a m n a s l e d n j e so r t e : julijsko 
lepot ico, ki zori konec juni ja , 
sledi ji moretinijeva s čvrs t im 
m a s l e n i m m e s o m s l a d k e g a 
okusa , klapova je izrazi ta po-
le tna sorta h r u š k , ki zori že v 
začetku avgusta, med najkako-
v o s t n e j š i m i pa je viljamova 
k o t p o z n a p o l e t n a s o r t a s 
s o č n i m in d i š e č i m m e s o m z 
z n a č i l n o a r o m o . P l o d o v i so 
od l i čn i za u ž i v a n j e v svežem 
s t a n j u , u p o r a b n i za k o m p o t , 
marmelado , posušeni , še pose-
bej pa za žganje. Sorto vil jamo-
vo za to u p r a v i č e n o i m e n u j e -
m o "kra l j i co h rušk" . M e d je-
s e n s k i m i s o r t a m i so p r i p o -
r o č l j i v e b o s k o v a s t ek lenka , 
conferans in društvenka. 

Hruševe sadike na j bodo za 
sa jenje v domačem vr tu vzgo-
jene na š ibko rastoči kut inovi 
p o d l a g i . S a d i m o j ih v e n a k o 
pr iprav l jeno zemljo kot jabla-
ne. Razdalja v vrsti je lahko od 
1 m dal je , o d v i s n o od nač ina 
vzgoje in obdelave, predvsem 
pa osve t l i t ve , da j ih s o s e d n e 
rastl ine ne bi zasenčevale. 

O K R A S N I V R T se z zakl-
jučevanjem vegetacije iz dneva 
v dan bolj goli. Šele pozno jese-
n i , ko ba rv i to s t na d o m a č e m 
vr tu hi t ro ugaša, se zavemo, da 
smo pri nač r tovan ju okrasne-
ga vrta bili moreb i t i nekol iko 
površni ali pa smo zanemari l i 
s a j e n j e n e k a t e r i h v r s t ok ra -
sn ih d r e v n i n , ki m e d cveten-
jem niso kdove kako mikavne , 
svoje čare in lepoto nam razo-
denejo šele pozno jeseni z bar-
vi t imi plodovi. 

Z a p r i m e r l e p i h o k r a s n i h 
drevnin , ki naše okolje names-
to cvetja krasi jo z raznobarvni-
mi p lodov i p o z n o v jesen ali 
celo vso z imo, se s p o m n i m o na 
j e reb iko z o ranžno rdečimi ja-
godami v grozdih , magnolijo, 

ki se razdaja z o ranžn imi plo-
d o v i n e p r a v i l n e o b l i k e , ali 
panešpljo z b a r v i t i m i 
o ranžn imi do rdečimi plodovi. 
Tisa i m a k a r m i n a s t o r d e č e 
plodove, ki na drevesu ostane-
jo do nove vegetacie, med okra-
s n e d r e v n i n e pa p r i š t e v a m o 
tudi okrasno jablano, s katere 
k a r m i n a s t o r d e č i p l o d o v i 
pr ično odpadat i šele po presta-
ni ostri z imi. T u d i zeleni, poz-
neje rumen i plodovi japonske 
kutine poživi jo zimski okrasni 
vrt in l ampi jončkom podobni 
plodovi mehurjevca ali okro-
gli plodovi ambrovca, ki so za-
n i m i v i zarad i dolg ih pecljev. 
Glog je p o z n a n po r u m e n o 
r d e č i h p lodov ih , ognjeni trn 
pa jes svoj imi oranžno rdečimi 
p l o d o v i l e p o t e c v z i m s k e m 
vrtu. 

Če nas katera izmed naštet ih 
posebej zamika , povpraša jmo 
za s a d i k a m i v v r t n a r i j a h , pri 
sosedih ali pr i ja tel j ih in jih po-
sadimo še v jeseni, saj nam bo 
katera od n j ih že v prvem letu 
po s a j en ju popes t r i l a b iva lno 
okolje. 

V Z E L E N J A V N E M 
V R T U n a m l e t o š n j e u g o d n e 
v r e m e n s k e r a z m e r e o m o -
gočajo ugodno spravilo vr tn in 
za z imsko h rambo . Kakovost-
ne, zdrave in sk rbno spravlje-
n e v r t n i n e b o d o t r a j n e j š e in 
o d p o r n e j š e p ro t i p renag lemu 
kvar jen ju . Ke r pa se v tem času 
na dolgotrajnost lepega vreme-
na ne s m e m o preveč zanašati , 
p o h i t i m o s sprav i lom pozn ih 
v r t n i n , da nas ne bi obi lnejše 
snežne padav ine in mraz pre-
senet i l i , sicer pa p r i čnemo iz-
prazn jene grede pripravljat i za 
zimo. 

Novembra , dokler zemlja ne 
zmrzu je , je p r imeren čas za pri-
p r a v o v i s o k e grede. V i s o k e 
grede še niso dovolj uveljavlje-
na obl ika odlaganja odvečnih 
o r g a n s k i h o d p a d k o v in izko-
riščene za povečano in zdravo 
p r i d e l a v o v r t n i n . V jeseni se 
nam pri spravilu v r tn in , košnji 
in g rab l j an ju listja nenadoma 
poveča količina organskih od-
padkov in jih ne m o r e m o spra-
viti v klasični kompos tn ik , pa 
t u d i n a p r o s t e m j i h n e 
puščamo, saj bi l istje raznašal 
veter, ostanki vr tn in pa bi prek 
z ime kazili okolje, zato v ta na-
m e n k o l i č i n i o r g a n s k i h od-
padkov us t rezno na vr tni gredi 
skopl jemo 130 do 150 cm širo-
ko in 25 cm globoko jamo, v ka-
t e r o p o l o ž i m o v p l a s t e h 
z d r o b l j e n e v e j i c e , s t e b e l c a 
odcvetel ih rož in druge rastlin-
ske o s t a n k o do 50 cm viš ine. 
Vso to m a s o d o b r o s t e p t a m o 
ter posipl jemo s tanjšo plastjo 
listja in zemlje. N a n j o je dobro 
n a s i p a t i p las t g r o b e g a kom-
pos ta in vse p r e k r i t i z v r t n o 
zemljo, ki smo jo prej izkopali 
iz j ame. O b s e s e d a n j u bo or-
g a n s k a m a s a p o z i m i p r i če l a 
r a z p a d a t i in t r o h n e t i , p r i 
čemer se sprošča toplota, s tem 
pa bodo že v zgodnj i pomladi 
nastale ugodne razmere za pri-
delovanje v tn in . 

Po biokoledarju je priporočlji-
vo sejati in saditi rastline, kijih 
pridelujemo zaradi lista, od 12. do 
16. novembra, zaradi korenike od 
8. do 10. in od 18. do 20. novem-
bra, zaradi plodov, kamor 
uvrščamo sadno drevje, od 6. do 8. 
ter 16. in 17.novembra ter rastli-
ne, kijih gojimo zaradi cveta, in 
zdravilne rastline od 10. do 12. 
novembra. 

Miran Glušič , ing. agr. 



Na Ptuju je nekaj skupin, ki 
poslušajo različne glasbene 
zvrsti. Moj načrt je, da za vsake-
ga predstavnika določenega 
stila poiščem kakšno novo 
skladbo. 

tVtVtV 
Ameriški mojster techno 

glasbe MOBY dela sicer izred-
no hitre plesne komade, tokrat 
pa mu je njegova založba Mute 
Records izdala bolj komercial-
ni komad FEELING SO RE AL. 

tV̂ V̂ V 
MARUSHA se ob petju 

ukvarja še z moderatorstvom 
na radiu in TV. 3. decembra bo v 
Zagrebu Future Shock 2, kjer 
bo nastopila tudi MARUSHA 
in promovirala novi komad RA-
VELAND. 

U96 so dosegli največji uspeh 
s ploščo Das boat, najnovejši 
single pa se imenuje LOVE 
RELLIGION 

tV̂ Vt-V 
Iz sosednje Avstrije prihaja 

skupina BINGO BOYS, kije le-
tos nastopila v Mariboru na od-
daji Poglej in zadeni. Nov ko-
mad BINGO BOYS-ov je prava 
plesna uspešnica: IN COMMU-
NICATION. 

Pevka ROZALLAje dala svoj 
komad YOU NEVER LOVE 
THE SAME WAY TWICE re-
miksirati članom skupine K-
Klass. 

tVvVsV 
Preko velike luže - v ZDA pa 

se vzpenja po Bildboardovi 
lestvici novi rap izvajalec INI 
KAMOZE s komadom HERE 
COME THE HOTSTEPPER. 

Mladenki iz skupine CHAN-
GING FACES sta pred kratkim 
stokali Stroke you up, nova soul 
pesem tega duetapajeFOOLI-
N'AROUND 

tVtVtV 
Štiije philadelphiški fantje 

ali moški BOYZII MEN so z no-
vega albuma II po skladbi I,LL 
make love to you pripravili že 
novo fantastično pesem ON 
BENDEDKNEE. 

Star, ampak dober pevec LE-
ONDARD COHEN ima zelo do-
ber album Cohen Live, s katere-
ga prihaja balada DANCE ME 
TO THE END OF LOVE. 

Britanski duo CHINA 
BLACK je zaslovel s skladbo 
Searching, najnovejša skladba 
dua pa je STARS in 
jo najdete na albumu Born! 

tVtVtV 
Jamajški reaggijci INNER 

CIRCLE se spominjajo polet-
nih norosti v skladbi SUMME R 
JAMMIN. 

tVtVtV 
Londonski ženski kvartet 

ETERNAL je z debitanskega 
albuma Always and forever na-
nizal že nekaj hitov, najnovejši 
pa je balada OH BABY I ... 

tVtVtV 
Naj stnik SE AN M AGUIRE j e 

po pop hitu Someone to love za-
plul v reggae vode s skladbo 
TAKE THIS TIME. 

tVtVtV 
Ameriška ročk zasedba REM 

je z zadnjega studijskega albu-
ma Monster na tržišče poslala 
pesem BANG AND BLAME. 

tVtVtV 
GREEN DAY je najboljša 

postpunkovska skupina, kar 
fantje dokazujejo z albumom 
Dokie in pesmijo WELCOME 
TO PARADISE ki gre 
po poti pesmi Basketcase. 

tVtVtV 
Britanska ročk zasedba 

TERRORVISION poizkuša 
svoj prodor na lestvice z bledo 
skladbo ALICE, WHAT'S THE 
MATTER. 

t-Vt-V.V 
Rocker PAUL WELLER j e po 

poletnem dopustu posnel so-
lidno pesem OUT OF THE SIN-
KING. 

Ameriška ročk n'roll skupina 
GIN BLOSSOMS po skladbi 
Untill I Fall away nadaljuje v is-
tem ritmu v skladbi ALISON 
ROAD. 

Za ameriški super ročk band 
AEROSMITH drži, da Čim sta-
rejši so, t em boljši so! Dokaz 
moje trditve je najnovejša bala-
da AEROSMITH-ov z naslov-
om BLIND MAN. 

David Breznik 

1. Always; Good guys don 't always 
wearwhite-BonJovi 

2. Secret-Madonna 

3. ril make lovetoyou-Boyzll Men 

4. Baby come back - Pato Banton 

5. Endlesslove-LutherVandross& 

Mariah Carey 

6. Welcometotoniorrow-Snap 

7. Circie ofiife - Elton John 

8. Saturdaynight-Whighfield 

9. Run away; Another night - M C 
Sar&RealMcCoy 

10. The simple things - Joe Cocker 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj 
(med20. in23. uro). 

DOGODIVŠČINE NA MORJU 
Začele so se počitnice. Za dva 

dolga meseca smo pospravili tor-
be. 

Na počitnice k babici je za tri 
t e d n e prišel b r a t r a n e c Nejc iz 
Ljubljane. Tarat sva se tudi mid-
va z bratom odpravila k njej. Bilo 
je čudovito, a žal je prehitro mini-
lo. Najrajši smo gledali televizijo 
ali pa irali igrice. Večkrat smo 
tudi pomagali babici. 

Bratranec s e j e vrnil v Ljublja-
no, mi pa smo odšli na morje. Ni-
smo bili sami, z nami so bili prija-
telji. Skupa j nas je bilo sedem-
najs t . Posebno doživetje je bila 
vožnja z ladjo. V sredo smo se ob 
pol dese t ih odpravili z Malega 
Lošinja. Pluli smo okrog te ga oto-
ka. Ustavi l i smo se na O t o k u 
cvetja. Kasneje smo pristali na 
peščeni plaži, kjer smo imeli kosi-
lo na ladji. Otroci smo se kopali in 
igrali. Kapitan je v vsakem zalivu 
za deset minut ustavil ladjo, da 
smo lahko plavali. 

Vozil je sto metrov od obale, da 
smo si lahko ogledovali plaže in 
kraje. Tam, kjer pa je bilo odprto 
morje, smo ladjo poskusili voziti 
otroci. Kapitan je za nas pripravil 
veliko presenečen je . V vodo je 
spus t i l t r i d e s e t me t rov dolgo 
mornarsko vrv. Opryeli smo seje 
in nato nas je z ladjo vlekel. To so 
si privoščili tudi starši. Dan je bil 
naporen in prijeten.' Zvečer smo 
vsi po vrsti popadali na postelje. 
Bili smo zelo utrujeni. 

Čez pet dni pa smo se polni le-
pih spominov odpravili domov. 
D o m a sva se z b r a t o m vselila 
vsak v svojo sobo. 

Počitnice so se končale. Polna 
sem lepih spominov nanje. Šol-
ska vrata so se spet odprla in de-
set mesecev se bomo morali tru-
diti, da pridobimo čimveč znanj a. 
Monika Kropej, 5. c 
OŠ Mladika 

GOBEINMI-SEDMOŠOLCI 
"Yes!" smo zakričali, ko smo iz-

vedeh, da bomo imeli naravoslov-
ni dan . V glavah smo že kovali 
načr te in tovarišica za biologijo 
nas ni mogla umiriti. Ko ji je to le 
uspelo, smo sicer tiho sedeli, a z 
mislimi smo bili daleč v notran-
josti gozda: med jurčki, sivkami, 
štorovkami, golobicami... 

Na naravos lovn i dan smo se 
morali predhodno pripraviti, saj 
smo se dogovorih, da bomo pri-
pravili razstavo nabranih gob v 
klubu občanov. Pri likovni vzgoji 
smo izdelovali plakate, vabila ..., 
pri u rah gospodinjs tva pa smo 
po i ska l i r e c e p t e za p r ip ravo 
gobjih dobro t in se pogovorili, 
kako jih lahko shranimo za zimo. 
S sošolko Barbaro sva izdelali va-
bila in poiskali nekaj člankov o 
gobah v revijah, knjigah... 

Vabila sva izdelali v obliki gobic 
in jih raznosili po blokih, trgovi-
nah ... 

V s r e d o , 21. s e p t e m b r a , je 
končno prišel naš "gobji dan". To 
je bilo super! Spah smo lahko do 
desete ure, nato pa smo se odpra-
vili v gozd. Gobe smo nabirali v 
skupinah - po lastni izbiri. Nabra-
ne gobe smo prinesh ob 13. uri v 
klub občanov, kjer je mrgolelo 
sedmošolcev z gobami. Sortirali 
smo jih in jih poimenovali pod 
strokovnim vodstvom gospoda 
Antona Polerja. Zares, pravi stro-
kovnjak je. Napisal je že več knjig 
o gobah. Delo je trajalo do 16.30. 
Ob 17. uri je imel gopsod Poler 
predavanje o gobah za nas in kra-
jane . Bilo je izredno zanimivo; 
škoda, da ni prišlo več ljudi. 

Nabrali smo 167 različnih vrst 
gob, od tega 29 vrst strupenih, 5 
vrs t s m r t n o mevarnih , 41 vrst 
neužitnih, 23 pogojno užitnih in 
69 vrst užitnih gob. Rats tava je 
bila v klubu občanov še tri dni in 
mislim, da so si jo ljudje z zani-
manjem ogledali. 

Bilo nam je všeč in upam, da bo 
še kdaj kak podoben naravoslov-
ni dan. 
Nina Breznik in Barbara Prošen-
ja k, 7. b 
OŠ Lenart 

POSTANI ČLOVEK 
Ne sprašuj, 
kaj dnigi mislijo o tebi. 
Ne sprašuj, 
kaj d nigi govorijo v zlo. 
Le ljubi. 
Saj če ljubiš, 
ni pomembno, kaj znaš, 

ni pomembno, koliko veljaš. 
Le ljubi, 
da boš sam ljubljen. 
Ljubi, 
in postal boš človek. 
Sandra 

EKOTABOR 
S sošolcem T o m a ž e m sva se 

odločila, da se udeleživa EKO ta-
bora na Polenšaku. Po najinem 
prihodu in po namesti tvi v šoh, 
kjer smo preživeU sedem dni, sva 
se odločila za skupino, kjer smo 
opazovan zvezde. Kaj hitro smo 
se vsi v tej skupini spoprijateljih. 
Kma lu smo p o s t a l i p r i j e t n a 
družba, naše delo pa je potekalo 
po zastavljenih ciljih. 

M e n t o r j a smo spozna l i šele 
naslednji dan. S seboj je pripeljal 
te leskop, t a k o smo lahko nas-
lednji večer že opazovaU zvezde 
in planete. Doživljali smo čudovi-
te in poučne stvari. NaučiU smo 
se r a v n a t i s t e l e s k o p o m , 
i s t o č a s n o pa smo spoznava l i 
zvezde in se po r\jih učili ravnati. 
Pobliže smo spoznaU ozvezdja, ki 
nas obdajajo, galaksije in temelji-
teje še sosednje planete. Ob nas 
je bil vedno naš m e n t o r Rado 
Klemenčič, z njim smo naslednji 
dan izvedli nočna opazovanja in 
mu z veseljem prisluhnili o skriv-
nostih vesolja. 

Prav tako smo tudi spremljali 
aktivnost sonca oz. sončne pege 
in vsak dan smo določali njihovo 
lego. 

Popoldne je potekalo v šport-
nem stilu: nogomet, badminton, 
šah, kartanje, ni pa manjkalo šal-
jivih zgodb. 

Dnevi so hi t ro mineval in naš 
EKO teden je bil pri koncu. Prišel 
je čas slovesa s prijatelji. Izmen-
jali smo si naslove ter si obljubili, 
da se še srečamo. 

Čeprav smo se razšl i , p a mi 
zvečer, ko opazujem zvezde, spo-
min uide na Polenšak, na lepe, 
včasih tudi naporne trenutke, ki 
sem j ih p rež ive l na svo j s tven 
način z novimi prijatelji. 
D^an Kozel, 8. r. 
OSLeskovec 

RISALA SEM AVTO CLIO 
Nekega dne, ko sem se napotila 

v šolo, sem v poštnem nabiralni-
ku našla pismo s svojim naslov-
om. Poslali so mi ga iz Tehnoser-
visa. Od veselja sem se vrnila k 
m a m i v s t a n o v a n j e : "Poglej, 
mami, kaj sem dobila. Nekaj za 
CLIA!" 

Mami mi je prebrala pismo in mi 
povedala, da me vabijo v proda-
jalno Renaultov, ker sem narisala 
avto Clio. 

Na po t i v šolo sem s reča la 
sošolko Bernardo in ji povedala 
veselo novico. 

"Kaj če b o š dob i l a p r a v e g a 
Clia?" Obe sva se smejali. 

Čez dva dni sva šli z babico v 
Tehnoservis. Tam sem zagledala 
na razstavi tudi svojo risbico, kije 
imela številko 24. Mislila sem, da 
je risbica 24. najlepša po vrsti. Na 
mizi nas je čakala velikanska tor-
ta. Za presenečenje je poskrbel 
čarovnik Avgostino. Začaral je 
kar te v čisto majhne. Potem so 
bile na vrsti čarovnije z rutico. Vsi 
smo se zabavali. 

Po po prvem delu čarovnij so 
bile na vrsti nagrade. Najprej je 
pokhcal gospod poslovodja mojo 
številko risbice. Sla sem k njemu. 
N a g r a d o sem si m o r a l a s 
p o m o č j o ča rovn ika p r i č a r a t i 
sama. Dobila sem fotoaparat, ku-
lico, obesek za ključe, dišavo za 
avto. Zelo sem bila vesela. Fotoa-
parat bom imela sama, ker se si 
ga zelo želela, obesek sem poklo-
nila mamici, dišavo pa sem kar 
obesila v avto. 

Bila sem srečna, ker sem bila 
uspešna. Za konec so me še foto-
grafirali, novinar z radia Ptuj pa 
meje povprašal o tem, kako mi je 
bilo všeč in ali sem dolgo risala 
risbico. Tisti dan mi je bilo zelo 
lepo. Ne bom ga kmalu pozabila. 
Staša Dabič-Perica, 3. b 
OŠ Ljudski vrt 

KAKŠNO TOVARIŠICO SI ŽELIM 
želim si prijazno, razmevajočo, 

nasmejano in dobrovoljno. Zato 
pa se moramo truditi tudi učenci. 
Moramo bit i pr idni , pos lušni , 
marl j iv i , p o š t e n i in se p r i d n o 
učiti. Lepo je hoditi v šolo, kadar 
smo vsi zadovoljni. 
D^an Novak 
OSSela 



Dober den vsaki den! Toto pismo 
vam pišem v pondelek, 7. novem-
bra, v tjedni, ko ma godovno naš 
vinski patrun Martin. To je za 
vinogradnike in kletore eden naj-
vejkših svetkov, saj se tisti den mošt 
spremeni v vino. Tisti den se 
pečena goska v želodci obroča, po 
pečenih kostanjih diši in mlodo 
vino se doj po guti v dušo spisti. 
Martin je pač tokšni vinski svetnik, 
ki so ga že v prejšjem sistemi svetili 
in z dobro pijačo in jedačo doj za-
lili. Saj vete, kak provi tisti stori 
rek: Vinogradniki so te pridelali, 
vinski trgovci so te z višjimi cenami 
osolili, Martin in drugi svetniki pa 
požegnali in v vino spremenili, mi 
vinski bratje pa te bomo s spošto-
vajem popili ... Pa tudi tak poje 
rima: Zemlja mu je mati, sunce 
mu je oča, kletar pa usoda ... Meni 
pa je zlo v srce zrosla tudi tista 
rima: Voda žene mlinček, vinček 
pa klinček ... Lepe so tudi vinske 
napitnice. Ena tak poje in Martina 

opevle: In ko pride Martin svet, 
Slovenec pogledne v svoje klet. Ju-
hej,juhej, kak je žlahtno toto vin-
sko blago, mi bo celo leto žulje 
celilo...! 

Zlo lepa pa mi je tudi pesmica, 
ki se glasi in iz srca žari: Priša je, 
priša sveti Martin, un ga je krstil, 
jaz ga bom pil. Kumek moj drogi, 
zdaj se napij, dugo ga ne boš, zaj 
se navžij. Gorico sen kopal s svojo 
ženo, s svojo ženo in svojo deco. 
Kumek moj drogi, zdaj se napij, 
dugo ga ne boš, zdaj se navžij! 
Mica mi speče ajdov koloč, jesti ga 
moram podnev in ponoč. Kumek 
moj drogi, zdaj se napij, bodi vesel 
in še dugo živi..." 

Dosti je še Martinovih pesmic in 
vinskih napitnic. Resen pa je tudi, 
da vinogrodnik in kletor nemata 
dosti cajta za petje in veselje, še 
posebno če spomlodi slana mori, 
poleti toča tuče, v jeseni pa boj 
malo v polovljoke nateče. 

Pa vseeno želim vsem Marti-
nom, Tinčekom, Martinam, Tin-
cam in drugim, ki majo radi toto 
Žlahtno kapljico, veselo godovno. 

Vaš Martinov Lujzek! 

MUNSU 













GORIŠNICA 

Ob dnevu mrtvih posebej skrbno uredimo grobove 
naših najbližjih in jim v spomin prižigamo svečke.... 

Oskrunjeni grobovi v Gorišnici. Foto: Arhiv UNZMaribor, 

Nekater i ž iv i jo d a l e č 
vstran in se na ta dan po-
klonijo svojim staršem, 
sorodnikom, prijateljem 

in j im tako i zkaže jo svo je 
spoštovanje. Ta tradicija ima še 
večji pomen na vasi in vaških 
pokopališčih. Tako so najbližji 
uredili grobove svojih dragih na 
gorišniškem pokopališču. Ven-
dar je v noči z drugega na tretji 
n o v e m b e r dobi lo g o r i š n i š k o 
pokopališču žalostno podobo: 
za zdaj še neznani stori lc i so 
oskrunili več kot deset grobov, 
polomili lučke, podirali vaze z 
rožami, na enem grobu so od-
stranili s spominske plošče fo-

tografijo pokojnika, na enem so 
o d s t r a n i l i t a lno s p o m i n s k o 
p l o š č o in jo odvrgli na drugi 
grob ter ga tako poškodovali. 

Nočni obiskovalci niso pose-
bej izbirali grobov in tako odpa-
dejo sumi ,dabidejanje imelo po-
l i t i čn i ali kak drug namen . Še 
vedno ostaja nepojasnjeno, ali so 
storilci to počeli iz objestnosti , 
pod vplivom alkohola ali so bili 
mladoletniki. 

Na pol ic i jski postaj i so nam 
povedali, da imajo težave pri od-
krivanju storilcev, saj tiste redke 
priče, ki kaj vedo, molčijo. 

• > M S 

NOVEMBER / ČAS ZA CEPLJENJE PROTI GRIPI 

Po analizi slovenskega javnega mnenja leta '94 je zdravje kot 
vrednota postavljena na prvo mesto. Da je v resnici to' , lahko 
dokažemo tudi s tem, da se bodo zaščitili proti gripi. 

Gripa je akutno vi- začetka obolenja. vek z množicami. 
rosno obolenje dihal, 
ki se zelo hitro širi, 
povzroča veliko obo-
levnost, številne in 
tudi zelo resne zaplete. 
Zaskrbljujoča je tudi 
še vedno prevelika 
smrtnost, zlasti pri 
starejših ljudeh, in ve-
lika nevarnost, da pri-
de do zapletov tudi pri 
drugih kategorijah 
prebivalcev, tudi 
mlajših ljudeh. 

Dr. Ciril Korpar iz 
Zavoda za zdravstveno 
varstvo Maribor - higi-
ensko-epidemiološk 
ega oddelka Ptuj pose-
bej opozarja, da na gri-
po ne smemo gledati 
samo kot na akutno 
obolenje, ki traja nekaj 
dni, čeprav tudi ta, če je 
virus dovolj strupen, 
zahteva smrtne žrtve v 
dveh do treh dneh od 

Zdravniki se bolj kot 
same gripe bojijo zaple-
tov, ki nastanejo po 
njej. 

Učinkovito se lahko 
proti gripi zavarujemo 
samo s cepljenjem. Pri-
poročajo ga vsem prebi-
valcem, starim nad 60 
let, zlasti pa tistim, ki 
trpijo zaradi kroničnih 
pljučnih bolezni, bo-
lezni srca, ledvic, pre-
snove (predvsem slad-
korna bolezen), raz-
ličnih živčno-mišičnih 
bolezni, ljudem, ki ima-
jo zvišan krvni tlak in 
podobno. Proti gripi 
naj bi se cepili tudi de-
lavci v prometu, polici-
ji, obrambi, proti-
požarni službi, v ban-
kah, na poštah, v 
zdravstvu, šolstvu in 
drugje, kjer se želijo 
zaščititi, imajo pa opra-

Dr. Korpar pripo-
roča cepljenje proti gri-
pi še v tem mesecu, da 
se ne bo zgodilo tako 
kot prejšnje leto, ko so 
se nekateri prišli cepit, 
ko je epidemija že nas-
topila. Cepijo vsak dan 
med 7.30 in 13. uro. Pri 
odraslih zadostuje ena 
doza. Cena je 500 tolar-
jev. Občane, ki se iz 
takšnih ali drugačnih 
razlogov cepljenja v 
prostorih zavoda ne 
morejo udeležiti, bodo 
glede na predhodne 
prijave cepili doma. 

Tudi v ormoškem 
zdravstvenem domu le-
tos cepijo vsak dan in 
ne tako kot v prejšnjih 
letih, ko je bilo cepljen-
je le ob sredah. 

•>MG 

Popravek 
V zadnji številki Tednika smo v članku Skulptura iz 282 

litoželenih križev zapisali, da je skupinski grob in skulpturo na 
gorišniškem pokopališču blagoslovil mariborski škof dr. Franc 
Kramberger. Vsem bralcem se opravičujemo za nastalo napa-
ko, saj je skulpturo na slovesnosti blagoslovil mariborski stolni 
župnik g. Lipovšek. 
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PTUJ # V refektoriju samosta-
na bo v soboto, 12. novembra, 
ob 19. uri Viktorinov večer na 
temo Bogoiskateljstvo pisatelja 
Marjana Rožanca. Gost večera 
bo pater doktor Edi Kovač, teo-
log, filozof in pisatelj, profesor 
na teoloških fakul te tah v 
Ljubljani, Mariboru in Franci-
ji. 
PTUJ • V nedeljo, 13. novem-
bra, bo ob 16. in 20. uri v ptuj-
skem gledališču Študijska pred-
stava študentov lanskega 3. let-
nika Akademije za radio, gleda-
lišče, film in televizijo, Evripi-
dove Feničanke. Predstavo, ki 
je nastopala tudi v spremljeval-
nem programu Borštnikovega 
srečanja , je na P tu j povabil 
Klub p tu jsk ih š tudentov. V 
Feničankah nastopa med dru-
gimi Ptujčan Vojko Belšak,kos-
tumografka pa je prav tako 
Ptujčanka Stanka Vauda. 
PTUJ • V ponedeljek, 14. no-
vembra, bo ob 21. uri predstava 
Magda v izvedbi Teat ra III 
D P D Svobode P tu j in režiji 
Branke Bezeljak Glazer. Teater 
III gostuje s to predstavo nas-
lednji teden naČufarjevih dne-
vih na Jesenicah. 
PTUJ • V ponedeljek bo ob 12. 
uri na mladinskem oddelku 
knjižnice odprta razstava 150 
najlepših slikanic. 
PTUJ • V torek, 15. novem-
bra, bo na oddelku mladinske 
knjižnice delavnica Pripoved-
ništvo in pravljičarstvo. 
PTUJ • Od 16. do 18. novem-
bra bo na mladinskem oddelku 
knjižnice seminar Porajajoči se 
jezik telesa. 
ORMOŽ • 18. novembra bo v 
skupščinski dvorani v gradu 
nastopil Marko Cvahte s Plato-
novim Sokratom pred 
sodiščem. 
PTUJ # Center za muzikosofi-
jo s Ptuja bo 25. in 26. novembra 
ponovno organiziral seminar 
Muzikosof i ja in us tvar ja lni 
poslušalec. Seminar, ki ga bo 
vodila mag. Catherine Phillips, 
bo dva dni prej tudi v Ljubljani. 
ORMOŽ • Do 12. novembra 
bodo v avli ormoške skupščin-
ske stavbe na ogled fotografije 
Cirila Ambroža in Štefana Ho-
zyana o Prlekiji in Koroški ter 
likovna dela z letošnje tomažev-
ske kolonije. 
KINO PTUJ • Do 13. novem-
bra je na sporedu akcijski triler 
Hitrost (Keanu Reeves, Sandra 
Bullock) vsak dan ob 18. in 20. 
uri. Od 15. do 20. novembra bo 
prav tako ob 18. in 20. uri igral 
Volk (Jack Nicholson, Michelle 
Pfeiffer). 

TRČENJE NA SLOVENIKI 

v petek, 28. oktobra, ob 11.40 je po 
avtocesti od Tepanja proti Slovenski 
Bistrici vozil osebni avto Duško V. iz 
Celja. Pri Spodnji Ložnici je prehiteval 
pred seboj vozečo kolono po odstav-
nem pasu. Pri tem je zapeljal na travo, 
od tam pa ga je zaneslo na nasprotni 
vozni pas, kjer je čelno trčil v tovorn-
jak, ki ga je vozil Edvard K. V trčenju 
sta bila voznik Duško V. in sopotnica 
Bosa V. hudo ranjena. 

PEŠEC PRED AVTO 
Po magistralni cesti od Ormoža pro-

ti Ruju je v petek, 28. oktobra, nekaj 
po 23. uri vozil osebni avto Boštjan N. 
iz Murske Sobote. V bližini Mihovcev 
pri Veliki Nedelji je na klancu opazil 
pešca Ivana R. iz Ormoža, ki se je z 
leve strani čez cesto opotekal na nje-
gov vozni pas. Kljub zaviranju in umi-
kanju v levo je trčil v pešca in ga zbil po 
cestišču. Hudo ranjenega Ivana R. so 
prepeljali v ptujsko bolnišnico. 

NEZGODA PTUJČANKE V 
MARIBORU 

v soboto, 29. oktobra ob 5.25 je Ani-
ca E. iz Ptuja vozila osebni avto skozi 
križišče Ptujske ceste in Janševe ulice 
v Mariboru, ko so bili semaforji še izkl-
jučeni. Med vožnjo čez označen pre-
hod za pešce je trčila v Ivana K. iz Ma-
ribora, ki je prečkal križišče. Pešec je 
padel in se hudo ranil. 

AVTO ZANESlO S CESTE 
Po magistralni cesto od Spodnje 

Ložnice proti Devini pri Slovenski Bi-
strici je v soboto, 29. oktobra, nekaj po 
23. uri vozil osebni avto Drago M. iz 
Slovenske Bistrice. V levem nepreg-
lednem ovinku ga je zaneslodesno na 
bankino in travnati nasip, potem je 
avto trčil v betonski prepust. V nezgo-
di se je voznik hudo ranil in prepeljali 
so ga v mariborsko bolnišnico. 
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UMRLA NA KRAJU NESREČE 
v sredo, 2. novembra, je po lokalni 

cesti zunaj naselja Dolane pešačila 
85-letna Otilija Kukovec iz Dolan pri 
Cirkulanah. Za njo je z osebnim avto-
mobi lom prepeljal A.O. iz Ptuja. S 
prednjim delom avtomobila je zadel v 
peško, da jo je vrglo na pokrov motor-
ja, po nekaj metrih pa je padla na ces-
tišče in obležala. Njene poškodbe so 
bile tako hude, da je umrla na kraju 
nesreče. 

HUDA NESREČA PRI 
PRAGERSKEM 

Prav tako v sredo, 2. novembra, ob 
18.10 se je zgodila na magistralni ces-
ti med Spodnjo Polskavo in Prager-
skim huda prometna nesreča, v kateri 
je umrla 39-letna Ida Intihar iz Ptuja, 
dve osebi sta bili hudo ranjeni, dve pa 
lažje. Do nesreče je prišlo, ko je Danilo 
Marinšek iz Kamnika vozil osebni avto 
proti Pragerskemu. V blagem preg-
lednem ovinku je zapeljal na desno 
bankino, od tam pa diagonalno na na-
sprotni vozni pas, po katerem je prav 
tedaj vozil osebni avto Slavko I. iz Ptu-
ja. V trčenju je bil Slavko I. hudo ran-
jen, njegova žena Ida je na kraju nes-
reče umrla, 8-letni sin Gregor pa je bil 
lažje ranjen. Voznik Danilo M. je bil 
lažje, sopotnik v njegovem avtomobi-
lu 14-letni D.B. iz Krškega pa hudo 
ranjen. 

S KATRCO NA NASPROTNI 
VOZNI PAS 

Po magistralni cesti skozi Zgornji 
Porčič pri Lenartu je v četrtek, 3. no-
vembra, ob 22.45 vozila osebni avto 
Renault 4 Vera D. iz Ljubljane. Nena-
doma je zapeljala na nasprotni vozni 
pas in trčila s suzukijem, ki ga je vozil 
Franc Š. iz Murske Sobote. Ranjena 
sta bila oba sopotnika v katrci -17-let-
ni A.D. hudo, 11-letni D.D. pa lažje. 
Oba sta iz Ljubljane in so ju prepeljali v 
mariborsko bolnišnico. Poškodbe 17-
letnega Aleksandra Derata so bile 
tako hude, da je naslednji dan v bol-
nišnici umrl. 
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OTROK PADEL S KOLESOM 

Vpetek, 4. novembra, ob 13.30 se je 
po Rogaški cesti v Ruju peljal s kole-
som otrok B.R. Pri hiši štev. 11 je zara-

di neizkušenosti začel zavirati samo z 
zavoro na prvem kolesu. Zaradi tega 
je padel po cestišču in hudo ranjene-
ga so prepeljali v ptujsko bolnišnico. 

Z AVTOM V PROMETNI ZNAK 

Po magistralni cesti od Cirkovc proti 
Pragerskemu je v soboto, 5. novem-
bra, ob 22.45 vozil osebni avto Admir 
H. V naselju Gaj je zapeljal na desno 
bankino in z avtom trčil v prometni 
znak in betonski pokrov kanalizacije, 
kjer se je avto ustavil. V nezgodi sta se 
huje ranila sopotnika Boštjan F. in 
Samo R., stara 18 let. 

MOPEDISTA NAŠLI MRTVEGA 
V POTOKU 

Po lokalni vesti od Makol proti Sta-
remu Gradu se je v četrtek, 3. novem-
bra, okoli 15. ure peljal z mopedom 
70-letni Stanislav Doberšek iz Starega 
Grada 26, KS Makole. Zunaj naselja 
Jelovec pri hiši št. 19 je zapeljal na de-
sno bankino, izgubil ravnotežje in pa-
del v potok Jelovščica, kjer je obeležal 
pod mopedom. Nesreče ni nihče vi-
del, zato ponesrečencu tudi ni mogel 
nihče pomagati. Truplo so našli šele 
po dveh dneh. Ugotovili so, da med 
vožnjo ni nosil varnostne čelade, zato 
se je pri padcu hudo ranil in umrl na 
kraju nesreče. 

S TRAKTORJEM PO STRMEM 
NASIPU 

v soboto, 5. novembra, ob 19.30 je 
Frančišek A. vozil neregistriran kme-
tijski traktor po lokalni cesti iz Sloven-
ske Bistrice proti Tinju. V nepregled-
nem desnem ovinku zunaj Tinja je za-
peljal na levo čez bankino in zdrsnil po 
strmem nasipu. Pri tem se je traktor 
prevrnil, voznik pa je hudo ranjen os-
tal vkieščen pod varnostno kabino. 
Rešili so ga in prepeljali v mariborsko 
bolnišnico. 

> j—mam : • •^f-'•-mm mmm 

S STREHE OMAHNIL V SMRT 
v Apačah pri Kidričevem sta v sobo-

to, 5. novembra, okoli 10. ure JanezS. 
in njegov sin Janez podirala lipo na 
domačem dvorišču. Napomočjimaje 
priskočil sosed Bogomir F. Odžagana 
veja je padla na streho garaže, prebila 
kritino in se zagozdila v ostrešje. 63-
letni Bogomir Fruk se je povzpel na 
streho in poskušal izvleči vejo. Pri tem 
mu je spodrsnilo, padel je v globino 
3,2 metra na betonska tla pred garažo 
in se tako hudo poškodoval, da je 
obležal mrtev. 

ŠIBRE ZADELE LOVCA V 
KOLENO 

Lovci LD Ormož so v nedeljo, 30. 
oktobra, zjutraj lovili divjačino v okolici 
Huma. Med pogonom je lovec Jože S. 
pomeril in sprožil na divjega dolgo-
uhca. Na nesrečo je ena od šiber za-
dela lovca Milana R. iz Ormoža v kole-
no, zato je moral iskati pomoč v ptuj-
ski bolnišnici. 
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VLOMI IN TATVINE SE VRSTIJO 
# V prazničnih dneh med 29. okto-

brom in 2. novembrom je neznanec, 
morda je imel tudi pomočnike, vlomil 
v prodajalno Trim v Ruju, last celjske-
ga Metroja. Z vomilci je izginilo precej 
športnih oblačil, obutve in drugih po-
trebščin. Ocenili so, da je vrednost 
ukradenega blaga okoli 4 milijone to-
larjev. 

# V nedeljo, 30. oktobra, je nezna-
nec vlomil v osebni avto Jugo, last 
Saša K. iz Spodnjega Porčiča, parki-
ranega na trgu pri Sveti Trojici, občina 
Lenart. Ukradel naj bi bil le avtoradio 
in s tem oškodoval lastnika za 40.000 
tolarjev. 

# Med 31. oktobrom in 2. novem-
brom je neznani storilec vlomil v pro-
dajalno MIP Ptuj v Majšperku in odne-
sel večjo količino cigaret. Z vlomom in 
ukradenim blagom je podjetju naredil 
škode za 200.000 tolarjev. Za vsemi 
vlomilci policisti skrbno poizvedujejo. 

# Nekoliko manj sreče je imel Bo-
jan K. iz Maribora. Vlomil je v prodajal-
no Mercator Potrošnik vZamarkovi pri 
Lenartu. Naložil si je precej cigaret in 
steklenic« alkoholnimi pijačami. Ko je 
z ukradenim blagom nameraval za-
pustiti prodajalno, so ga policisti s 
postaje Lenart neprijetno presenetili. 
Odpeljali so ga na postajo in se z njim 
pogovorili. Na podlagi dejstev bode 
zoper vlomilca napisali kazenske 
ovadbo, 
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R O D I L E SO - ČESTITA-
.MO: Suzana Kamenščak , 
V e l i č a n e 70, I v a n j k o v c i -
Kajo; Marjana Kuster, Dolga 
lesa L Ormož - Mitja; Simona 
Maick, Lancova vas 90/a, Vi-
dem - Denisa; Valerija Gre-
gorec, Skorba 53, Ptuj - Alek-
sa; Vida Milošič, Tržeč 2/a, 
V i d e m - T a m a r o ; A n d r e j a 
Kustec, Hardek 38, Ormož -
L a u r o ; J a s m i n k a P c t o v a r , 
Hardek 3, Ormož - dečka; Va-
lerija Kajzer, ZakI 5, Podleh-

^ nik - deklico; Renata Bcdrač, 
Žigrova 2, Ormož - Denisa; ^ 

i Bernarda Žnidarič, Drakovci | 
i 30, Vel. Nedelja - Ano; Sonja 
' Belšak, Arbajtcrjeva 5, Ptuj -

Dašo; Darinka Rajh, Lahonci 
i 12, Ivanjkovci - Dejana; Jo-
I landa Polanec, Župeč ja vas 
I 21 /a , L o v r e n c - M a t e j a ; i 
' Nataša Satler, Trnovska vas 

54 - S i m o n a ; T a t j a n a Lah , 
D o r n a v a 100/a - T imo te j a ; 
Marjana Vuk, Bišečki Vrh 63, 
Trnovska vas - Aleksandra; 
Mar t ina Ga jšek , Kočice 59, 
Ž e t a l e - d e k l i c o ; Klavdi ja 
Muršič, Miklavž 25, Ormož -
T i m o t e j a ; I r m a M u h i č , 
Ivanjkovci 16, Tomaž - Simo-
no; Zdenka Pukšič, Krčevina 

! pri Vurbergu 82, Ptuj - dečka; 
j Angela Kovačič, Ločki Vrh 

24, Des t rn ik - Nino; Mari ja 
Rakovec, Šolska 31, Središče 
- Anjo; Danica Hercog, Bre-
zovec 41, Cirkulane - Gregor-

. Ja-
P O R O K E - P T U J : Slavko 

Pe tek in Dan ica Zemljar ič , 
D o r n a v a 2/c; J o ž e F r a j l e , 
Trstenjakova ulica 13, Ptuj, in 
Milena Sedlašek, Rodni Vrh 

\ 30; Janko Bohak,Volkmerje-
• va cesta 30, Ptuj, in Livija Me-

glič, Ulica 25. maja 9, P tu j ; 
Stanislav Zupanič , Spodnja ; 

i Ha jd ina 37/a, in Anica Pali- i 
J jan, Trnovec 16/a; Milan Fa- ^ 

kin, Spodnja Sveča 2, in Vlas-
} ta Ekart , Spodnja Hajdina 86. 

UMRLI SO: Veronika Sul-
* jakovič. Rimska pl. 7, Ptuj, 
! 1 9 1 7 - t 21. oktobra 1994; Fe-

liks Ca jnka r , Žgečeva ul. 2, 
Ptuj . i i : 1907 - t 21. oktober 

t 1994; Ivan Bračič, Markovci 
5 62, 1930 - 1 2 1 . o k t o b r a 
- 1994; Anton Galun, Kupčinji 

Vrh 33,-i: 1 9 1 7 - t 23. oktober 
1994; Alo jz B o m b e k , Cun-

• kovc i7 ,^ :a942- t22 .ok tobra 
^ 1994; E l i z a b e t a R o d o š e k , 

V o l k m e r j e v a c. 10, Ptuj , i |J 
1914 -124 . oktobra 1994; Ana 

^ Hengelman, rojena LESKO-
V A R , O b S t u d e n č n i c i 13, 
Ptuj,::J 1923 - t 25. oktobra 
1994; Milena Cajnkar, rojena 
Tavčar, Žgečeva ul. 2, Ptuj, 

^ 1921 -127 . oktobra 1994; Jera 
P a n i k v a r , r o j e n a H o r v a t , 

i Kungota pri Ptuju 69, Ji: 1908-
^ t 30 . o k t o b r a 1994; A l o j z 

Bračič, Sovjak 7, 1923 -127 . 
ok tobra 1994; Jul i jana Dre-
t a r , r o j e n a Les j ak , Ve l ika 
Varnica 100, 9 3 2 - t 29. ok-
t o b r a 1994; Jože f H o r v a t , 
Bresnica 26, ;iU910 -128 . ok-
tobra 1994; Rudolf Bezjak, 

, Zabovci 2 3 , 1 9 3 0 - t l . n o -
^ vembra 1994; Neža Vesenjak, 
; ro j ena Bud ja , Senčak 23, 
j 1927 - 1 2. novembra 1994; 
^ Marija Širovnik, rojena Mis-
^ lovič,Podvinci49/b,::Jl927-t 
i 1. n o v e m b r a 1994; Š t e f a n 
^ Hari, Bišečki Vrh 4, •1:1950-t 
5 29. ok tobra 1994; Ana Šala- ; 

m u n , S i a v š i n a 4 9 , 1 9 2 1 - t -
31. o k t o b r a 1994; A n g e l a i 

; K o c m u t , r o j e n a Z o r m a n , \ 
\ H v a i e t i n c i 6 , ; : : 1 9 I l - t L n o - j 
J vembra 1994; Marija Berlič, | 

rojena Steiner, Trajanova ul. ; 
14, Ptuj, Ji: 1924 - 1 3 . novem- i 
bra 1994. j 


